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Ü\SÖZ 

GAP Idaresi Başkanlıgı . "GAP Master Planı"nın yerini alacak. GAP Bölgesel Kalkınma Planı 
çalışmasını. katılınıcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak hazıı·lık çalışınasında görev ald ıgını ve 1989 yılında tamamlanan Masteı· 

Planı'nın uygulanmaya başlanıası üzerinden geçen 1 O yıl. Planın sadece yenilenmesi ihtiyacını 

degil. bi ı· takını başka degişiklikleri de gündeme getirmiştir. Dünyanın kalkınmaya bakış açısı ve 

planlama praLiginde önemli degişiklikleı· olmuş ve kalkınnıayla ilgili temel bir takını konular 
daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapılan dünya zirvesinde çevre ve dogal kaynakların korunması konu

ları ile sürdürülebilir kalkınma yaklaşımı. kalkınma literaLüründe ön plana çıkmıştır. Kalkınına 

kavramı artık salt. kaynak ların geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içernıenıektedir. 

Artık su lama ya da tarımsal üı•etimi arttırmak için proje yapmak gündeme gelmemektedir. 
Kalkınmanın odagına insan yeı· leştirilmiş ve dogal kaynakların korunması birinci derecede 
önem kazanmış bulunmaktadır. 

Gündeın-2 1 dokümanın ı üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu. hemen tüm ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanları düzeyinde imzalanan Rio Zirvesini takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler oı'l.aya çıkmıştı r. 1994 'te Kah i re Konferansı nüfus. 1995'te Bejing Konfeı·ansı 
• cinsiyet dengeli kalkınına • konusundaki yeni ilke ve yaklaşım ları belirlem iştir. Kopenhag'daki 
(1995) ilkeler kalkınmada sosyal politikalara i lişkin yeni gündemler saptamıştır . 1996'da 

Istanbul 'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınınanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ilişkin 

degerieri evrensel boyutlara taşımış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen 
Dünya Su F'orumu. ka lkınma ve su kaynaklarının geliştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş 
yaklaşımları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. degişik projeler üretmekteydi. Ancak 
bu gel işıneler GAP'ın genelin in. bir tür entegı·e yak laşım içinde ve ortaya çıka n çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fıı·sat sunmuştu ı·. B ir 
diger fırsat ise. tüm ça lı şınaya ilişkin direktifin. GAP'ın 2010 yılına kadaı· tamamlanması tali· 
matıyla birlikte. siyasi iradeye yansım ış olmasıdır. Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden 
saglanan girdi ve katkılarla bu talimaLın geregini yerine geti ı·en bir çalışma olarak gerçekleşmiş 
olacaktır. 
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Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas a ldıgımız GAP Bölgesel Kalkınma Planı ça lışması 

sül'esince tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yen i planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
degişik konulardaki detay ları hakkında bilgilendirmek amacıy la ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantıları yapılmıştır. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntem
lerinin beliı·ıenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşların görüş ve katkıları alınmış olmaktadır 

Bu kitap, başlangıç aşamasında yapılmış olan sözkonusu bu toplantılardaki konuşmaları 

kapsamaktadır. Ancak katkı ve katılımdan an ladıgım ız bu toplantılarda ortaya konan görüşlerle 
sınıl'lı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracılıgıyla yapılacak bir dizi başka 
ça lışma da planlanmaktadı r. Temsil edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kul
la n ılanarak . katılını en üst düzeyde uygulanmaya çalış ıl acak ve GAP Bölgesel Kalkınma P lanı 

bu kez aşagıdan yukar ıya bir şekilde oluşaca k. bu program bütün paydaşlar tarafından çizil
miş şekliyle. uzmanlar tarafından gerçekleştirilmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge 
gi ı·nıi ş veya siyasi iradeye sunulmuş olacaktı r . Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama 
an lay ış ıyla gerçek leşti l' ilen ilk kapsam lı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcıların ortak emegi ve katkısıyla ortaya çıkacak yeni GAP Bölgesel Kalkınma 

Planı 'nın hayırlı olması dilegiyle. saygılarımı sunarım . 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

57 nci Hükümetin Programında "Güneydogu ve Dogu Anadolu'nun geri ka lmış lıgı. ekonomik 
ve sosyal önlemlerle çözülecektir" politikası yer almıştır. Bu karar çerçevesinde. Bakan la ı· Kuru
lu Güneydogu Anadolu Projesi'nin (GAP) 2010 yılında bitirilmesi karar ını almış ve ekonomik. 
sosyal ve benzeri diger önlemlere ilişkin planlama ça lışmalarını yapmakla GAP Idaresini görev
lendi rm iştir. 

Bu direktif üzerine GAP Idaresi kendi bünyesi içinde planlama ça lışınala r ın ı yürütecek GAP 
Bölge Kalkınına Planı Proje Ekibini kurmuştur. Proje Ekibi konularında uzman. deneyimli ve uy
gulama tecrübesi olan kişilerden oluşturulınuştuı'. Proje ekibi. bölge planlama, iktisadi planla
ma ve finansınan modelleri. sosyal planlama. tarımsal ve kırsa l kalkınma. a ltyapı-çevre ve ileti· 
şim olmak üzere altı ça lışma grubu halinde örgütlenmiştir. 

Bilindigi üzere. Güneydogu Anadolu Projesi başlangıçta bir su ve toprak kaynakları geliştir

me projesi olarak planlanın ış. 1989 yılında hazırlanan GAP Master Planı ile entegre bölgesel kal
kınma programına dönüştürülmüştür. GAP Master P lan ı. sektörler arası entegrasyonu dikkate 
alan GAP'ın hedef ve strateji lerini belirleyen. GAP kapsaınında kamu yatırımlarını zaman ve me
kan itibarıyla ve finansman ihtiyaçlarıyl a planlayan temel doküınandır. Mevcut uygulamalar 
mümkün oldugu ölçülerde bu doküman çerçevesinde yürütülmektedir. 

1989 GAP Master Plan ı . geleneksel. merkezi planlama anlayışı ile hazırlanmış. bilgi verici. 
kaynak degerlendirıneye ve gelir artırınaya yönelik projeler üretm iş bir plandır . Hazırlanacak 
olan yeni planı. 1989 GAP Master Planından ayıran temel özellikler: bölge ve dünyada meyda
na gelen gelişmeleri dikkate alması. katı lımcılıga önem vermesi. projeden etkilenen kesimlerin 
plan hazırlama ve uygulama sürecinde etkin rol almalarını beniınsemesi. ekonomik-sosyal ve 
çevresel gelişmey i birlikte ele alması. sürdürülebilir kalkınma ilkelerini (dogal ve kültürel çevre 
koruma-sorumlulukları paylaşma-yerellik-saydaınlı k-erişebilirlik-kalıcı olma-bölgesel öncelik
sosyal adalet) esas almasıdır. Yeni p lanın hareket noktasını ise 1989 GAP Master Planı ile GAP 
Idaresince hazırlanmış olan GAP Sosyal Eylem P lanının uygulama sonuçla rına ilişkin degerlen
dirmeler oluşturacaktır. 

GAP Idaresi yeni plan ça lışmalarını katı lımcı planlama teknigi ile gerçekleştirecektir. GAP 
Bölgesel Kalkınına Plan ı ismiyle hazırlanacak olan doküman: yöre halkının yaşam kalitesini 
sosyal. kültürel. ekonomik ve çevresel açılardan artırınay ı hedefleyecek. bölge insanının ve ilgi
li kamu kuruluşlarının katılımıyla hazır lanacak ve uygulanacaktır. Kamunun planın hazırla n
ınası ve uygulanınasında etkin katılımı önem arz etmektedir. Ayrıca bölge insanının bu süreçte 
rol alması yerel hal kın gerçek sorunlarına. gereksinimlerine. tutuınlarına ve önceliklerine du-
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yarlı bir plan hazırlanmasına imkan saglayacaktır. Bu amaçla Proje Ekibi ça lışma programını 

hazırlanmış ve bu progranı 14 Nisan-31 Mayıs 2000 tarihleri arasında 9 GAP ilinde yapılan bil
gilendirme toplantıları ile başlatılmıştır. Bu progranı dogrultusunda Proje Ekibi ça lışmalarını 

yürütmcktedir. 

Yeni plan şu aşama larda n geçerek hazırlanacaktır: 1) Veri toplama ve güncelleştirme. 2) 
1989 GAP Master Planı ve Sosyal Eylem Planının degeriendirilmesi ve bugünkü durumun çö
zümlenmesi. 3) Kalkınma ihtiyaçlarının ve sınırlarının belirlenmesi. 4) Hedef ve stratejiler'in be
lirlenmesi. 5) Kalkınma seçeneklerinin hazırlanması. 6) Kalkınma seçeneklerine ilişkin finans
ınan modellerinin hazırlanınası ve taslak Bölge Planının oluşturulması. 7) Bölge ka lkınma pla
nı ve Uygulama progl'aınının o luşturulması . ve 8) lzleme-degerlendirme sisteminin kurulmasıdır. 

Hazıı· lanacak GAP Bölge Ka lkınma Planı sonucunda iki önemli doküman ortaya çıkacaktır: 

GAP Bölge Kalkınma Planı ve Uygulama Programı. 

Yeni plandan beklenenler: ekonomik yapıda degişim sürecinin başlaması . yaşam standartla
rının iy i leşmesi. bölge ile ulusal ölçekteki gösteı·geleı· aı·asındaki farkl ı l ıkların azalacagı . bölgeye 
d ışarıdan sermaye ak ış ın ı n temini. GAP'ın kamu fon la ı· ı ile desteklenmesinin yan ında bölge ve 
bölge dışı özel kaynakların da giderek artan ölçüde katkısının saglan ınasıdır. 

Yeni planlama ça lışınasının ana felsefesi: süı•dürülebi li ı· insani kalkınına ve katılımcılı ktı r. In
san kalkınınanın odagındadır. Planın temel amacı . yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdü
rülebil ir kı lınaktır. 

Ister istemez plan döneminin de ötesine taşacak olan nihai amaç ya da başka biı· deyişle pla
nın vizyonu ise "Refah ın a rttıgı ve yaygın laştıgı ve bunun herkese ekonomik faaliyetleı·e katı l ma 

fırsatı vererek saglandıgı: bölgenin diger bölgelerle olan gelişmişlik farklarının ortadan kalktıgı: 

bölgedeki kaynakların etkin kullanıldıgı. sürdürülebilir· büyüme ve toplumsal istikrarın bir gere
gi olarak verinılilik ve istihdaııı ın arttıgı; güçlü. özgüvenli. donanımlı. egitilıııiş ve kültürel geliş
ınesi saglanınış bireylerden oluşan: ulusal ekonomiyle bütünleşmiş. dışa açık. fırsat eşitliginin 

etkin oldugu. demokratik bir toplumsal yapının gerçekleştirilmesidir. • 

Bu yapının gerçekleştirilmesinde izlenecek yeni strateji • pazar ekonomisinin tüm kurum ve 
kuı·a lları ile oluşturacak altyapının saglanıııası . bölgenin ulusal pazarla bütün leşmesi. pazarın 

çözüm ü ı·etemed igi alanlarda. pazarın etkin işleyişini bozmayacak biçimde kamu inisiyatifinin 
kullanılmas ı. bölge mekansal yapı sının çevt'e boyutunu ön plana çıkaracak şekilde düzenlenme
si. sürdürülebilir kalkınman ı n gerçekleştiri lmesi için beşeri. dogal ve ekonomik kaynaklaı·ın 

uyum içinde ve birbirlerini tamamlayacak şekilde geli ştiı· i lnıes i. öncelikli hedef grupların destek
l eıınıesi . çagdaş kurumsal yap ılar ın oluştuı·u lnıası ve güçlendirilmesi amacıyla gerekli düzenle
meler'in ve yönlendirmelerin yap ılmasıd ır." Bu baglamda önümüzdeki dönemde kalkınmada ön
cü rol giderek özel girişim ve gir işimci ler tarafından üstlenilecektir. 
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OTURUM BAŞKANI · Prof. Dr. Tamer ARPACI 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Oegerli katılımcılar. kıymeLii konuklar. GAP Bölge Kalkınma ldaı·esi Başkarı lıgı·n ın hazırla

mış oldugu bu toplantıya onur verdiniz. hoş geldiniz. 

Bu toplantının amacı. 1989 y ılında GAP Master Planı"nın. degişen şartlara göre revize ed il· 

me ihtiyacının dogmuş olması ve bu revizyon sırasında sizlerin de degerli görüşlerinizle katkı 

saglamanız istegi. Daha önce yapılan plan yukarıdan aşagıya dogru yapılanm ış. meı·keziyetçi 

bir p landı. Şimdi revizyon aşamasında. GAP Idaresi bu yaklaşımı artık aşagıdan yukar ıya çevir

me tutumu sergileyeı·ek . katılımcılıgı ön plana çıkarıyor. Bu nedenle burada. Diyarbakır ve Ga

ziantep top lan tılarının ardından Şanlıurfa'da da. bu katı lımcılıgın ilk adımın ı atıyor. 

Toplantım ızın ögleden önceki bölümü. açılış konuşmaları ve GAP Idaresi yetkililerince verile

cek bilgi lendirme konuşma larıy la süı-ecek. Ogleden sonraki kısım ise sizlerin fikr i katkılarınıza 

ayr ıldı. "Meı·kezi Planlamadan Katılımcı Planlamaya" sloganını taşıyan bu toplantıyı açıyol'lım. 

Toplantımızın ilk açış konuşmasın ı yapmak üzeı·e Vali Yardımcısını kürsüye davet ediyorum. 

Degerli misafirler. sözlerime başlarken hepinizi ayrı ay ı· ı selamlıyorum. Ilimize hoş geldiniz. 

Böyle bir toplantının Şan lıurfa'da yapılmasından dolayı duydugumuz memnuniyeti de belirtmek 

istiyorum. 

GAP Master Planı'nın revizyon çalışmasının. artık merkeziyetçi degil katı lımcı bir anlayışla 

yapı lacak olması tabii herkes için oldugu gibi bizim için de memnuniyet veı·ici. Bölge'nin gerek 

bölgesel. geı·ekse ulusal ve global nedenlerden ötürü yaşad ıgı pek çok sorun vardır. Bu soı·unla

rın en dogru biçimde yerinde saptanabilecegi de açıktı r. GAP Projesi. sadece bölgemizin degil. 

ülkemizin ve hatta dünyanın çok önemli bir projesidir. Bu bakımdan kaynaklarının dogru deger

lendirilmesi. sorun larının dogru tespit edilerek. işbirligi içeı· isinde çözümüne gidilmesi önemli

dir. 

Şüphesiz herkesin görüşleri farklıdır. Yaşam şartları farklıdır. Temsil ettikleri kesimler fark

lıdır. Ancak bunlar yine de bir bütün teşkil etmesi itibariyle projeden beklentileri ve projeye yö-
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nelik teknikleri belirli noktalarda tezahür etti rm işLi r. Urfa toplantısının da. daha önce Diyarba· 

kıı· ve Gaziantep'te belirginleşen sorun. dilek ve temennilerin teyidi bakımından önemli oldu~u· 

na inanıyorum. Toplantının önemli bir do~rulama Fonksiyonunu icra edecegine inanıyorum. 

Katılımcı l arı n çogu konusunun uzman ı. Belki hepsi kendi a lanlarında . çok uzman arkadaşlar. 

Ben bu uzman arkadaş lar arasında ülkemizin. bölgeın izi n. global bazda bütün sektörleri elkile· 

yebi lecek derecede büyük bir proje oldugu için. biraz abartarak söylüyorum. dünyanın gelecegi· 

ne şeki l veı·ebi lecek bir toplantı ya da bir topla ntı zincirinin bir parçasında bulunmaktan dolayı 

heyecan lı oldugumu. bu heyecan ıının sizleı· tarafından ı·ea liteye. ülkemizin ve insanımızın artı 

degerierine dönüştü rü lecegi inancıyl a. hayırlı ugurlu olması temennisiyle. saygılanmla selamlı· 

yor. başanla r diliyonım. 

Pı·of. Dr. Tamer ARPACI : 

Sayın Val i Vekili beyefendiye teınennileri için biz de teşekkül' ediyoruz. Şimdi HASYAK Şan· 

lıu rfa Şubesi Başkanı Sayın I sınet ONC~L' i kürsüye daveL ed iyoı·um . 

Isınet ÖNCEL (HASVAK (Türkiye Devlet Hastanelerı ve Hastalara Yardım Vakfı) 

Şanlıurfa Şubesi Başkanı) : 

Saygıd<ıger konuklar. beni GAP Master Planı'nın yenilenmesi dogrultusundaki bu toplantıya. 

sivil toplum örgütleı·i adına HASYAK Şanl ıurfa Şubesi Başkanı olarak davet eden GAP lda ı'esi'ne 

teşekkür ediyorum. 

Dünyanın en büyük projelerinden olan GAP Projesi. bölgenin suya. topraga kavuşması ve ül

kemiz aç ısında n büyük bir adım olmuştu r. Proje çok hızlı bi ı· biçimde aktıgında. yatı rımların kay

nagında ortaya çıkan insan odaklı bu sorun ların çözümü. acil tedbirlerin alınmasını gerektirınek

ted iı·. Bu dogrultuda bütün kesimlere görevler düşmektedir. Bu ulusal görev bilinciyle katıld ıgım 

toplantıda. çorbada tuz misali sonuca ulaşılırsa ne mutlu bana. ne mutlu bizleı·e. 

Şanl ı urfa'da dünyanın ilk ün iveı·si tes inin kuı·uldugunu . binlerce y ıl önce medeniyeLin timsa

IL dört büyük din in ev sahipligini yaptıg ını birçoguınuz biliriz. Ancak yıllar boyu ihmal edilm iş

Iigin sonucu olan. UNICEF' Yaşam Kalitesi Raporu'nda en fakir. en çok okuma yazma bilmeyen. 

en çok resmi n ika hı olmayan 3 il içinde yer aldıgın ı basında okuyunca. şaşll'lp gü lmeınek elde 

clegil. Bence insan odakl ı kalkınınanın ilk basamagı egit iınd ir . Öyleyse Uı·fa'nın önce egitimini ele 

a lma lıy ı z. Okul sayısın ı al'ttırıııa lı. okulsuz çocuk olmamalı. GAP'ın merkezine ya ı·aşıı· şekilde. 

Kızla rını d ışa rıya okumaya göndermeyen aileler için özendirici yatılı ögretmen liseleri açılmalı . 

"65 ve 80"li yıllarda Ul'fa'da egitim veren yatı lı . gündüzlü ögretınen okulunun yeLişti rdigi ögret· 
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men leı· . Urfa'ya çok şey kazandırd ı. Hem kend ileı· in e. hem ai leleı·ine ve çevrelerine gerçekten ya

rarlı olmuş kişilerdir. 

Atatürk'ün bir veeizesini hatırladım . "K ızlarını okutmayan milletler. başka milletierin ayak

ları a ltında ka lınaya mahkumdurlar." Bu veeizeyle hareket edersek. biz de k ızl arını ızın okutul

masına agı rlık vernıeliy iz. I şte ben bu ögı·etınen okulundan mezun oldu nı . 27 y ı l Şanl ı u rfa'da ög

retnıenlik yaptıktan sonra emekli olup. şimdi bu vakfın başkanligını yli ı·üımekteyim. Ogretmen

lik hayatınıda pek çok kız yetiştirdigiın i. hatta k ız çocugunun okuLulmasında çok ısrarlı davı·an

dıgım ı hep hatırlarım. Kendimden sonra gelen 6 erkek kardeşimin de yüksek okul okuması için 

ön ayak oldugu mu söyleyebilirim. 

Okuma yazma seferberligi başlatılmalı. Başta köyler. gecekondu bölgeleri. hatta merkezde bi

le okuma yazma bilmeyen yetişkin ka lınanıalı. Emekli ögı·etnıenleri göreve çagırnıal ı. Pasif du

ruma gelmiş egitim gücümüzden yararianmış oluruz. Üniveı·s itenıizin egitim fakültesi yok. Egi

tim fakültesi açılma lı. Degeri i ögretim görevlilerinin üniversitemiz olanak larından yara ı·lanaı·ak 

egitim vermelerine yardımcı olunma lı . Üniversitemiz hastanesi ve d igeı· kısıtlı ödeneginin kaı·şı 

layanıadıgı cihaz donanım gibi ihtiyaçların. HASVAK Çocuk Hastanesi Yaşatma Dernegi'ncc kar

şılanmaya ça lışı l mıştır. Ancak yetel'li olmayan bu yardını laı·a degerli iş adamlarımızın da ıııad

di destek olma ları gerekmektedir. Hastala rınıız büyük şehre sevk edilmemeli. 

Sayın Valinı izin başkan ligın ı yaptıgı Şanlıurfa Kültür Vakfı 'nın çok büyük katkıları olmuştur. 

Bir U rfa 'lı olarak d ışa rıdan gelen yabanc ılaı·a guruı·la gezdirdigimiz Balıklıgöl ve çevı·esi gibi 

Harran Har·abeleri çevresi. Peygamberlere ait türbc.. tarihi mekanlar restore edilip tuı· izme kat

kı saglamalıd ır . Otel restoran sayımız yeteı·li olmadıg ı için bunlar arttır ı lma lı. gelen misafirler 

ı·ahat ettirilnıel i. uçak ta ı•ifelerimiz arttıı·ı lma lı. Urfa'ya ulaşımda kolaylık saglanmalıdır. 

Geçenlerde basında Alnıanya'da açılan turizm fuarında Türkiye'den sadece Şan l ı urfa'ya 

stand veri lmesi haberi önemlidir. Ancak Urfa h ız la a ltyapısını hazırlayab ilmeli ve kuvvetlendir

melidir. 

GAP'la birlikte nüfusun kente göçü şehri iyice dara ltmış. gıda ve emlak fiyatlarını yükseltın i ş

tir. lnsan larımızı wr duruma sakmuş olan bu durumun. bir an önce Belediyelerle işbiı• ligi yapı

larak. yeni şehir plan ı. toplu konut. uydu kent gibi çözümler getirilmelidir. 

Yazları son derece s ıcak olan ilimizde paı•kların say ıs ı arttırılmalı. caddeleri miz gölgeli agaç

la ı·la donatılma lı. yolların kenarına arabalar için park yerleri açılma lı. Kamu kuı·unı ve kuı·uluş

larının . mahalli idareler. sivil toplum örgütleri. özel sektör. üniversite ve halkla büyük ve acil bir 

işb il'l igi içinde. kalk ınma nın alt yapıs ın ı teşkil eden egitim. saglık. ekonomi. sanayi ve kültürel 
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alanlarda do~ru adımlar atı larak sonuca ulaş ılacagın ı ümit ediyoruz. Hepinize saygılar sunuya· 

rum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Sayın Isınet ö GEL'in bu d~erli düşüncelerine katılmamak mümkün dtıgil. Şimdi efendim. 

Şanlıurfa Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Üyesi Sayın Mehmet Sait M ELIK beyefendiyi 

kürsüye davet ediyorum. 

Mehmet Salt MELIK (Şanlıurfa Ticaret ve Sanayi Odası Yönetim Kurulu Üyesi) : 

Sayın konuklar. hepinizi selaın lıyoruın. Merhaba. Urfa'ya hoş geldiniz. Bugünkü konuşmayı 

as l ında. Sanayi ve Ticaret Odası Başkanımız Isınail DEMIRKOL yapacaktı. Ancak kendisi hasta 

ve Arıkara'da. Sayın Cumhurbaşkanı Süleyman DEMIREL' in de katıldıgı bir toplantıya katıla

caktı. Burada olamadı. Onun yerine ben geldim ve size bilgi verıneye çalışacagım . 

Bu toplantıdan habeı·iın iz dün oldu. Tabii bizim için yazık ve kötü. Tabii burada GAP Idare

si'ne sitem etmek istemiyorum. fakat daha farklı biçimde bize haber verselerdi belki daha kolay 

olurdu. Bir çal ışma. bir öneriyle buraya gelebilirdik. Şimdi ben burada konuşaca~ım ı ö~rendi

giın zamarı ne yapı labilir. ne önerilebili r diye geçmişte yapılan bir ça lışmaya baktım . 1996'da 

Şanlıurfa'da bir çalışma yapılmış. O ça lı şmada Urfa Sanayi ve Ticaret Odası sanayici ve işadam

larının bazı önerileri olmuş. Fakat ben verilere baktım . yan larına eksi ve artı koydum. Maalesef 

feci bir tablo karşımıza çıkıyor. Bu feci tabioyu da sizlerle pay laşmak istiyorum. öneriler 58 ta

ne. Maalesef 11'i hayata geçirilm iş ve 1 tanesi ilgili makamların olurlarına arz edilmiş. ger~i

nin yapılınasını bekliyoı·. Yani uyuyor. 23 Eylül 1996'da yapılan bir toplantıda alınan rakamlar 

bunlar. Buradan şunu çıkarmak istiyorum. Yeni bir GAP Master Planı'na geçmeden önce tarla

nın. eski hasadının faydasını hesaplamak gerekiyor. Bunu yapmak zorundayız. Eski hasadı ya

pıp ortaya bir bilgi çıkarmadan . o bilgilerden tecrübeleı·den yararlanmadan yeni bir plan yap

mamız. bence biraz yanlış olur. 

GAP Idaresi'n i kutluyoruın. Ilk defa GAP Idaresi diyor ki. biz yeni planda katılımcı olarak her

kesin dest~in i istiyoruz. Buna memnun oluyoruz ve hoşumuza gidiyor. 

Ancak Urfa lı olarak şu söze bi ı· i ti razım va ı·. 11 y ı l hep katılımcı olduk. Şimd i anlıyoruz ki ka

tı lımcı lık yapmak. toplantıcı lık yapmak d~ilıniş. Katılımcılı~ın bizi ortak ederek sorumlu kılan. 

paydaş kı lan ve hatta denetlernemizi isteyen bir katı lımcı lık olmasını arzu ediyoruz. Kısacası 

GAP'tan. devletin harcanan parasını tartışmasını istemiyoruz. Harcanan paranın dtıgerini, nere

ye ha rcandı~ını . nası l harcandıgın ı . onun tartışınasını istiyoruz. 
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Şeffaflık sözünü somutlayan şunu da söylemek istiyorum. biz bu konuda Ticaret Odası ola

rak mutlak katılımcı o lmay ı arzu ed iyoı·uz. Geçenlerde. Harran Üniversitesi'nden bi ı· arkadaşı

ıııızın Yrd. Doç. Dr. Saadettin PAKSOY'un pamuk üzerine yaptıgı doçentlik tezinde. pamugun 

ekonomik analizi yap ı lıyor. O kita pı.a tek cümleyle şöy le diyor: sulu ta ı·ım yapı lsa da. gelirde bü

yük artış saglanaınaııı ış . Bu bilimin söyledigi bir şey. Yani su birliklerine yön vermeden. suda 

yetişecek yeni ürün desenini konuşmadan. Koruklu Araştırma Enstitüsü'nün öneı· ilerin i pay laş

madan. GAP'ın nimetlerini hayata geçirip katılımcı olamay ı z. Urfa Ticaret ve Sanayi Odası ola

rak d8gil. Urfa'daki bütün öncü kuruluşla rın temsilcisi olarak. bütün bölgenin kanaatlerini di le 

getirdigini sanıyorum . 

Yeri gelmişken bir konunun daha altı nı çizmek istiyorum. GAP Projesi bize yeni insanın ya

ratı lması olaı·ak ı.anıtılıyor. Güzel de eri şkin insan. mevcut insan günde 3 ögün yemek yemek is

ter. belli ihtiyaçları vard ır. Biz burada 201 O yı lın ı planlarken. ama lütfen 2000 yılın ı unutmaya

lım . O yüzden iki önleınli hususu huzurlarınızda sunmak isterim. Birincisi sın ır ticareti. B i liyoı·

sunuz Urfa Suriye sın ırına çok yakın. 50 kın . fakat maalesef bu sın ır ticaretinden bir fayda ala

ın ıyoruz. Ve sınır kapı ları için devletin izni çıkm ış. belli oranlarda ıs lah edilmişler. F'akat gelin 

görün ki. Bölge'nin temel sorunu olan sın ır tica ı·eti saydam olmayan yöntemlerle kısıt lanmı ş. 

hatta o ıtadan kaldırı lmış. Bugünkü mevcut düzende salep ve isot ticaretine izin verilmemekte

d i ı·. Suriye sınır ticareti imkan dahilinde. 

Ayrıca tabii burada şunu bildirmekLe yarar vardır . Türkiye'nin ulus la rarası yükümlülükleri 

vardır. Gümrük mevzuatları vardır. Biz ona fark lı bakm ıyoruz. ama her ilin bir yogurt y iyişi var

dır . Kamu bir şeki lde eger isterse. bunu bize açabilir diye düşünüyoruz. 

Ayrıca uluslararası an laşmalardan bir hakkımız var. Onu da burada belirtmek isterim. Bir

leşmiş Mi lletleı•'in 50. maddesine göre savaşı.an zarar gören sınırdaş ülkeler özelhaklara kavu

şurlar . Bu da bizim için Irak ticareti yolunda bir imkan ve kapıdır. Acilen ku llanılması gerekmek

tedir. Uygulaması yönünde hiçbir engel görmemekteyiz. 

Ikinci nokta m ız . yıllardır sözü edilen inanç turizmi o layıdır. Bölge'de eskiden de var olan hu

zur ve sükunet bugün daha güzel yaşanmakı.adır. Ancak gelin görün ki, bek ledigiıniz turizm bir

çok iHmizi doldurmaya yetmemektedir. Inanç turizmi konusunda yapılması gereken şudur: Tur 

operatörleri. fuarlar ve organizasyonlarla Harran. Urfa. Nemrut. Mardin üçgenini pazarlayabil

melidir. Bu konuda odamızın gayretleri olmakla beraber. kamunun da gücüne ihtiyaç duydugu

ınuz açıktı r. Bu alanda tarihi geçmişi belgeleyen bir ça lışmanın. ll özelidaresi tarafından sürat

le harekete dönüştürülmesini arzu ediyoruz. Bu konuda Şanlıurfa Ticaret ve Sanayi Odası ola

rak. her aşamada yardımcı olmaya, gerekli paray ı , ilgiyi. bilgiyi her konuda ifade etmek isteri}l1. 
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Yeni masteı· plandan yola çıktık. bakın nerelere geldik. Asıl noktayı gözden kaçırmak istemi

yorum. Bir yeni plan ve yeni insanın yenilenmesi için biı· günümüzü buı·ada harcayacagız. Hep 

beı·aber. ama taktir edeı·siniz ki. daha geçen toplantıda sayısı 276 bin gibi göı·ünen Urfa nüfu

su. bugün 1 milyonu geçmiştiı·. Sokaktaki insanımızın günlük problemlerine merhem olmadan. 

yaı·ınlma u laşmaınız mümkün degildir. O yüzden bu küçük önerileri huzurlarımza sundum ki bi

raz daha yönünü degiştirmiş o la lım . 

Nokı.alarken. katılımcı olarak. Urfa Sanayi ve Ticaret Odası olarak bu katılım için GAP Idare

si'ne teşekkür ediyorum. Katılımcı dediler. tekrar vurguluyorum bunu. her aşamasında katılıın 

c ı olmak istiyoruz. paydaş olmak istiyoruz ve bunların sonuçlarını denetleyen bir katıl ımcı olma

ya talibiz biz. Eger biz eksik ça lışıyorsak. lütfen GAP Idaresi bizi zorlasın . Biz on la ı·la beraber 

bir yeı·c gelmek istiyoruz. Huzurlarınızda hepinizi saygıyla sevgiyle selamlıyoruın. sagolun. 

Pı·or. Or. Tamer ARPACI : 

Sayın Mehmet Sait MELIK'e teşekkür ediyoruz. Şimdi GAP Bölge Ka lkınına Idaresi Başkanı 

Sayın Dı·. Olcay ÜNVER beyefendiyi kürsüye davet ediyorum. 

Dı·. İ.H . Olcay ÜNVER (GAP Bölge Kalkınına Idaresi Başkanı) : 

Degerli Va li Yardımcım . Genel Müdürüm. degerli konuklar. degerli Şanlıurfa lı lar. 

Bugün burada geçm işte yaptı k larımızdan daha degişik bir toplantı yap ıyoruz. Master Plan 

Revizyonu adını verdigimiz. ama aslında GAP Bölgesel Kalkınma Plan ı olarak adland ırd ıgımız 

bi ı· ça lışmanın hazırlık aşaması içerisindeyiz. Ve bu aşamada benden önceki konuşmacı ların be

liıttigi ve anlatmaya ça lıştıgı gibi katılımcı biı· yaklaşımla bu süreci başlattık. 1989 yılındaki 

Master Plan Urfa'da yapılmıştır . Siz de hatıı·Iarsınız. hasbelkader ben de o planın yapılmasın

da göı·ev almıştıın. Teknisyen olarak. Aradan geçen 1 O yı l. planın sadece yenilenmesi ihtiyacını 

degil, bir takım başka degişiklikleri de getirdi. Global degişiklikler içinde. dünyanın kalk ınmaya 

bakış aç ısı degişti . Planlama grafiginde önemli degişiklikler oldu ve kalkınnıayla ilgili temel bir 

tak ım konular ya gündeme daha şiddetli geldi ya da daha belirleyici olabildi. 

Master planın hazırlandıgı 1989 yılı ya da 1990 yılını baz a lırsak. hemen bunun iki yıl son

ı·ası ııda . Rio'da yapılan dünya zirvesinde çevre konuları. dogaı kaynakların korunması konula

r ı ve şimd i bizim sürdürülebiliı' kalkınma ded iginıiz kalkınına yaklaşımı kalkınma literatüründe 

ön plana getirildi. Artık kaynakla ı·ın geli ştirilmesi ya da fiziksel yapı ların inşasından bahsetmi

yoruz. Bunların sürdürülebilir kalkınma dedigiıniz bir süı•eç içinde gerçekleşmesinden ve bu ara

da da fiziksel kaynak geliştirme faal iyetlerinin biı· kalkınına planının araçla rı olmasından bah

sediyoruz. Artık kimse sulama yapmak için proje ya da tarınısa l üretimi arttırmak için proje yap-
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maktan bahsetmiyor. Kalkınmanın odagına insan yerleştiı·ilmiş ve doga ı kaynakların korunma· 

sı birinci derecede önem kaza nmış durumda. 

Gündem-21 dedigimiz dokümanı üı·eten Rio zirvesinden sonra (ki bu zirve Türkiye'nin de için· 

de bulundugu aşagı yuka ı· ı bütün dünya devletleı· i tara fından. devlet ve hükümet başkanları cl ü· 

zeyinde imza lanmıştıı·) bir başka konuda da önemli gelişınel er oldu. Cinsiyet dengeli ka lkınma 

gibi konular büyük önemle ortaya çıktı. Bejing'de kabul ed ilen ilkeler bu konudaki yeni yaklaşı· 

mı belirledi. Kahire Konferansı 'nda kabul edilen ilkeler nüfusa. Kopenhag'daki ilkeler ka l kı nma· 

da sosyal politikalara ilişkin yeni gündemleı·, yeni özellikler belirledi. Istanbul'daki HabitaL Kent 

Zirvesi. kalkınmanı n ve gelişmenin kentsel boyutuyla ilgili degerleı·i evrensel boyutlara taşıd ı. 

Ve en sonunda geçtigimiz ay gerçekleşen Lahey'deki Dünya Su Forum u. kalkınma ve su kaynak· 

larının gel iştiı· i l ınes i ve yönetimi konusundaki çagdaş degeı· Ieri ortaya koydu. 

Bütün bunlar bizim başladıgımız çalışma için aslında biı · fırsat sagladı. Yapılması gereken il· 

kelerin , çagdaş degerleı·in bu şeki lde gerçekleşmesi konusunda ve bunun biı· plan bütünlügü içe

risinde ele a lınınası konusunda bize önemli bir fırsat sundu. Aslında GAP Idaresi, sayd ıgım de· 

gişik konularda. degiş ik projeler üretmekteydi. Ama GAP'ın genelinin plan lanmasını. bu baglam· 

da bir tür entegre yaklaşım içinde. Master Plan 'dan sonra dagan. (özellikle son 1 O sene içinde 

dagan) önemli bir fırsat olarak nitelendiriyorum. 

Buradaki diger fırsat. tüm ça lışmaya ilişkin direktifin. GAP'ın 20'10 yılına kadar tamamlan

ması taliınatıy la birlikte. siyasi irade tarafından veı· i lmiş olmasıydı. Dolayısıyl a katılımcı yakla· 

ş ım dedigiıniz felsefe. gerçekleştirebilecegimiz ölçüde kalkınmanın yeni planının yapıldıgı ve Böl· 

ge'den saglanan girdilerle ve katk ılarla ilgili, bütün kesimler in sagladıgı katkı larla aynı zaman· 

da siyasi iradenin bir tatimatma baglı bir ça lışma olarak gerçekleşmiş olacak. Bu önemli biı· fll'· 

sattu·. 

Birazdan ilgili arkadaşlarıınız yeni kalkınma planından ne anladıgımızı ve temel b ileşenleri· 

ni ve katılımcılıgın bizim anlagımız şekliyle nasıl olabilectıgini sizlere sunacak lar. Bunu Sayın Va· 

li Yardımcısının konuşmasmda da belirttigi gibi. geçtigirniz iki hafta içerisinde Bölge'nin iki ilin· 

de de görüşmeye ve tartışmaya açtık. Gerek Diyaı·bakır'da. gerek Gaziantep'te çok dtıgerli kat· 

kılarta karşılaştık. Bu çalışmaınızın farkı. çalı şmanın bizzat kend isinin dahi sizlerin katılımına 

açık olmasıdır. Burada sunacagımız kapsaının . stı•atejinin ve bu ça lışmanın sürdürülıne yöııte· 

minin tamamen sizin görüşlerin i zle belirlenmesi, sizin katkıl arınızın uygulamaya. planlama sü· 

recine alınmas ı konusunda son derece samimi oldugumuzu ifade etmek istiyorum. 

Iki gündür. Pazaı·tesi ve Salı günleri devam eden atölye ça lışmalarımızda degişik kesimlerin. 

hem yerel hem ulusal. görüşleri de sistematik bir şekilde alınmıştır . Urfa top lantım ızdan sonra 
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bu ilk baş langıç süreci tamamlam ış olacak ve bilgilerin planlaması. iş tanımının sonuçlanması 

ve katılım yöntemlerinin belirlenmesinin nihai ola ı·a k katkılan a lınmış olacak. Ancak yeniden 

Bölge'ye gelecegiz. bu sistemi yeniden an latacagız. Ve Bölge'nin diger illerine gidip on ların da 

görüşl eri ni. katkılarını a lacagız. 

Ama katkıdan. katılımdan an lad ıgımız toplantının ögleden sonraki bölümünde vereceginiz gö· 

ı·üşlerle sınıı·lı degil. Odak toplantıları ile. örgütlenm iş LOplum kesimleriyle. onlann örgütleri ara· 

c ılıgıy la yapacagımız ça lışma lar da var. Temsi l edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntem· 

leri de uygulanarak. katılımı en üst düzeyde uygulamaya çal ı şacagız. GAP Bölgesel Kalkınma 

Plan ı bu kez aşagıdan yukarıya bir şeki lde oluşmuş olacak ve bu program. bu yeni şek liyle uz· 

ınanlar tarafından. bütün kesimler tarafından. benden önceki degerli konuşmacıların kullandıgı 

kelimeyle. paydaşla r tarafında n çizilm iş şekliy le. uzman la ı· tarafından gerçekleştirilm iş ve yine 

paydaşların onay ıyl a yürü ı·lüge girmiş veya siyasi iradeye sunulmuş olacak. 

Bunun önemi Türkiye'de bu ölçekte ilk uygulama olmasından kaynak lanıyor. Sizleri sıkma 

pahasına birkaç defa vurgulama ihtiyacı duyuyorum. Bunun iki nedeni var. Yaklaşımınııda sa· 

mimi olma nız ı rica etmenin yanı sı ra. biı· ilk olmasının getirdigi bir takım kesintiler burada söz 

konusu olabilecektir. Bu acemiliklerden bir tanesi. bir hocamız tarafından son derece şık bir şe· 

ki lde gündeme getiı· ild i. Bizim temel paydaşla r ı mızda ıı biri olan ticaret sanayi kesimini. iş kesi· 

mini temsil eden odam ızın ilgili yazıy la davetini atlam ış ız sa n ıyorum. Gaziantep toplan tısını da 

Gaziantep için hiç uygun olmayan. Anteplinin piknik ya ptıg ı gün olan bir Pazar gününü seçerek 

yapmışız. Ama bayagı sevindiriciydi. Bu sa londaki sayı kadar en az. diger iki ilimizde de, -mem· 

nu niyetle ifade edebilirim ki· katılım vardı. Bütün kesimlerden bir katılım saglan mıştır. Burada 

da görebildigim kadarıy la. oldukça sevindirici bir katılım gerçekleşti oturumumuzda. Ayrıca Ur· 

fa toplantısının katılımına i l i şkin istatistikleri de arkadaşlarım size ayrıca verecekler. Hem sayı· 

sa l hem de kesimlerin katılımına ilişkin olarak. 

Ben daha fazla vakit almadan. bilgilendirme konusundaki oturumların zamanına eklemede 

bulunmak amacıyla. kon uşmamda daha çok duygularımı ve Idare'nin yaklaşımını aniatma yo· 

lun u seçtim. Katıl ımın ız için teşekkür ediyorum. Süreç boyunca katı lımların ızın devam etmesini 

istedigimizi samimiyetle dile getirerek ve bunun yolları konusunda da bizim düşüneceklerimize 

ilaveten sizlerin katk ı larını bekledigimizi belirterek saygılar sunuyorum. 

Prof. Dr. Tameı· ARPACI : 

Sayın Olcay ÜNVER'e teşekkür ediyoruz. Şimdi Şanlıurfa Belediye Başkan Yard ımcısı Sayın 

Haluk ÇOŞKUN beyefendiyi kürsüye davet ediyo ı·um , buyurun. 
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Haluk ÇOŞKUN (Şanlıurfa Belediye Başkanı Yardımcısı) : 

Degerli konuklar. sözlerime başlamadan önce hepinizi saygıyla selamlıyorum. Bölge sorun

larının çözüm önerilerinin tartışılacagını bu tür toplantıların faydası şüphesiz. Ancak bu tartış

maların çözümüne yönelik somut adımların atılmasını çabuklaştırınasını da diliyorum. Ayrıca 

GAP Idaresi'nin bundan sonraki planlamalarından böyle bir katılımcılık anlay ışı benimsemiş ol

masını. geç de olsa kutluyorum. Çünkü daha önce yaşadıgımız birkaç deneyim. bize bu katılım

cı anlayıştan çok. merkezi bir an layışla yapılan planlamaların. önerilerio sonuçta içinden çıkıl

maz bir takım problemleri beraberinde getiı·digini gösterdi. 

En son şu anda GAP Pı·ojesi ile ilgili çözmeye çalıştıgımız. kente ait 1/25000'1ik imar planı 

yapılırken. bu planlamanın hiçbir aşamasında belediyemizin katılıın ı sag lanınamış. Dolayısıy la 

plana yansıyan bir takım problemler bugün hala çözüm beklemekte. Ancak dedigiın gibi gelinen 

nokta geç de olsa son derece olumlu. Çözülecegine. bu anlayışı benimsedikten sonra çözülecegi

ne inanıyoruz. 

GAP Projesi'nin bilinen gelişmeleri. Bölge kentlerinde aşırı bir nüfus artışına neden olması

dır. Bu bir kentin başına gelebilecek en büyük oluınsuzluktur. yeterli donanıma sahip olunma

dan karşılaşı lan nüfus artışları. Bugün kentte hepimizin. büyük kentlerden gelen insanların bile 

hissettigi çok büyük problemler. ulaşım. trafik. düzensiz yapılaşma gibi. kenti olumsuz etkileyen 

bu tür problemierin başında hazı rlıks ız olarak yakalandıgımız bu aşıı·ı nüfus artışı . aşırı kentleş

me sürecidir. Problemleı·e b iı·az baştan bakmak gerekir ve çözüm önerilerini de yine bu GAP 

Projesi çerçevesinde düşünmek gerekir. 

Fakat bu noktada kaı·amsar olmamak l azım. Proplemlerin henüz çözülebilir noktada oldugu. 

iyiınserligimiz mutlaka kararlılı k gerektirir. Bizleı·in ve bu çözüme ortak olacak kurum ların da 

bu kararlılıga ortak olacagına inanıyoruz. Dolayısı y la. esas olan kararlılık ve olaya iyi niyetle ve 

çözüme yönelik somut önerilerle yaklaşılınasın ı . mevzuat içerisinde çok fazla bogulmadan. çok 

pratik. kentin ihtiyaçlarına çözümler üretecek somut adımların atılmasını düşünüyoruz. Tekrar 

katıldıgınız için. kentin problemlerine katkılarınızdan dolayı şimdiden Belediyem adına teşekkür 

ediyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın Haluk COŞKUN. Degerli katılımcı lar. şimdi GAP Idaresi'nin degerli eleman

ları ve danışmanları GAP Master Plan Revizyon Çalışma ları ile ilgili bilgi sunacaklar. Şimd i ön

ce GAP Bölge Ka lkınına Idaresi Başkanlıgı Koordinatörü Sayın Vedat ÖZBILEN bizlere bir su

num yapacaklar. Buyuı·un Sayın OZBILEN. 
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Vedat ÖZBİLEN (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Koordinatörü) : 

Degerli katılımcılar. hepinizi saygıyla selamlıyorum . Bu konuşmamda. GAP Bölge Kalkınma 

Planı'nın yaratım süreci hakkında sizlere bilgi verecegim. Benden sonraki arkadaşlarım bu sü

reç içerisinde grup olarak yapmakla sorumlu oldukları bölilmlerle ilgili sizlere daha detaylı bil

gileı' sunacaklar. 

Daha önceki konuşmacılar. özellikle GAP Idaresi Başkan ı. başlangıç noktası hakkında genel 

bilgi ler sundular. Temel hareket noktamız. GAP'ın 2010 yı lında bitirilmesine yönelik hükümet ta

limatıdır. Tabii bu hükümetin bakış açısını ve 2010 yılındaki hedeflerini ortaya koyması açısın

dan bize önemli bir mihenk taşı gibi geliyoı'. Bizim GAP Idaresi olarak. uygulayıcı kuruluş ola

rak. 1 O yıl boyunca yapmış oldugumuz uygulamalardan da elde ettigirniz deneyimler var. Bu de

neyimler bize gelinen noktanın yeniden gözden geçiı' i lmesi ihtiyacının varligın ı göstermiştir. 

·ı 989 'da yap ı lan GAP Master Planı . kendi içerisinde Lu ta ı'lılıgı olan. ama agırlı kl ı olarak Böl

ge'ye bir teknisyen gözüyle bakılmış ve hazırlanmış bir p land ır . Koydugu senaryolar. hedefler, 

stratejiler açısından o günün şartlarına göre degerlendirildiginde. iç tutarlılıgı olan bir bölgesel 

p la ndır. Bu plan 1 O yıl boyunca uyguland ı. Çeşitli aşama larında kimi hedeflerinde gerçek leşme

leı' olumlu göründü. kimindeyse çok geri kalınd ı. Bun ların yeniden gözden geçirilmesi ihtiyacı 

dogdu. Yani bu 1 O yıllık süre içerisinde niye baz ı sektörlerde başarılı olundu. digerlerinde olu

naınad ı? Bunun tartışıl ması. yeniden gözden geçirilmesi gerekiyor. Bir çık ış noktamız da bu. 

Tabii bu süre içerisinde dünyada da degişmeler oldu. Dünyanın planlama anlayışına bakışı . 

yeni bin yı la ve 2001'e hazı r lı k. bu hazırl ıgın getirdigiyeni örgütlenmeler ve ulusal degeriere dil· 

şen görevler tanımlanıyor. Tabii bundan ülkemiz ola ı'ak biz de pay çıkarına lıyız. Bu gelişmeler

den kendimizi uzak tutaınay ız. Işte Başkanımın da belirttigi gibi. çeşitli toplantıla rla yeni çerçe

veler çiziliyor. Bu çerçevelerin içerisinde. Gilneydogu Anadolu Bölgesi ve burada uygulanmakta 

olan p ı·ojeler nasıl bir yol alabilir. 2 1 .yüzyıl daki yeni şekli ne olabilir. bunların irdelenmesi ge
rekiyor. 

Bunun dışında GAP Idaresi olarak uyguladıgım ız projeler var. Bu projelerin çıktıları var. Bu 

çıktılar. bölgenin daha iyi tan ınmasına ve yeniden gözden geçirilmesine de ışık tuttu. Sosyal ey

lem planı 1994 'te yapıldı. Onların ilk uygulama sonuçlaı·ı 1995 'te alındı. Ilk sulamaya 1995 yı

lında başla ndı. 5 yı l lık bir deneyim elde ed ildi. Bu elegerler ile kazanımlar. yukarıdan bakı lan bir 

planlama anlay ışın ın yeniden gözden geçirilmesini, merkezi planlamadan katılımcı planlamaya 

nası l geçirilmesi konusunda araştı rınala r yapılınası ve projeden etkilenen kesimlerin mümkün 

oldugunca etkin bir biçimde katılması fikrini benimsetti. Tabii tüm bunlar, planın yeniden göz

den geçiril ip yeni şeklinin nasıl olabilecegi konusunda da yeni bir çerçeve çizm iştir. 
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Tabii bu oı·tamda hem teknik açıdan hem de siyasi açıdan çok destek var. daha önceki plan

la karşı laştı rdıgın ız zaman. Bunun getirdigi avanta jlar da var. Acaba bu avanta jları daha iyi ne

reye getirebiliriz? Yaklaşım larda farklılıklar oldu. Daha önceleı·i toprak kaynakların ı gelişUrme 

projesi olarak bakılan Güneydogu Anadolu Projesi. 1989 Master Planı ile entegre bölgesel kal

kınma yaklaşırnma dönüştü . Daha sonraki aşama larda. 1995 "te GAP Idaresi'nin yeni bakışıyla. 

insani kalkınma yaklaşırnma dönüştü . Dolayısıyla bu gelişim ve bu yaklaşım. plandaki hareket 

noktalaı·ını projelere. programlara bakış açıla rını da degiştirdL Yani herşey ters yüz oldu. Pro

jelerin odagına insanı koydugunuz zaman, onun ihtiyaçlarına göre kurumların . programların. 

projelerin de yeniden irdelenmesi gerekmektedir. Uygulamalar eski geleneksel planlama sistemi

nin bunların yerini a lamayacagını göstermiştir. 

Tüm bunlar. gelinen nokta itibariyle planın yeniden gözden geçirilip. adın ın bulunmasına ka

dar fikirler oluşturdu . Planı biz şimd i GAP Bölge Kalkınına P lanı olarak lanse ediyoruz. Yapaca

gımız bu 10 aylık çalışına içerisinde. belki bir rehber doküman. belki bir stratejik plan da orta

ya çıkabilir. Hep bunlar birlikte yapacagımız. kaı·ar verecegiın iz önemli konuları oluşturacak. 

Tabii biz teknik ekip olarak belli bir hazırlık yaptık . Bu hazırlıkta da kabul ettigirniz temel ka

buller var. bu kabu lleı· bizim bu plana bakışımızı ve uygulama hazırlı k sürecinin genel çerçeve

sini çiziyor. Hareket noktamız için hep sürdürülebilir insani gelişme diyoruz. Sürdürülebilir in

sani gel işmenin hayata geçirilmesinde de. bizim yaklaşımımızda üç tane temel ayak var. Bunlar

dan biı·i olan kamu programının -yani kamunun etkinligi- onun irdelenmesL gözden geçirilmesi 

gerekiyor. Sadece kamuda bu pı·ogranı uygulanmamal ı. Özel sektörün de ka l kınınada bi ı· rolü ol

malı , bunun tartış ılmas ı lazım. 

Tabii bunları çerçeveleyen başka konular da var. Dünyanın 21. yüzyıl a hazırlan ırken agırlık

la oıtaya koydugu, Gündem-21 ile. çevre konularının agırlıgı , çevre koruman ın artı k sosyal ve 

ekonomik planlamada onunla birlikte, birbirleriyle etki leşim içinde ele alınınası geregi ortaya 

konmuştuı·. Dolayısıy la temel yaklaşımları mızın içinde buna önem verdik. Bölgesel ve ulusal ön

celikler yeniden gözden geçirildL ki bu da önemiL Bölgenin öncelikleri bazen ulusal önceliklerle 

aynı olmuyor. Bunun orta noktasının bulunması gerekiyor. ki bu temel yak laşımlarımızın içinde 

ve iş tanımının ka leınieri tespit edilirken dikkate ald ıgımız hususlar. 

Yine bu yaklaşımın içinde saydamlıga önem veriyoruz. Yani herşey açık olmalı . Ve bu ilgili 

kesimlerle. projeden etkilenen kesimlerle, katılınıcı ve bütün bilginin paylaşıld ıgı bir ortanıda ya

pılab ilir. SOI'uın l u lukları paylaşa lım . Bu sorumlulukla rı pay laşma. planın yap ıın sürecinden. ha

zırlanmasına. uygu lanmasına. denetlenmesine dek o lma lı . Nasıl kamu bir rol üstleniyorsa. özel 

sektör de bir rol üstlensin. halk da. Bunun dereceleri ne olacak. bu süreç içerisinde ona karar 

verelim. 
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Yerellik önemli. dolay ısıy la yerel isteklerin plana yansıması gerekiyor. Gündeın-21'1e ve bi· 

ziın sosyal eylem planıyla yapmış oldugumuz çalışmalar sonucu ortaya çıkan sosyal adaletın 

nasıl saglanacagı. cinsiyetle ilgili kalkınınanın projeye nasıl entegre edilecegi. yapılmış olan uy· 

gu lamaların ne kadar katılacagı. bunların hepsi gözden geçirilmeli. ama en azından bunun temel 

kabul olarak a lınıp. plan süreci içerisinde irdelenmesi gerekiyor. 

Diger önemli konu erişilebi lir olmak. yani herkes bu süreçte her noktaya ulaşabilmeli. taıtış· 

ınalara katı labilmeli. görüşlerin i ulaştıı·abilmel i. Bunun için de bu süreçteki işlem içerisinde. bu· 

nu saglayacak imkanlaı·ı hazırlamak da bizim temel kabullerimizden biri olma lı. 

Katıl ımcılık çok önemli. Katılımcılıktan biz ne an lıyoruz. Bizim anladıgıınız hususlar sizin için 

uygun mu? Bunların sizin tarafınızdan yeniden degerlendirilmesini istiyoruz. Ve ögleden sonra· 

ki tartı şınalarda özellikle bu konular üstünde yogunlaşıp bize ışık tutmanız gerekli. Yani bu yap· 

m ış oldugumuz temel yaklaşımlar bundan sonraki sürecin hareket noktaları. Bu hareket nokta· 

lat• ı acaba dogru mu? Eger bunlarda ortak paydalar bulamazsak sizlerle. plan hazırlama süre· 

cinde ve buna baglı olarak uygulama sürecinde de aksaklı klar olur. Özellikle bu konularda gô· 

rüşleı·inizi ve katkıla rıııızı bekliyoruz. 

Bizim bölgesel kalkınma planının yenilenme süreci içerisindeki temel yaklaşıınlarıınızı bu çer· 

çeveye koydu k ve bunun sizler tarafından yeniden gözden geçirilmesi. bizim bundan sonraki ça· 
lışmalarıınıza ışık tutacak. 

GAP Bölge Ka lkınına Planı'nı. sizleı·e gönderdigirniz iş tanımında. 12 iş kalemiyle yapıyoruz. 

Tabii bu 12 iş kalemiyle yaparken temel kabulleri mizden hiç ayrılmıyoruz. Onu tekrar hatırlat· 

mak istiyorum. Bu sürdürülebilir insani kalkınma. insan ihtiyaçları. insan merkezli yaklaşım her 

kalemde irdelenınesi. gözden geçirilmesi gereken bir konu. Yani p lanın üç ayagı var: kamunun 

rolü. özel sektöı·ün rolü. halkın katılımı. Mevcut koşulların analizinden. daha önceki Master 

Plan'ın gözden geçirilın esine. kalkınına ihtiyaçlarının. senaryoların . hedef ve stratejilerin belir· 

lenınesine kadar hepsinin irdelenmesini istiyoruz. Yaklaşımımız bu. Dolayısıyla .bu iş kalemleri· 

ne bakıp. kendi içlerinde bagıınsız kutucuklar olarak degerlendirmeyin. Bu yaklaşım ı irdeleyen. 

en azından bir bilginin toplanmasında kamunun rolü ne olacak. özel söktürün rolü ne olacak hal· 
kın rolü ne olacak? Bunla rı hep irdeleıneliy iz. 

Aynı şekilde fi nansın . finans modellerinin ortaya konınasında. şu anda devletimizin karşılaş· 

tıgı sık ıntılar. onl arı aşabilıneıniz için özel sektörün rolü ne olmalı? Halk acaba bu finans model· 

!erine. hem kırsa l alanda hem kentsel alanda nasıl katılabilir? Ya da bu geri ödemelerdeki roller 

ne olacak? Bunları n bu perspektif dogrultusuıı da i rdelenınesi. gözden geçirilmesi gerekiyor. Biz 

bu anlayışla kalkınma planının hazırlama sürecindeki iş kalemlerinin dikkatle ele alınmasını is· 
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tiyoruz. özellikle özel sektörün rolü ne olacak? Hem ka lkınmada hem finans temin inde. hem de 

bu bizim ortaya koydugumuz sürdürülebilir insani kalk ınma yaklaşımı içinde. özel sektör kendi

ne nasıl bir rol b içiyor? Bunların sizlerin yaşad ıgı sorunlar çerçevesinde gözden geçirilip bize ye

ni girdiler olarak dönmesi. planın hazırlanma sürecinde etkili olacaktır. 

Katı lımcı yaklaşımlar nedir? Biraz sonra onlar hakkında bizim yaklaşımımızı ortaya koyaca

gız. Acaba bunlar dogru mu? Çünkü bunlar hakkında katkı a lmad ıgım ızda süı·eci n bütün işleyi

şi bizim çizdigirniz o çerçevede hareket eder. Onun daha derinleştirilmesini. sizlerin katkıların ız

la yeni biçimlere dönüşmesini önemli görüyoruz. Aynı zamanda katılımcı uygu lama ların ortaya 

konulması en sonunda plan ın formülasyonu. planın ortaya konmasından sonra ilgili kuruluşla

rın bu plana sahip çıkması. izlenmesi. degerlendiı•ilmes i . sadece bir kamu kurumunun görevi ol

mamalı . sizlerin de olmalı . özel sektörün de olma lı. Bununla ilgili yaklaşımların da ortaya kon

ması gerekiyor. Yani özel sektör, halk ve sivil toplum örgütleri nasıl katı labil ir? Bunların yolları 

ne olmalı? Bu konularda görüşlerin iz in daha beli rgin leşınesini ve bizlere ışık tutmasını bekliyo

ruz. Özellikle ögleden sonra yapacagınız katkılarda hem temel yaklaşımınızı . hem de bu bölge 

planının hazırlanma sürecine. 12 iş kalemi üzerindeki katkılarınızı bekliyoruz. 

Tabii biz bunu yaparken kendimiz bir ekip kurduk. Bu ekip 12 iş kalemiyle ilgili sizlerden ala

cagımız katkılar çerçevesinde çalışmaların ı derinleştirecek. I-ler aşamasında da bun ları size su

nacagız ve ta rtışacagız. görüşleı·inizi a lacagız. 

Bölge Planlama Grubu var. Al tyapı Çevre Grubumuz var. Iktisadi Planlama ve özel Sektörün 

Etkinligi. Sosyal Boyut, Kırsa l Kalkınma. Benden sonraki konuşmacı arkadaşl arım . uzman la ı· ı 

ın ız, danışmanlarımız bu gruplarla yapılacak çalışma lar ve yaklaşımlarıın ız hakkında sizlere bil

giler verecekler. 

Bunların dışında bir iletişim grubumuz var. Sözlerle bu iletişimi saglamak. yapı lan çalışma

lar ı sizlere iletmek. sözlerin görüşlerini teknik ekibe aktarabilmek için çeşitli yöntemler ve araç

lar ı sizlere sunacaklar. Hatta elekti'Onik oı·taını bile ku llanıp , bu ortamda yapılan çalışınaları siz

lere sunmak. anında görüşlerinizi almak gibi teknolojik imkanları da kullanmak istemekteyiz. 

üzerinde durmak istedigim konu şu . Biz merkezi planlamadan katı lımcı planlama sürecini 

başlattık . Acaba biz katılımcılıktan ne anlıyoruz? Yani teknik ekip olarak bizim bir an layışımız 

var. Bunu sizinle paylaşmak istiyoruz. Temel kabullerimizi an lattım. Bu yapılacak işi nasıl ya

pacag ımızı ortaya koydum. 12 iş kalemiyle. Bu 12 iş kalemini yaparken uygulayacagıın ız 5 ta

ne yöntem var. Bunlardan biri bilgilendirme. ki bu bilgilendirme toplantıları ndan biri şu anda 

yapmış oldugumuz toplantı. Bundan önce Gaziantep·te ve Diyarbakır'da yaptı k. Bu katıl ımcı lı-
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gın bir çeşid i. Bizim diger bir a n layışımız. yap ılan çalışma ların çeşi tli aşamalarında aynı zaman· 

da sizlere danışacak olmamız. Bu danışma tabii çok etkileşiml i olacak. 

Aynı zamanda ortak ça lışma lar da yapacagız. Bu ortak ça lışma lar hedef gruplarına . sektöre 

göre de dagılab ilecek. daha dar gruplarda bu ça lışma ları yürütecegiz. Hatta bu ça lışmalarda 

birlikte ortak görüşler oluşturup ya da ortak olmadıgım ız görüşleri bile yansı tacagız. Hatta ba· 

zı konularda iş i sizlere delege edecegiz. I şte mesela Sanayi ve Ticaret Odamız. Ozel sektörün SO· 

ru nlarına . 2010 yılında Şanlıurfa özel sektör olarak Şanlı u rfa'y ı nasıl görüyorsunuz. nasıl olma

sı gerektigi konusunda çalışmaları sizlere delege edip görüş lerinizi teknik ekibe ve diger ortak 

paydaşlarımıza iletmek: gibi bir yaklaş ımımız da var. 

Tabii en sonunda yönetişim. tabii bu varmak istedigirniz bir hedef. Yerel demokrasilerin oluş

mas ı konusunda da iş i n daha kurumsallaşması ve kendi kendine i nsan ların kendi sorunlarını 

ta rtışıp. kendi s istemleı·in i kurup uygu lamay ı yapabilecegi bir noktaya u laşması. 

Bizim katı lı mcı plan lama sürecinden a nladıgı ınız bunlar. Bu konuda da görüşleri nizi bekliyo

ruz. Bu yaklaşımımız dogru mu? Acaba katı lııncılı kla sadece bunlar ını yapılabilir? Ogleden son· 

raki oturumda özellikle bu konuda görüş lerin izi bekliyoruz. Bizi yönlendirmenizi bekliyoruz. Or· 

tak ça lı şmalardan birini 24 'ü ve 25 'inde.·biz buna atölye ça lışması ismini veı·d ik· Şanlurfa 'da 

yaptık. belli bir grupla. Çeşitl i sektörlerden temsil ed i lmiş bir gruplarla hazırlamış oldugumuz iş 

tan ımında. daha önce de bahsetmiş oldugum 12 iş kalemi üzer inde tartışı ld ı. 2 günlük yapmış 

oldugumuz bu ortak ça lı şınada gördük ki. çok degerli fikirler ve öneriler ortaya çıktı . ki bu şim· 
di bize büyük bir ış ı k tutacak. Yapacak oldugumuz ça lışmay ı biraz daha derinleştirecek bunun 
gibi bi r çok topla ntıyı Bölge'de yapmak istiyoruz. 

Ben size katı lımcı la rın oran ları hakkında biraz bilgi vermek istiyorum. 96 kişi davet etmiştik. 
Bunun % 13'ü kamu kuruluşu. yerel yönetimler· % 13. üniversiteler % 1 O. sivil toplum örgüt· 

leri % 24. özel sektör temsilcileri % 14 gibi bir oranda temsil edildiler· ve bu kesimler kendi yak· 

taşımiarını bizim iş tanıınındak i 12 iş kalemi dogrultusunda ilettiler. Ilerki süreçleı·de bunları ra· 

por haline getirip sizlere dagıtacagız. Çünkü görüşlerinizi. sizlerin de göı·üşlerini buraya yans ıt· 
mak istiyoruz. 

Ayn ı zamanda bugün burada yaptıgıınız toplantın ın sonuçlarını. konuşmaları da kitap hali· 
ne getirip sizlere dagıtacagız ve karşıl ı klı o ilet iş imi saglamayı, saydam olmayı ve bilgilere ulaş· 
may ı , eı·i şebil ir olmay ı sag layacagız. 

Yani sonuçta va ı·mak istedigimiz plan içerisinde herşeyi paytaşa l ım . Birlikte üretelim ve bir· 

likteanaliz edelim. Sonuçta da bir planlama formülü çı ksın. aynı zamanda uygulamaya geçelim. 

izleyip degeı· tendire li nı. Varmak istegimiz merkezi planlamadan katılımcı planlamaya geçişteki 
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hedefimiz bu. Hem kurumsal olarak. hem de bölgenin kapasitesini arttırınay ı hedefliyoruz. Bu 

yönlerdeki düşüncelerimiz. önerilerimiz konusundaki yaklaşımiarım ız hakkında. sizlerin katkıla

rına çok ihtiyacım ız var. Beni dinlediginiz için hepinize teşekkür ediyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın Vedat OZBILEN. Ben şimdi diger konuşmacıların hepsini başkanlık masa

sına davet etmek istiyorum. Sadece bundan sonraki konuşmacı sayın Prof. Dr. Kenan MORTAN 

degil. Sayın Aycan ALTAY. Sayın Rıfat DAG. Sayın Haşim OGOT. Sayın F'iliz DOGANA Y ve Sayın 

Hakan BEZIRCI. lütfedip buraya gelir misiniz efendim? 

Şimdi GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkanlıgı dan ışmanlarından Prof. Dr. Sayın Kenan MOR

TAN bizlere bilgi sunacaklar. 

Prof. Dr. Kenan MORTAN (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı): 

Sayın Başkan . teşekkür ediyorum. Galiba kamu yönetimi toplantıdan gittikten sonra. gerçek 

pay laşımcılıgın ve katı lımcıilgın başlad ıgı toplantıyı başlatmış oluyoruz. Konuşma sürem 13 da

kika galiba sayın başkan 12 dakikaya indirirsem kızar mısınız? 

Teşekkür ediyorum. Saygıdeger hanımefendiler. beyefendi ler. Bir kez daha Urfa'dayız. Vega

liba bir kez daha bir heyecan ı paylaşmak için buraday ız. Ben muhtemelen diger arkadaşlardan 

fark lı olarak. "nas ıl" ı anlatmadan çok. sizlerle "ne"yi paylaşmak istiyorum. Bu "ne"yi tartışı rken 

yaklaşık 3-4 ayd ı r GAP Idaresi'nin formüle ettigi bu sürdürülebilir kalkınmanın ne oldugu. yeni 

Master Plan ' ın ne anlama geldigi konusunda hasbelkader düşünmeye çal ış ıyoı'um. Degişen ne 

oldu ki Bakanlar Kurulu. Milli Güvenlik Kurulu ve tabii onunla ilgili kuruluş olarak GAP Idaresi 

böyle bir olaya ihtiyaç duydu? Sanıyorum bu konuda sayın başkanın sözü çok net ve açı k. Dün

ya şartları degişti. Ama ben izniyle bir iki cümle daha ekleyeyim. 

1989 planın ı ben içi me sindirememişi mtir. 1989 planı Sayın Arpacı da hatırlarlaı'. bir Japon 

hazırlıgı olarak Türkiye'nin çok da ih t iyaçlarına cevap verebilen. elbise ölçülerine de uyan bir 

plan degildi. Galiba 1990'da bu hususda en dogru kararı vererek. katılımcı bir yöntemle bu ola

yı yapalım dendi. Ama şimdi sorun. kamu yöneticisi daha 10:1 5 'te bu katı lıını bıı'aktıgına göre 

biz bu dinamik katı l ımı. yani HASVAK Başkanı'nın sözünü ettigi insan odakl ı kalkınınayı nas ıl 

gerçekleştireGegiz? Yani sorunun bir önemli yan ı da U ı'fa Ticaret ve Sanayi Odası Başkan Veki li 

Sayın Mehmet Bey'in de sözlerinde de dedigi gibi dinamik sonuçları denetleme şansı veren aktif 

bir katılımcı lık ve dinamik bir katılımcılık istiyoruz. Ülkemizin belki de telaffuz etmedigi. kamu 

denetçiligi diye bildigirniz "ombudsman" meclisinin devreye girmesidir. Bu aynı zamanda kamu 

kuru l uşlarına. sonuçları konusunda denetleme şansı veren bir olaydır ve belki de sayın başkan. 
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bundan sonraki toplantıyı DSI'nin çimeninde yaparsak. ı sviçre kantonunun en demokratik ka· 

rar alma biçimi olan açık havada karar verme biçimiyle çok daha fazla katılım sürecine ulaşırız. 

Yani bir başka deyişle. inanıyorum ki bu yeni katılımcılık biçimini bir toplantı. bir araya gel· 

me meclisi olmaktan çok. sonuçların gözden geçirildigi. tekrar altını çiziyoruın insanın eksen 

alındıg ı bir ça lışmayı yapmak durumundayız. 89 planı. ki o konudakikısıtıda hoşgörmek lazım. 

Daha çok fiziki planınaya öncelik veren . kamu yatırımlarını gözeten bir çalışmaydı. Şimdi artık 

bununla yetinemey iz. Ticaret Sanayi Odası Başkanı'nın belirttigi gibi. 2010'u planlarken. 2000 

yılında milyon ölçegine ulaşmış olan Urfa'mızın da günlük ihtiyacına cevap verebilmenin soka· 

gından geçebilmek için bu toplantıy ı da gönül huzuruyla yapabilelim. 

Ben "nasıl"ları. sayın OZBILEN'in çok sarih bir biçimde vermesi nedeniyle bir yana bırakıp 

"neler" konusunda 3·4 başlıgın a ltını daha çizmek istiyorum. Bunlardan birincisi degerli dostla· 

ı· ım. bu katılımcılıgı acaba nasıl mümkün kılmalıyız ki sonuçlar denetlensin? Yani bir başka de· 

yiş le bu olay ı bir hazırlık süreci buluşmasından çıkarıp. aynı zamanda sonuçları da yerinde de· 

netleyen. insana dagıttıgımız nemayı ölçer hale nasıl getiririz konusunda. galiba yogunlaşmak 

durumundayız. Bu yogun laşmay ı da yaparken mutlaka 89 planının sonuçlarına bakmalıyız. 

Çünkü Pazartesi günkü açılış otuı·umunda da sayın AKlNCI'nın verdigi rakam. sadece HASYAK 

başkanını degil. beni de çok ürküttü. Okuilaşma oranı ilkokulda % 69. ortaokulda % 25 ise ha· 

disede daha alınacak çok yol vardır. Zira öyle inanıyorum ki. biz bu çalı şmada 201 O yılında ye· 

ni bir peı·spektiften söz etmek istiyorsak. bunu ancak Bölge'de dogan yeni insan ı selamiayarak 

yapabiliriz. Dolay ıs ıyla denetim biçimi biı· rantezi degil. galiba bir çalışmanın zorunlulugu olarak 

karşımıza çıkmıştır. 

Ikinci nokta. GAP Idaresi Sayın Başkanı'nın ifade ettigi paydaşları . yani bu olaydan nema 

alanları. bu olaydan bıktırınadan bu sürece nasıl soku lacagı meselesidir. Bu. sonuçta bilgilen· 

dirme toplantısıdır. Ama bunun devamında odak gruplarla yani temsil edilmeyen kesimlerle or· 

ganize grupların toplantısında. öyle zannediyorum ki çekirdek grupların yönetimi çok daha faz· 

la sorun olacak ve o yüzden aktif katılımın önemi çok daha fazla karşımıza çıkacak. 

Üçüncüsü sanıyoı·um bu toplantı ları hangi aşamada olursa olsun. toplantı düzeyinden çıka · 

rıp karar oturumiarına dönüştürmek durumundayız. Karar oturumların yaptıgımız oranda. ya· 

ni Ford Şirketindeki kuralı tekrarlayarak yani "15 dakikada alınan karar ancak etkili karardır" 

kararından hareketle. bu toplantılardan irili ufaklı . büyük küçük ne olursa olsun mutlaka sonu· 

ca giden yolda bir damla olabilınelidir. 

Ve galiba dördüncüyü cevaplandırırken. kaınuyu artık yetkisiz sorumluluktan. pardon yetki· 

li sorumsuzluktan yetkili soı·um luluga dönüştürmek durumunday ız. Eger sulama yatırım larında 
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gerçekleşme oranıımı % 20'yi bulamamışsa . buna karşıl ı k enerjide % 75 o labilmişsek. orada 

kamunun kaynak yaratmaması dtıgil. sanırım başka sorun lar da yatıyoı·. Bu planda kamuyla 

çok daha içten çok daha saydam devieLe uygun. sayın Başbakanın uzlaşı anlayışına uygun biı· 

paylaşımdan geçiyor. Ve kamuyu böyle biı· olaya galiba artık dahil etmek zorundayız. 

Sayın Başkan . 12 dakika sözümü bu anda noktalam ış oluyorum ve inanıyorum ki bu son de· 

gil ilk. Daha çok bir araya gelecegiz ama önemli olan hadiseyi artık bir hedeflerin yazıldıgı ve il· 

gili makam oluruna sevk edilen bir hadise olmaktan çıkardık. a rtı k paydaş haline geldik. Bu pay

daşlar topla ntısında sizi bir genel kurulun üyesi olarak görüyor ve selamlıyorum . Teşekküı· edi· 

yorum efendim. 

Prof. Dr . Tamer ARPACI : 

Sayın MORTAN'a biz de !.eşekkür ediyoruz. Şimdi GAP Bölge Ka lkınma Idaresi danışmanla· 

rından Sayın Aycan ALTA v·a söz veriyorum. Buyurun sayın ALTAY. 

Aycan ALTAY (GAP Bölf!e Kalkınma Planı Proje Danışmanı): 

Güneydogu Anadolu Projesi (GAP). bölgesel kalkınınay ı amaçlayan ve bölgenin yaşam kali· 

tesini yükseltmeyi önemli gören dünyadaki en büyük kalkınma projelerinden birisidir. 

GAP' ı n gerçekleşmesi için 1989 y ı lında hazır lanan GAP Master Plan ı. dünyada ve Türkiye'de 

degişen egil imleri ve yeni yaklaş ımlan yeterince içermediginden. ayrıca plan hazırlanırken ön· 

göı•ü lmeyen bir dizi olumsuz etmen ve dtıgişim nedeniyle uygulanmasında ciddi biçimde geri ka· 

lındıgından tüm tarafların katılımı ile revizyonu ve güncelleştiri lmesi gündeme gelmiştiı·. 

Katılımcı yaklaşım. yönetimlerin yürüttükleri hizmetler konusunda topluma bilgi verme. hal· 

kın dilek. beklenti ve şikayetlerini ögrenerek çalışmalarında bunlardan yararlanma ve böylece 

kendileri ile toplum arasında en yüksek oranda bir uyum. i şbirl igi ve an lay ış saglaına amacına 

yönelik halkla ilişki ler ça lışma ların ı yönetim sürecinin bir parçası haline getirm iştir . 

Bu çerçevede yeni Master Plan ça lışmalarında başaı· ılı olunması . planda ön görülecek hedef· 

!erin uygulayıcılar ve halk tarafından benimsenmesi ile yakından ilişkilidir. Bunun için ça lışma· 

nın tüm aşama larında halkla karşılıklı iletişim saglanacaktır. 

AMAÇ 

GAP Bölge halkının proje hakkında bilgilendirilimesi. 

Halkın proje hakkındaki görüşlerin in. önerilerinin ve şikayetlerinin tespit edilmesi. 
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Hedef kitlede klareye karş ı olumlu ve ilgili bir tutum yaratılması ve kalkınmaya inandırılma

s ı . 

Idare ile diger kuru luşlar (kamu. özel sektör. sivil toplum örgütleri) arasında işbirliginin sae

lanmasıııda katkı verilmesi. 

Toplumdaki tüm kesim ler arasında kaı'Şılı klı anlayış ortamı yaratılmasıdır. 

STRATEJI 

a) Topluımı oluşturan tüm kesimlerle il işk i 

kamu kuruluşları temsilci leri 

yerel yönetim temsilci leri 

özel scktöı · 

sivil toplum örgütleı· i 

halk 

basın-yay ın kuruluşla ı·ı 

mulıtarla ı·. ögretmenler. gençler kadınlar 

b) Verilecek mesajlar 

projenin önemi 

idarenin görev ve sorumlulukla ı· ı 

katılımcı planlama için katkılarının istenmesi 

MESAJ 

Amaç ve strateji belli olduktan sonra vermek istedigimiz mesaj tesbit edilecektir. Bu mesaj ı 

hangi iletişim aracı ile veriı·sek verelim. 

inandırıcı 

a nlaşılıı· 

olması önem taşımaktadır. 
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ILETIŞIM ARAÇLARI 

Bir konu anlatı lınaya ça lışı lırken yararlanı lan herşey i letişim aracıd ıı· ve (mimikler. konfe

ranslar. kitap. broşür. radyo. TV vb.) i letişim araçlarını iki grupta incelemek mümkündür. 

birincisi. vaı· olan i l etişim araçla rıdıı· ki bunlaı· günlük yaşamımızın içinde olaniard u· (gazete

ler. dergiler. gibi) 

ikincisi. konu ile ilgili kiş ilerin kendilerinin üretecekleri iletişim araçla rıd ır. (B roşürler. süı·el i 

yayınlar özel etkinlikler vs.) 

Çalışmalar süresince her iki tür i letişim araçlarından da yararlanılacaktır. 

a) Hedef kitle için 

dergi bı·oşür vb yayınlar çıkartılması 

bildiri yayın lanması 

dilek. istek ve şikayetlerini bildirecekleri olanakların saglanması 

yerel sergi. fuaı· vb. düzenlenmesi 

konferans. panel. küçük gı·uplarla toplantılar düzen lenınesi 

b) Kamu kuı·uluş ları . Yerel Yönetim leı· özel sektör ve Sivil Toplum örgütleri Için 

bilgilendirme ve görüş a l ına toplantıları 

ziyaretler 

ortak ça lışmalar. organizasyonlar 

c) Kamuoyunu Basın Yolu ile Etkilemek için 

basın. yay ın kuru luşlarına sürekli ve dogru bilgi verilmesi 

bölgeye basın turl arı düzenlenmesi 

d) Halkın düşüncelerini almak için 

halkla yüzyüze ilişkiler kurulması (belli yerlerin ziyareti bir köy. üniversite ögrencileri. has

tane. huzurevleı• i vb. Degişik toplum kesimleri) 

gazetelerin taranıııası (okuyucu mektupları köşe yazıları) 
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varsa idareye ve Bölge Müdürlügüne gönderilen ve vatandaşların dilek. ısı.ek ve şikayWen

ni içeren mektupların degeriendirilmesi 

ZAMAN LAMA 

Tek bir etkinlik veya çok ses getiren bir faaliyet ıle halka ilişkilcnn amacına ulaşması müm· 

kün degildir. Eger gerçekten bir fayda bekleniyorsa. halka ilişkiler çalışmalarının zamana ya)ı~ 

ması gerekmektedir. 

Yeni Master Plan 1 O ay sürecekse. iletişim araçlarıyla verilecek mesajlar da bu 10 aya yayı· 

lacaktır. Bu dagılım plan grubundaki diger sektörlerin çalışmaları ile birlikte düşünülecektir. 

Ayrıca zamanlama konusunda dikkat edilmesi gereken bir husus da bir faaliyet için seçilen 

tarih in başka bir kuruluşun önemli bir faaliyetiyle çakışmamasıdır. Böyle durumlarda hedefle· 

digimiz kitleye ulaşmak zorlaşmaktadır. 

DECERLENDIRME 

Yapı lan her etkinligin sonunda degeriendirmesi de yapılacak. başarılı ve başarısız tarafları· 

m ız ortaya çıkarılacak ve bir sonraki etkinlikte daha az hata yapılmasına ça lışılacaktır. 

Kendi öz eleştirim iz dışında dışardan gelebilecek telefon. mektup. basındaki yazı ve eleştiri· 

leı· de degerlendirme kriterleri içinde yorumlanabilecek bilgilerdir. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Şimdi de GAP Kalkınma Idaresi danışmanlarından Sayın Rıfat OAC. 

Rıfat OAC (GAP Bölge Kalkınma Planı ProJe Danışmanı) : 

Degeri i konuklar. ben size GAP Master Planı Yenileme sürecinde ele alacagımız kırsal kalkın

ma yak laşımımıza ilişkin bir şeyler söyleyecegim. Daha çok kalkınma çerçeve/i tespitler yaptık

tan sonra. kalkınma stratejilerine yönelik yaklaşımlarımızı açıklamaya çalışacagım. 

Kırsal kalkınma kavı·am olarak sanayileşme süreciyle birlikte ortaya çıkan bir kavram. Ke

simler arasındaki dengesiz/ikler ortaya çıkınca kll'sal kalkınmanın çok önemli oldugu ayrımına 

vanlm ıştır. Ve dünyada konuya ilişkin deneyimler bugün diger seksiyonlar için başland ı gı gibi 

katılımcı biı· yaklaşımın çok önemli oldugu noktasına getirmiştir. Ve bu baglarnda bir dizi çalış

malar yapılm ıştır. Türkiye'de de konuya ilişkin gerek kamu gerekse özel ve gönüllü kuruluşların 

önemli deneyimleri vardır. Bii bu çalışmalarım ııda bu deneyimlerden de fayda lanacagız. 
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Birleşmiş Milletler 1992 Çevre ve Ka lkınma Konferansı çok önemli üç öge kazandı rıyor kal

kınma meselesine: Eşitlik. katılım . insan kaynakların ın geli ştiri lmesi. Gene kırsal kalkınma yak

laşımı. yani insanl ıgın ortak olarak paylaştıgı kırsa l kalkınma felsefesi de bu temel kaynaklar

dan çözümlenmekte. Biz kısaca kırsal ka lkınmanın ne oldugu konusunda bir degerlendirme yap

tıgımızda. bunun özellikle bireysel oldugunu. bun ları hedef ald ıgın ı görüyoı·uz. Öyleyse kı rsa l 

kalkınma faaliyetleri. tanımlanmış o alanlarda yogun laşmaktadır. Aslında katılımın özünü teşkil 

eden husus. türdeş olarak kendi imkanlarıyla bir şey ler yapamayacak insanların. kendi katı lım 

ve katkılarıyla . kendi imkanlarıyla. verilecek desteklerle ayakta tutulmasın ı saglayan, böylece 

sürdüı·ebilen bir süreç olarak tanımlanmaktadı r. Dolayısıyla buradaki katılım işbirliginden de 

öte bir anlam kazanmış olmaktadır. Bunlar öteden beri güçlendirilmeyle ilgili karşılaşılagelen ev

rensel kavramlar. Bu kesimleri (örnegin işte Urfa'da Bozova kırsa l kesim sulama imkanlarından 

çok da yararlanamaya n bir kesim) düşündügümüzde bu k işilere ekonomik yeter lilik saglayan bu 

gruplara. bir mekanizma kazandırmanın önemli oldugunu içeren bir güçlendirme. Bir de bunlar 

kendi ayakla rı üstünde dursun ve kendi kararlarıyla . kendi imkanlarıyla o güçlerin i sürdürsün 

gibi bir yaklaşım . Tabii buna benzer tan ım lar ve ça lışma lar Birleşmiş Milletierin ilgili servisle

rinde de yönetilmiş tüm dünya kuruluşları bu evrensel kavramlar ve yaklaşımlarda mutabakat 
saglamış durumda. 

Demek isteniyor ki. bu insanlar ulaştıkla rı kaynaktan ve sahip oldukları düzenleyici kurum

lar üzerinde denetimlerini sürekli biı• süreçte arttırarak geliştirebilsin ler. Böyle bir yak laşım söz 

konusu. Tabii ki kırsa l ka lkınmanın gerçeklerine baktıgımızda. birçok faktörün söz konusu oldu

gunu görürüz. I şte GAP sürecinde. Harı·an sulamalarıyla gerek sulama alan larında. faal iyetimi

zi tüm kesimlere eşit boyutlarda yansımad ıgını farkl ı lıgın da yaşandıgını görüyoruz. Çok önem

li, demek ki degişim öngördügünüz uygulamaya geldiginiz programlarla ortaya çıkan degişim . 

toplumsal dönüşüm zemine eş it yansımamaktadır. Ve bu bir takım ayrışmalara neden olmakta

dır. Batının kolıezyon dedigi kaynaşma . hedefe yaklaşma. Ve bu arada özellikle pamuk ziraati

nin sulu tarım la birlikte öne çıktıgını biliyoruz. Ama pamugun katma deger yaratma gücünün ya

nında. yerel ürünlerin de söz konusu olabilecegini. bunların da ı·ekabet avantaj larını . üstünlük

lerini yakalayabileceklerini hesaba katmak gerekiyor. 

Degerli konuklar. Dünya Bankası da benzer bir yaklaşım içinde. Ben bunl aı· ı saymıyoı·um. 

Katılım . eşitlik konularında ve de benzer kavramlarda ortak noktalarda buluşulınaktadır. K ırsa l 

kalkınmanın kapsamıyla ortak noktalarda buluşulmaktadır. Kırsal kalkınına fiziki ve teknolojik 

altyapının hazırligın ı bir önkoşu l olarak görüyor. Bir fiziksel a ltyapı yanında teknolojik altyapı 

diye tanımladıgımız sahalarla ilgili konut. kentleşıne konularında da bir kamusal. düzenleyici 

fonksiyona sahip birim olarak. bunların da eşgüdümsel bir süreçte bir arada tamamlanınası ge

rektigini hesaba katıyoruz. Kırsal yörenin ekonomisinin çeşitlenmesi ta ı·ıın dışındaki faa liyetleı· i 
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de içeren bir ça lışma bu. bir süreç. Hizmet sekı.öı·unü n . turizmin ve dogal kaynakların gel iş imi

ni de hesaba katan bir yaklaşım . 

l y ileştir i l ıniş girdi yönetimi çok önemli. Ve biz özellikle bu GAP Master P lanındaki yaklaşımı

mızda. Master Planın en önemli dayanagının katılım süreci oldugunu vurgulad ıktan sonra konu
ya ili şkin hizmet vermekte olan. başta Tarım Bakanlıgı olmak üzere diger kamu kurum ve kuru
luşlarıyla ve gönüllü kuruluşla rla da ortaklaşa ça lışma sürdürecegiz. Bu yaklaşımımız için de 
özellikle şunu belirtmek istiyorum. Kırsa l kalkınına faaliyetlerini özellikle agro-ekolojik tonlarda 
mikro klimalarda özellik arzeden. eko sistem içeren bölgelerde yürütmek gibi bir statejik tercihi· 
miz söz konusu. Ben kısaca k ırsa l kalkınınay la ilgili yak laş ı ın ıınız ı maddeler halinde söyledikten 
sonı·a konuşınam ı tamamlamak istiyorum. 

Katı lımcı model içerigi Vedat Bey'in de açıklad ıgı gibi. tüm projelerde hedef kitleyi tan ımla

ma. analiz. planlama. uygulama ve degerlend irıne süreçleı·inde de kendilerine yeterli olabilecek 
hedefleri yakalayacak tespitle. ka lkındı rmayı amaçlıyoruz. Ve böylece tabii ki yeı-el organizas
yonlar ve katı lımcı gı·uplar kendi organizasyonlarıyla öne çıkacaklar ve burada ka lıcılık. yeteı•li· 

lik saglanacak. Böyle bir stratejik yak laşı mım ız olacak. Yeı·elin çeşitlend irirerek ka lkınd ıı· ılması 

hedefi bırakı lınayacak. Dogal kaynak yönetimi bilincinin gel işmesine destek olunacak. O da ka
musal tedbirlerle haliyle. 

ly ileşti rilıniş girdi yönetimi önem kazanacak ve özellikle entegre tarımsa l mücadele yöntem· 
lerinin yöreye kazandırı lması yönünde bir tak ım stratejik tedbirler geliştirilecek. 

Daha önce de sözünü ettigiın gibi yerel ürünler avantaj ın ın gel işti rilmesi için gerekli tedbir
leı· de a l ınacak. 

Daha önce de sözünü ettigiın gibi yerel ürünler avantajının geliştiri lmesi için gerekli tedbiı'· 

ler de alınacak. 

Kadın ve dezavantaj lı grup statülerinin geliştiri lmesi. yükseltilmesi için bir takım tedbirler de 
içerecek. Kıı·sa l projelerin a ltyapı projeleriyle bütü n leşmesi lıedeflenecek. Ve bu arada tüm bu 
hizmetler yenilikçi teknik ve yaklaşımlarla saglanacaktır. Teşekkür ederim. 

Prof. Or. Tamer ARPACI : 

Teşekküı·ler Sayın Rı fat OAC şimd i GAP Bölge Kalkınına Planı Tarımsa l ve K ırsal Kalkınma 

Grup Yöneticisi Sayın Haşim OCOT'ü kilı'süye davet ediyorum. Buyurun sayın OCüT. 

Haşim ÖGÜT (GAP Bölge Kalkınma Planı Tarımsal ve Kırsal Kalkınma Grup Yöne

ticisi) : 

GAP Master P lanı K ı rsal Kalkınına Grup Yöneticisi: Degerli katılımcılar. ben de size master 
p lanın ı·evizyonu ve güncelleştiı'ilmesi ça lışma laı·ında kırsa l ka lkınmadan sonra onun içerisinde 
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yer alan tarımsal kalkınma yaklaşımlarım ızı sunmak istiyorum. Önce dünyada kalkınma kavra
mında olan degişiklik leri tekı·aı· dile getirmek istiyorum. 1960'1ı y ı ll arda kalkınma bir ekonomik 
büyüme olarak tanım lan ıyordu . 1970'1i yı llarda ad aletli bi ı· gelir dagılımı olsun dend i. Daha son
ra 1980'Ji yıllarda ekonomik büyüme ka lkınma faaliyetlerine yöneldi. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Haşim ögüt beyefendiye teşekkür ediyoruz. Şimdi GAP Bölge Kalkınına Idaresi dan ışmanla

rından Sayın Filiz DOGANAY'ı kürsüye davet ediyorum. Buyurun Sayın DOGANA Y. 

Filiz DOCANAY (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Danışmanı) : 

Saygıdeger katılımcılar. GAP Bölge Kalkınına Plan ı 'nın sosyal boyutuna ilişkin bazı bilgiler 

vermek istiyorum. 

Hazırlıkla l'llıa başlanan GAP Bölge Ka lıkııma Planı ve Uygulama Programı'n ın sosyal boyu

tunun Şanlıurfa'da taı'tışıl ınası. hazırlanması. planlanması ve uygulanması döneminde. Şanlur

fa'daki toplum ların çok önemli katkılarının olacagını düşünüyor idik . Ve sabah yapılan toplan

tı larda. öncelikle Sayın HASVAK başkanının ve de Sanayi Ticaret Odası temsilcimizin ve de Be

lediye Başkan ım ızın açıklama larından bu görüşümüzün dogru oldugunu an lad ık. Gerçekten çok 

önemli katkılar bekliyoruz. Özellikle Şanluı·fa'dan çünkü Şanlıurfa' lılar . gerek kentsel toplumu 
gerekse kırsal toplumu son 5 yıldır GAP çerçevesinde uygulanmakta olan altyap ı projeleri ve de 

özellikle sulama projelerinin etkileı·ini görmeye başlad ı laı·. Bu çeı·çevede Şanlıurfa ve Harran 

ova ları ö7,elinde önemli degişnıeler oldu. Bunlar ı·efah ve zenginligi arttır ıcı degişmeler idi. Ve bu 

degişmeler beı·aberinde bir ekonomik büyüme. onun yanında da yer yeı· orta ölçekli bazı sana

yi oluşumlarını sagladı. Ama zannediyorum. toplantımıza katılan katılınıcıların da göı·üşlerimi

ze katı lacagı ve de bazı aı·aştırmalarla medya mensuplarının da dogrulad ıgı başka gelişmeler de 

olmaya baş lad ı. Ve gözlendi ki. bu ova ve kentlerdeki yaşayan toplumlardaki bu zenginleşme. 

toplumun yaşam kalitesini çok az etkiledi. Ve giderek bu büyüme. toplunıda sosyal ve ekonomik 

boyutlu çok karmaşık bir takım sorunların da başlamasına neden oldu, demiyoı·um. ama baş

lanmasında bir süreç o.Jdu. 

Bu düşüncelerimizin ipuçlarını da bize Pazartesi günü GAP çalışma gruplarının toplantıları

nı açış konuşmalarını yapan sayın valimiz verdi. Sayın valimizin konuya yaklaşımı şöyleydi: ya

tırımların gerçekleştigi sektörlerdeki gerilik vatandaşların bilinçlenememesinden kaynaklan

nıaktader. Sayın Vali bu durunıda pek çok yanlışların yapıldıgını ve yapılmakta oldugunu söy

lüyordu. Bu yan lışların yasal olaı·ak hesaplarının verilemeyecegini. ancak tarih önünde bu yan

lışların hesabının verilemeyeüegini ve hatta toplumsal ve vicdanen verilmesinin de çok zor ola

cagını belirttiler. Bu önemli bir uyarı idi. 

31 



Bunun d ışında biz biliyoruz ki. GAP Projesi başlamadan önce de bölgemizde. Şanlıurfa'da 

özellikle de bir çok toplumsal sıkıntıla r vardı. O sıkın tıların çeşitli biçimlerde yaşandıgı süreçLe. 

bir de GAP Pmjesi bölgede başladı ve beraberinde ben şimdi uzun uzun saymak istemiyorum 

ama Şanlıurfalıların çok iyi bildikleri pek çok toplumsal sorunlar yaşanınaya başlandı. Bu Urfa 

özelindeki gözlemleı· ve dünya deneyinı leri şu gerçegi hep açıkça ortaya koydu ki kalkınma an· 

layışına göre dengeli kalkınma. altyapının geliştirilmes i. ekonomik büyümenin saglanması. yok· 

sullugun ortadan kaldırılması. hakkaniyet. sosyal adalet. dogaı kaynakların etkili ve akılcı kul· 

lanıını ile katılımcı demokrasinin geliştirilmesine baglıdır. 

Şimdi dengeli ve adil kalkınma olarak nitelenen bu an layışta ekonomi. doga ve insan kaynak· 

la rı aynı öneme haizdir yaklaşımı kabul görmeye başladı. Yine bu degişen yaklaşımda . merkez· 

de insan o lmalı idi. Artık bu kabuller dünyada ve ülkemizde de yaygınlaşmaya başladı. Bunun 

yanında tüm bu yaklaşımları içeren bir sürdürülebilirlik tanım ı da. yine aynı paralelde kabul 

görmeye başlad ı. Bu kabullerde insan ve doga merkezdedir. Süı•dürülebilir ka lkın ınayı bu genel 

ya klaşımda şöylece de tarifietne yaygınlaştı giderek: Burada insanların kendileri tarafından ve 

kendileri için yaşam kalitelerini iy ileştirmek amacı ile yaptıkları plan. program. eylemler olarak 

tanımianınay ı ve kabullenmeye başlandı. Ve bunun yapı lmakta olan plan ve projelerle örtüştü· 
rü lınesi saglanınaya baş landı. 

GAP'ın geçmiş dönenılerinde çok açık söylemek gerekiyor ki. bu yak laşımlar tam bilinmiyor

du belki ama. son yıllarda da gözard ı edilmeye başlanmıştır. Şimdi yeniden yapılma hazırlıkla· 

rına başlanan bu plan ve programlarda. sürdürülebilirligin kesin olarak programa katılmasının 

gerekliligi düşünülüyoı·. Burada da. bu sürdürülebi l iı· kalkınma çerçevesinde de yoksul ve güç· 

süz kesimler. işsizler. topraksızlar. kadınlar ve küçük üreticilerle kırsal alanda yaşayan başta 

egitim. saglık ve kamu hizmetlerinden yararlanaınayan köylü lere öncelik veri lmesini öngörüyor. 

Bir diger yaklaşım da bu yeni planlamada. katı lı mcılık yak laşım ı idi. Ben burada uzun uzun 

katılımcılık yaklaşımını anlatmak istemiyorum. çünkü arkadaşlarım size bütün ayrıntılarıyla bil· 

gi vermeye çalıştılar. Ben bu çerçevede Şanl ı urfa'da ve Antep ili sınırları içinde. bu yöntemle üç 

y ıl önce baş latılan bir bölge alt bölge kalkınına projesinden söz etmek istiyorum. ki zannediyo

ı·uın salondaki katı lımcılardan büyük bir bölümü bu projenin hazırlanmasında. projelendirilme· 

sinde ve uygulanınasında katılımcı olarak ça lıştılar ve bu çalışına da sürdürülmektedir. 

Türkiye'de ilk kez böyle bir ça lışma yapıldı. Sadece katılımcılık açısından degil boyutları açı· 

sından da ilk idi. Ve zannediyorum bu projenin yurt dışındak i ta nı tı m ların ın. dünyada da bu yak· 

laşımda hemen hemen ilk kez gerçek leştirilen biı· proje oldugu kabul gördü. Bu proje ile. birçok 

katılımcının bildigi gibi. Birecik Barajı'ndan etkilenen alt bölgedeki su altında kalan köylerin ve 

Halfeti ilçe merkezinin bir bölümünün yeniden yerleşecekleri a l anların nakli. ist ihdamı ve eko· 
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nomik kalkınmasının saglanması amaçlanıyor idi. Ve tabii buı·ada en önemli katkı yine halktan 

geldi. O bölge insanın ı belirledigi istedigi alanlarda yerleşmesini saglamak amacıyla. özellikle 

valilikler. kaymakamlıkl ar. muhtarlıklar ve proje katılan Köy Hizmetleri ll Müdürlügü. Tanm Re· 

formu yetkilileri. Bayındırlık ve !skan Müdürlükleı·i daha şu anda sayamayacagım kamu görev

lileri ile bazı sivil toplum örgütlerinin. son 3 yıldır gerçekten özveri ve katılımcılık an lay ışını ka

bul ve de içine sindirmelerinden kaynaklanan bi ı· bütüncül proje yaklaşımıy la gerçekleştirildi. Şu 

anda çok önemli bir boyutu projenin. yani insanlarının seçtikleri mekanda. seçtikleri projelerde 

ve de seçtikleri ailelerle birlikte yaşama imkanları saglandı. Konutlar bitirilmek üzere. bazıları 

bitirildi. Bundan sonra aynı anlayışla kırsal kalkınma anlay ışına katılmaları bekleniyoı·. Benim 

bu örnegi kısaca veı·memin nedeni. sözümün başında açıkladıgım gibi bu yeniden hazırlanmak

ta olan bölge kalkınma plan ve programına ve Şanlıurfa'daki gerek sivil toplum örgütleri. gerek 

kamu kuruluşları ya da özel sektörün önemli katkılarının olabilecegine ilişkin görüşlerimizdi. 

Çünkü küçük biı· alanda da uygulanmakta olsa da. yine de o yaklaşımı Şanlıurfa'lıların kabul

lendigini ve bu yeni hazırlanmakta olan plana da bu çerçevede çok önemli katkı larının olacagını 

düşünmektey iz. Beni dinlediginiz için teşekkür ediyorum. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın Doganay. Şimdi GAP Bölge Kalkınma Idaresi Koordinatörü Sayın Hakan 

BEZIRCI'ye son konuşmac ı olarak söze veriyorum. Bu konuşmadan sonra bir saatlik bir öglen 

yemegi paydosumuz var. Ogleden sonraki oturumumuz saat 13:00'te başlayacak . Buyurun sa

yın Bezirci. 

Hakan BEZlRCl (GAP Bölge Kalkınma &daresi Koordinatörü) : 

Teşekkür ederim. Degeri i konuklaı· bu saate kadar dikkatle dinlediginiz için ayrıca teşekkür 

ederim. Umaı·ım ben de zamana riayet edecegim. Hakan BEZIRCI ismim. I nşaat ve Altyapı Ko

ordinalörü olarak Ankara Merkez'de ça lışmaktayım. 

Tabii çok geniş a ltyap ı ve çevre konusu oldugu gibi burada size çok kısa ve somut bir şek il

de birkaç noktaya deginmekte yetinecegint 

AlLyapı konusunda Idaremiz 388 nolu Kanun Hükmünde Kararnameyle -1989'da çıkan ka

rarnameyle- inşaat. çevre ve şehireilik sektöründe yapılacak yatırım lar konusunda bunların uy

gulamalarını geı-çekleştirmek ve diger a ltyapı hizmetlerinin yürütölmesini saglamakla yeLkilen

diri Imiş. görev lendirilm iştir. Bu 1993 yılında plan stratejisine de 5.madde yansımıştır . 

Bu arada. bu turda. birbirleriyle çok çabuk geçen konular içerisinde deginmek istedigim nok

ta. GAP Bölgesi'ndeki toplam maliyetleri itibariyle enerji konusunda 1999 sonunda % 75' 1ı k. 
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ulaşım ve haberleşmede o/o 30'1uk. diger kamu hizmetlerinde (ki içinde egitim. saglık ve kentsel 

a ltyapıy ı barındırıyor) de o/o 55'1ik bir gerçekleşme söz konusudur. 2000 yı lı birim fiyatlarıyla 

14.8 katrilyonluk toplam proje bütçesinin. şu anda gerçekleşen kı smı. 6.5 katrilyondur (yani % 
44 ). Bölgede kentsel altyapının durumuna birkaç rakamla deginmek istiyorum. Belediye sayı

mız 196'ya çıktı. 1999 itibaı·iyle bunun 9'u il. 82'si ilçe ve 105 'i belediye. Içme suyunda durum: 

-gerçekleşen yüzdeler itibariyle 1992'den 1999'a bir perspektif açacak olursak -o/o 24 'ten 43'e 

ulaşmış. inşa halindekilerle birlikte 1999 sonu itibariyle % 71'1ik bir gerçekleşnıe saglanmıştır. 

Ama bunun hepsi daha gerçekleşmemiş. Yani genel kamu hizmetleri ortalaması % 55 idi hatır

layacak olursak. Ona yakın belki biraz geçmiş oranda. Fakat kanalizasyon konusunda. şebeke 

konusunda oldukça düşük hatta umut kırıcı bir durum söz konusu. Bu Türkiye'de de aslında 

böyle. Yüzdeler itibariyle sadece o/o 6'ya çıkmış ve inşa edilenler de var. Ve 2010'da belki bü· 

yük yerleşim yerlerinde bitirilmesi öngörülnıekle birlikte çok dagın ık ve küçük n üfusları barındı

ı·an yerleşim yerlerinin kanalizasyonunun biLirilmesi çok zo ı· gibi görünüyor. 

Arıtınada da o/o 2 ila o/o 3 gibi bir oranda gerçekleşme söz konusu. Burada 4 proje gerçek

leştirifmiş durumda. Adıyaman. Nizip, Ceylanpınar ve Akçakale devam ediyor. Ayrıca GAP Ida

resi'nin yürütmekte oldugu Kahta'da da kanafizasyon iş i oldukça ilerledi. Ama arıtınayla ilgili 

sözleşme devam ediyor. Piilen başlamadı. Bu yıl ödenek. ek ödenek bulunursa başlanacak. Adı

yaman ve Kahta. Atatüı·k Barajı içme suyu havzasına da bi liyorsunuz. kirlilige katk ıda bulunu

yor maalesef. Bu slaytlar ve saydamlardaki. konular konuşmacılar tarafından daha önce degi

nildi ama bu süreçte biz masteı· plandan sonra 92 Rio Bildirgesi ve Ulusal GÜNDEM 21'i yaşa

dık. Ve 93'te GAP Idaresi Hareket Planı. 94'te Sosyal Eylem Planı ve 95'te Birleşm iş Milletler 

Kalkınma Programıyla birlikte sürdürülebilir insani kalkınınayı da master plan ilkeleri içinde ka

bul etti. Ve bizim elimize rehber kılavuz belki yönlendirici olarak bugün ülkesel bazda da kulla

nılınası gündemde olan 98'de çıkaı·ı lan ulusal çevre stratejisi eylem planı metni var. Devletler ve 

Çevre Bakanlıgı tarafından artık bunun kullan ılmasını öngörüyor. 98'de Vedat Bey'in söyledigi 

gibi 20 JO'da bu projenin altyapı bileşenlerinin biLirilmesi hedefi kondu siyasi iradece. 

Yeni kavramlardan çok bahsedildL Sürdürülebilirlik ne demektir? 3 maddeyle onları söyle

mek gerekirse. katı lımcılık . kapasitenin geliştirilmesi, kurumsal kapasitenin özellikle ve yatırım

lardan bölgesel verimlilik bazında eşitlik ve adillik denilebilir. Burada aktörler; kamu özel sektör 

ve halk. Kamu derken. merkezi organ ve bunun yerel temsilcileri ve ayn ı zamanda seçi lmiş ye

rel yöneticileri kastediyoruz. Buı·adan beklenen bu 3 aktörün birlikte ça lışmasından beklenen 

bölgesel bir sinerji. eşgüdüm . Söylenenleri bir başka ifadeyle sı ra lamak gerekirse. bu yeni ilke

ler altyapı ve çev ı·e konusunda da bize şöyle bir perspektif çiziyor. Belki bir anlayış yeni bir an

lay ış getiriyor. Kamu a ı'tı k buyurgan olmamalı . bu k ısmına Sayın Kenan Mortan'da degindi. Bu

rada sadece ben yapa rım . Ben biliı·im ve giderim veya bir şeki lde herkes benim yaptıg ım ı yap-
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malıdır yaklaşım ı terk edilmek durumunda. Çünkü a rkası gelmiyor. Onun için biz diyoruz ki yap· 

deVI'et-unut dtıgillıaz ırla-si stemi kur -egit-destekle-i z le-degerlendir-paylaş-sonuçla rı yeni projele· 

rinde ku llan. özel sektöre ne gibi açılımlar getiriyor bu yeni kavramlar? Yalnız karı dtıgil. top· 

lumsal sorumlulugu da paylaş. öncü teknikler. yöntemler getir. bunları ögret. özellikle altyapı· 

da bunlar çok önemli. sıkıntılarını çekiyoruz. Araştırma ve geliştirmeye yatırım yap. iç-dış fi· 

nansman bulunmasına katkı sagla. 

Bugün Belçika'da Hollanda'da. Almanya'da kamu ve özel sektör ortaklaşa kurdugu yönetim· 

ler tarafından katı atık. pis su. temiz su. arıtma. şebeke. bütün bu sistemleri ortaklaşa yapılıyor. 

Ve çok başarılı oldugunu görüyoruz . 

Peki halk dedigimiz. bilinen ve tanımlayamadıgımız bir kitle var esas hizmeti kullanan. Onla· 

ra da diyoruz ki sadece bekleme. sadece eleştirme, ta lep et. karar sürecine katıl. etkile. hizmeti 

tasarrufla ve iyi ku llan. koru ve bedelini öde. 

Altyapı yak laşımımızda tabii uluslararası ve ulusal çevre standartlarında bun ların uygulan· 

ması ve bir düzelme bekliyoruz. Toprak. su ve hava kaynaklarının korunması kamu hizmetlerin· 

de. özellikle yerel hizmetlerde. Idare'nin güçlendirilmesi, egitim yoluyla. tekrar oı·ganizasyon yo

luyla. kaliteli hizmete yönelik bir istihdam ın ve anlay ışın gelmesi. bu bedelin ödenmesi ve turizm 

gelirlerinin aıtmas ı amaçlanıyor. Çevre korumasıy la ilgili olarak da. bu planda biz gelecek ku· 

şak ların olanaklarını tüketmeden sürdürülebi lil'iigin de zaten ana koşullarından biri ve dogaı 

kaynak ların en verimli kullanımını öngörüyoruz. GÜNDEM 21 anlayışıy la ve yönlendirmesiyle 

çevre ekonomik kalkınmaya ragmen korunma lı veya ekonomik ka lkınma çevreye ragmen gerçek· 

leştiri l meli. Ikisi birbirini bütünleyen ve sürükleyen bir süreçte ele almalı diyoruz. Yani bütün 

bun ları anlattık. "biı·de çevre konusunu ele alalım" gibi yaklaşılması çok yan lış o lacaktı r diye dü· 

şünüyoruz. Demin de biraz sözünü ettigim örneklerle. entegre bir yönetim şekl i artı k Antalya ve 

lzmit'te bir miktar uygulamaya başladı. Hatası ve sevabıy la birlikte degerlendirilip bu anlayışa 

gitmek gerekiyor. Bu özellikle atıklarda. toprak. mera. orman ve su yönetiminde de önemli. Ma· 

halli idareler yasasının gen iş şek i lde artık belediyelerin hizmet birimleri halinde bu hizmetleri 

birlikte kotaı·ması. birlikte göLürmesi ele alınıyor. Hatta bu yaptırımcı bir biçimde geliyor. Bu as· 

lında iyi bir şey. Türkiye belediyelere bu hizmeti götürme lüksüne sahip degil. Tek tek götürme 

lüksüne sahip degil. Ancak kaynakların verimli ve yerinde kullanılmasıyla bu mümkün. Ilk uy

gu laması da Trabzon-Rize Hizmet Birligi olarak yak ında katı atık konusunda uygulamaya geçe· 

cek 25 belediye biraraya geldi. Tabii cografi olarak yakınlık ve başka sebeplerle de biraraya ge

lebilecek belediyeler. Bu sebepler daha çok teknik sebepler tabiiki. Yoksa belediyenin siyasi ya

pısıy la bir ilişkisi yok. Başka türlü bu belediye hizmetlerinin gerçekleştirilmesinin şansı yok. 
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Ayrıca ek araştırma konularının belirlenmesi bu master planda bizim hederıeriıniz arasında. 

Sizlerden alınacak bilgilerle uygulama yöntemlerinin hazırlanmasını öngörüyoruz ve mutlaka iz

leme ve degeı·lendirme sistemlerinin kurulması. bu da yönetim bilgi sistemleri ve çografi bilgi 

sistemleriyle olacak diye düşünüyoruz. Beni dinlediginiz için teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Sayın Hakan BEZIRCI'ye teşekkür ediyoruz. Sabah oturumumuz burada sona eriyor. Ogle

den sonraki oturumumuz saat 13.00'te başlayacak. Ogleden sonı·ak i oturum siz degerli konuk

la ı· ın konuşmalarına. ka tkılarına ayrılmıştır. Şimd i 1 saatlik öglen aramız efendim. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Top lantımızın ögleden son ı·aki oturumunu izni n izle açıyorum. Sabahleyin de kısaca temas et

Ligiın gibi. planlar yapılırken iki yöntem uygulanabilir·. Bunlara aşagıdan yukarıya ve yukarıdan 

aşagıya planla ı· diyoruz. Yukarıdan aşagıya planlarda yetkili kuruluş. kişi planı yapar. plan şu· 

dur der ve bunu plan kapsamındakilere de kabul etmek. uygulamak düşer. Bir de aşagıdan yu

kanya plan vard ıı· ki. burada plan kapsamındaki lerin fikirleri alı nır·. hedefleri on ların da katkı

la rıyla tespit ede ı·iz ve bu hedeflere bu katı l ım ile varılınaya ça lışı lır . Şimd i GAP Idaresi. ilki yu

karıdan aşagıya olan bu planı aşagıdan yukarıya dönüşümü için yapmaya baş ladıgı bu toplan

tılardan üçüncü toplantı sını Şanlıurfa'da yapıyor ve bu konuda siz degeı·l i katılımcı la rın fikri ka

tılımlarını derleme amacı güdüyoı·. 

Ben burada sırayla söz vermek ve bir kargaşaya meydan vermemek amacıy la önce söz iste

yenlerin isimlerini tespit edecegim. Daha sonra o söz sırasına göre de herkese söz almak isteyen 

olursa on la ı· ı kaydedecegim. Böylelikle herkese bir sıra içinde söz verme gayreti içinde olacagız. 

Şimdi söz almak. degeri i fikirleı·ini açıklamak isteyenleı·in isimlerini rica edeGegim. Bir de lütfen 

kişisel mi. bir kurumuıııu temsil ediyoı·sunuz. onu da belirtirseniz memnun olurum. 

Degeri i katı lınıcılar sa londa seyyar mikrofonumuz var. Dilerseniz bulundugunuz yerden. ama 

kürsüye teşı·if etmek istiyorsanız kürsüden konuşman ız ı yapabilirsiniz. Bu arada başka konuş

ma yapmak. katkıda bulunmak isteyenler olursa. onlar· da bana bildirebilirler. Şimd i sı rayla söz 

veriyoı·um. Otuı·um u ııı uz yaklaşık 16.30 'a dek süı·ecek. Bu zaman za ı•fında zaman ı iyi degerlen· 

diı·me açısından 3.5 saatlik bir zamanımız va ı·. 200 dakika kadar. her konuşmacının 1 O dakika

ya yaklaşan biı· konuşma süresi de oluyor. Şimdi ilk konuşmacı olarak Devlet Demiryollarından 

Sayın Mahmut ASLAN HAN. 
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Mahmut ASLANHAN (Devlet Demiryolları Adana 6. Bölge Başmüdürlüğü) : 

Sayın GAP Idaresi Başkanı . d~erli kamu kuruluş la rı yöneticileri. oturumumuzu yöneten 

GAP Idaresinin d~erli yöneticileri. Saygıd~er Şa nlıurfa lılar. hepinizi kurumum ve şahsını cı dı

ncı saygıyla selamlıyoruııı . Sözlerime başlanıcıdan önce bir şey i vurgulmncık istiyorum cıffınıza 

s ıgınarak. 16 Nisan 2000 tarihinde Gaziantep·te düzenlenen bu mükemmel açıkoturuın . konfe

rans nasıl adlandı rırsanız. katıldıgıında bir izlenim iın oldu. Gaziantep'te bu salon dolmuştu. Sa

lana insanlar sıgınadılar. tatil günü olmasına ragınen ben Adana 6. Bölge Başınüdürl ügü'nden 

konuyu izlemek için geldim. Geı·çekten mükemmel bir toplantı oldu. Ama Şanlıurfa'da üzü ldüm. 

Sayın Başkan ım ızın da vurgulad ıgı gibi çok az bir katılım oldu. Arzu ederdim ki Şanlıurfaii ia rı n 

sesini dinleyeliın burada. çıgl ıgını dinleyelim. Neler istiyorlar? GAP bugüne kadar neler yaptı. 

neleri yapamadı? eleri yapmaya ça lışıyoruz? Bunları burada oturup tartışa lım. Degerli fikirle

rinizden bizi de kamu kurum ve kuruluşları olaı•ak istifade edip hazırlayacagım ız nihai planda 

sesimiz olsun. yerimiz olsun. katkılarımız olsun. Ama teşekkür ediyorum. buı·aya kadar teşrif et

mişsiniz. 

Efendim 16 Nisan 2000 tarihinde Gaziantep ilinde GAP ldaı·esi Başkanlıgı · nın düzen ledigi 

GAP Master Planı'nın Revizyonu ve güncelleştirilmesi konulu toplantıda ele alınan konuları dik

katle izledik. Tabandan başlayan bir planlama politikasının son 10 yılda Güneydogu Anadolu 

Bölgesine vuracagı damgayı görmeye ça lıştık. 2010 yılında biLirilmesi düşünülen ve nihai çalış

manın tespiti çalışmaları olarak da adlandırabilec~imiz toplantıda mü şahade ettigim konu. ula

şım konusunun en az düzeyde ele alındıgıdır. Türkiye Cumhuriyetinin temel ka lkınma pı·ogı·amı

nın başında u laştırma önemli bir yere haizdir. Havayolu. karayolu gibi ulaşım sistemlerinden 

bahsediliı·ken . TCDD'nin sözünün bile edilmemesi bölgede çok dikkat çekicid i ı·. 

Sürdürülebilir kalkınmanın üç ayagından birisi olan kamu yatırımları. kamu kurum ve kuru

luşları içerisinde ulaştırma sektörünün en az elektrik ve su kadar önemi vaı-dıı· . Üretilen malın 

iç ve d ış piyasalara arzı nasıl sag lanacaktır? Globalleşme sürecinde önemli mesafeler kaydeden 

dünya ülkeleri GAP Projesi'ni hayranlıkla takip ederken. biz agır yük taşıma konusunda kara

yollarına ne derecede baglı kalabilecegiz? Burada üzerinde önemle durulması gereken ve uygu

lanmaya ça lışıla n eneı·ji sorunudur. Dışa bagımlı. yani petrole bagımlı bir karayolu taşı ınacılı· 

gından söz edilmektedir. TCDD 191 4 y ı lından bu yana hizmet getirdigi Güneydogu Anadolu"da. 

son 20 yıldır cazibesini yiti ı•miş durumdad ı r. Sebeplerini biz kendi açımızdan tespit ettigirniz bi

çimde şöyle sıralıyoruz. Devletimizin içinde bulundugu ve kurumumuza ayrılmış oldu~u finans

man da rbagazı TCDD'ye yeni yatırımlar yapılmaması . elektrifikasyon ve sinyalizasyon teknolo

jilerinin çok acil devreye sokulması ve yeni hatların inşası için dış kaynak saglanınası çalışma

larının tamamlanması gerekmektedir. Iki dış baglantılı sını r kapılarının demiryollarına kapatıl· 
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ması. Iran-Irak Savaşı sebebiyle 1980 yılından bu yana Nusaybin Kamış lı Kapı sı ve Karkamış 

Çobanbey h aLLı ve kapısı kapalı durmaktadır. Komşu ülkelerden Iran Demiryolları Türkiye Cum

huriyetleri'nden gelen yükleri Kermanşah üzerinden Suriye Jimanına ulaştırma çabaları sonuç

lanmak üzeredir. Ve yakından devreye girecek üçüncü yolla. Suriye üzerinden Avrupa'ya ulaşı

lacaktır. Kuzeyde Rusya'nın Ukrayna üzerinden Avrupa'ya baglantı çalışmaları dünya taşıma

larındaki demiryolu u laştırmalarının önemini net olarak izah etmektedir. Ülkemize geleoek taşı

ma gelirlerindeki miktarın azalması veya tamamen yok edilmeye ça lışılmasıdır bu bir anlamda. 

Türkiye-Suriye sınırların ı çizen bir çizgiden başka bir şey olmadıgını gördügümüz güney hattı · 

mızın bir an evvel yatırımla rla ele alınması önem arzetmektedir. 

Bütün bu çaba lara karşın ülkemizin transit taşımacı l ı kta TCDD'nin güneydogu hattının ikin

ci hatta üçüncü plana itilmesi. GAP Projesi'ndeki bu eksikligin bir an önce güncelleştirilmesi ge
regini ortaya çı karmaktadı r. 

Üçüncü ş ık olarak. yine demiryollarının bu bölgede geri ka l mışlıgının sebeplerinden biri de 

terördür. Bölgede ve bölge insanı üstünde yıllard ır süren terör. yapısa l degişikli kleri de berabe

rinde geLiren en önemli unsurdur. Demiryolları açısından yolların seyrü sefere açık tutulması ve 

sınır çizgisini oluşturan bir demiryolundan güvenligin oluşturulması . yapısa l bazda sektörel de

gişimlerin ön plana çıkması TCDD'nin taşımacılı kta performansını yitirmesine ve geri plana ilii

mesine neden olmuştur. Bu açıdan ben taşımacılı k ve GAP Projesinin hayata geçirilmesiyle bir

likte elde edilecek pamuk. tah ıl gibi ürünlerin dış piyasalara açılmas ı gibi hususlarda. bu işbir

ligin in tekrar kazand ırılması ça lışmalarına bir an evvel agırlık verilmesi gerekLigine i nanıyorum. 

1980'1i y ı llarda günlük 20'ye yakın Lren seferinin yapıldıgı ve bizim Çevre Hattı diye adlandırdı

gımız. yani eski deyimiyle Cenup demi ı·yolları güney hattımız. bu kapasite bugün 1 treneveya 

günaşırı 1 trene düşmüştür. Bu çok acı durumdur. Bugün mevcut durum gösteriyor ki. insanı

mızın potansiyel yapısı. Hergün yeni yeni şeyleri en iyi şekilde üretebilecek durumdadır. GAP'ın 

201 O yılına kadarki süreçte varacagı nihai kapasite. y ı ll ı k 23 bin ton yük olarak tahmin edilmek

tedir. Buradan da yeni demiryollarının devreye süralle sokulması geregini ortaya çıkarmakta

dır. Karayollarında bir TIR ile en fazla 20 ton yük taşınabilecegi düşünülürse. bir tren ortalama 

4 kişinin idaresinde. en az 1000 ton yük taşıyabi lmektedir. Insan. araç sayısı. çevre ve enerji 

açısında n mukayesesini siz sayın dinleyicilerimizin ve izleyici lerimizin takdir ine bırakıyorum. 

Burada küçük bi ı· örnek verecegim. Sayın Gaziantep Valisinin 16 Nisan toplantısında yörede 

sulu tarımın baş ladıgı alanlarda üretimin 20 katına yükseldigini bel irtınesi . ileriye yönelik taşı

ma sı kınL ı ın ızın ne denli oldugunu ortaya çıkarmaktad ır. 

Bir inci ·ı O yıllık planda. şu anda ı·evizyona tabi Lutula n planda ele a lınan N izip-Şanlıurfa De

miryolu Şanlıu rfa-Akçakale bag l antısı bir an evvel devreye sokulına lıd ır . Ancak bununla ilgili n-
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nansman sı kıntıları Mart ay ı içerisinde Baltimore'da yap ı lan toplantıda lspanyol kredisiyle ya

pılacagı konusunda bir duyum Demiryolları Genel Müdüı·lügü tmafından açıklanmıştıı·_ Bunun

la ilgili çalışmalar devam etmektedir. San ıyorum Bölge Müdürlügüınüzün bu konuda habeı· i var

dır. Bu konuyu da ayrıca bilgilerinize sunuyorum. Hepinize saygıla r sunuyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Sayın ASLAHAN'a kapsamlı konuşması için teşekkür ediyoruz. Şimdi Maden Tetkik Al'aına 

Enstitüsü'nden Ahmet KARTALKAYA'ya söz veriyorum 

Ahmet KARTALKAYA (Ma den Tctklk Arama Enstitüsü) : 

Ben Maden Tetkik Arama EnstiLüsü'nü temsilen top lantıya katılmış bulunuyorum. Kuı·uınu

muz GAP Projesine daha yeni entegre olmakta. GAP Koordinatörlügünü ihdas ettiler çok yakın 

bir zamanda. 1 aylık bir süredir GAP Koordinatörlügü kurulmuştur. Ancak yaptıgıınız çalışına

larda ve incelemelerde gördük ki. geçmişte yapılan GAP Master Planı'nda olsun. daha sonraki 

çalışmalarda olsun ınadencilige yeteri kadar yer verilmemiştir. Halbuki madencilik biliyorsunuz. 

toplumların yaşamında vazgeçilmez bir yere sahiptir. öteden beri ulusların ve toplumların sa

vaş nedeni olan ve gelişmişlik düzeyinin de bir temel giı·di sidir. GAP Bölgesinde de bu yap ılan 

ça lı şmalarda ınadenci lige gerekli yerin verilmesini öneriyoruın. 

Bu anlamda kuruluşumuzun yaptıgı ça lışmalar var. GAP Bölgesini içine alın 9 vilayetin ma

dencilik potansiyelinde metalik madenler. lıaınmaddeler. enerji hammaddeleri. jeotermal kay

naklar hatta soguk sular. yer a ltı suları. ayrı ayrı başlık la r halinde incelenecek. Ben burada GAP 

ldaı•esi Başkanlıgı yöneticileri ilgililerine sunuyorum. Eger bir ilet işim kurulabilirsek. birlikte bir 

çalışma yürütebilirsek. onların madencilik a lanında GAP Bölgesindeki sorunların ne oldugunu 

bize iletirlerse biz bu so ı·u nları cevap lıyabiliriz. Bu ça lışınayı yaptıktan sonra. GAP Bölgesinin 

madencilik potansiyelini açıga çıkardıktan sonra madencilik ürünleı·ine dayalı yan sanayilerin 

neler olabilecegini 201 O yılında vaya ondan sonraki bir süreçte GAP üretime geçtigi zaman han

gi madencilik ürünlerinin hangi alanlarda kullan ılacagını bir öneri şeklinde getirecegiz. örnegin 

tarım alanında , yani çok fazla sulama oldugu zaman tuzlulaşınanın oldugu bir alanda organik 

ınaddelerce zengin olan bükümlü şeyleri n. durınaların gerekLiginde poınzayla karıştırarak ögü

tülüp tarım alanlarına veri lmesi gibi bir önerimiz var. bir ça lışmamız da var. M aden Tetkik Ara

ınanın yaptıgı bir çalışma. devam ediyor bu çalışma . henüz neticelenmedi ki bu yöntem Maca

ristan'da ve Estonya'da şu anda kullan ılan bir yöntem. Daha sonraki çalışmalarda. ileride ma

dencilik ürünlerinin degeriendirilmesi konularında öneriler geliştirecegiz. Ben bunu buradaki 

GAP Idaresi yöneticilerinin bilgilerine sunuyorum. Eger birlikte bir ça lışma yapabilirsek. biz eli

ınizden gelen katkıy ı koymaya çalışacagız. Beni dinlediginiz için teşekkür ediyorum. 
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Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Sayın KARTALKAYA. katkılarınız için teşekkür ediyoruz. Şimdi Köy Hizmetleri"nden Sayın 

Hasan DURSUN. 

Hasan DURSUN (Köy Hizmetleri Genel Müdürlügü) : 

Sayın Başkan. degeri i katılımcılar. üç gündür burada GAP Bölge Idaresi tarafından düzenlen· 

miş olan toplantıya Köy Hizmetleri Genel Müdlirlügü adına katılmış bulunuyorum. Şimdiye ka· 

clar gerek Ankara'da gerek bölgenin degiş ik i lleı'inde zaman zaman degişik toplantılara katıldık. 

Ancak burada çok farklı bir yaklaşım ı . digeı' top lantılara kıyasla çok faı'klı bir yaklaşımın gün· 

deme getirilmiş oldugunu gördük. Hem fikir olarak. hem de bu toplantıların kendi içerisinde iş· 

leyiş i bakım ından çok yeni bir yaklaşım . Çok degişik fikirlerio ortaya konuldugu. herkesin fikri· 

nin alındıg ı . sivil toplum örgütleri. kamu üretici. herkesin fikrini rahatl ı kla söyleyebildigi bir or· 

tam. Bunun sonucunda gerçekten çok daha degişik şey lerin çıkacagını bekliyoruz ve umuyoruz. 

Ben burada Köy Hizmetleri Genel Müdüı'lügü ile ilgili birkaç şey söyledikten sonra daha genel 
ifadelerle kısa bir konuşma yapmak istiyorum. 

GAP deyince ilk akla gelen. tarım ve tarımsal a ltyapı gibi gözüküyor. 9 GAP iline baktıgımız· 

da. tarım ya pılan a lanın yaklaşık 3 milyon hektar alan oldugunu görüyoruz. Bu da yaklaşık Tür· 

kiye'nin % 8·10'u civarında bir rakama tekabül ediyor. Ve bunun 1.7 milyon hektarında sulu 

tanm ve geri kalan 1.2 milyon hektarında da kuru ta rım yapılacak. Planlama yapıl ı rken planla· 

macıların özellikle dikkate almas ı gereken bu iki sın ıfta. yani kuru tarım kültürüyle sulu tarım 

kültü ı'ünün çok iyi analiz edilmesi ve burada degerlendirnıelerin kendi içinde ayrı ayrı yapılma· 

sı. Çünkü üretim artışı herşey degildir. üretim kalkınmanın bir unsurudur. çok üretim de yapa· 

bilirsin. ama bunun neticesinde gerçek anlamda ka lkın manın gerçekleştirilmesi mümkün degil· 

dir. Eger ekonomik diger sosyolojik boyutla rıyla birlikte degerlendirip dengeli bir planlanıaya gi· 
dilmezse istenilen neticeyi almakta güç olacaktır. 

Şimdi degerli arkadaşlar. katı lınıcı bir planlama s loganıyla ortaya atılmış bir yaklaşım. Çok 

güzel bir düşünce. 19. asıı'da fikir bazında üstünlügü kanıtlanmış olan bu şeyin ve 20 asra dam· 

gasını vuran.kendini ispatlay an bu fikri n Türkiye'de bugün gündeme getirilmiş olması biraz dü· 

şündürücü tabii. Bu katı l ımda arkadaşlar. devletin. müteşebbis in ve çiftçinin fonksiyonları açık. 

net an laşılır bir şekilde mutlaka yerini a l malıdır. Devlet hangi fonksiyonlaı'ı üstlenecek? Müte

şebbisin fonksi yoıı la ı· ı nelerdir? üreticinin. çiftçinin fonks iyon laı' ı neler olacaktı r? Bunların çok 
iyi şekilde ifade edilmesi gerekiyor. 

Birde planlama deyince. planlama ve koordinasyon arkadaşlaı'. çok konuşu luyor ve çok da 

yapılıyoı'. Bunun çok pratik olmasına dikkat edilmesi gerekir. Yani planlama bir yerde engel de· 
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gil. hız kesici olmal ı. Müteşebb isin gerçek hedef kitlenin önünü açıcı ve hızland ıı ·ıcı olmasına dik
kat edilmesi gerektigi kanaatindeyim_ 

Bun ları böyle belirttikten sonra arkadaşla ı· . daha fazla sözü uzatımık istemiyorum. Köy Hiz

metleri'nin yatırını larıy la ilgili sorula ı·ın ız olursa bu konuda cevaplanıaya ça lışacagıın. Teşekkür 

ederim. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın Hasan DURSUN. Şimdi Esnaf Oda ları Birligi Başkanı Sayın Ahmet AKBI
YIK beyefendi de söz. 

Ahmet AKBIYIK (Esnaf Odaları Birilgi Başkanı) : 

Sayın Başkan. degerli GAP Idaresi. degerli katılımcı lar. Ben Şanlıurfa Esnaf Odaları Biı·ligi 

Başkanı Ahmet AKBIYIK. TUı·kiye Esnaf ve Sanatka ı·la ı· ı Konfederasyonu adına Şanlıuı·fa'daki 

toplantıya katılmış bulunuyorum. 

Sabahki oturunıda çok degerli uzman ların katılı nıcı planlama ile ilgili görüşlerine katılma

mak mUnıkün degil. Bu konuşmaların ana hedefi şu oldu. naçizane beyninıde. Temelde insan. 

planlamada çalışmada. hedefte insan kaVI'anı ı var. Demek ki GAP Projse'nde bugüne kadar ya

pı lan planlamalarda fiziki planlamalar. sulama planlamaları. yatınm plan laınaları. bu planla

malaı·dan etkilenecek olan toplum ların durumu ne olacak? Bu topluınlaı· nelerle karşılaşaca k ne 

gibi hiznıetleı· verilecek? Sosyal. ekonomik. küiLürel ve sagl ık hizmetlerinde nelerle kaı·şılaşaca 

gımızı gündeme getirm işlerd iı·. Ben Şan lı urfa Esnaf Oda ları Biı·ligi olarak bu ka tı lımcıla rın gö

rüşlerine katılıyorum . 

Dogu ve GUneydogu Anadolu Bölgesi'ndeki yani GAP Bölgesi'ndeki 9 ilde yaklaşık 250 bin 

esnaf ve sanatkarıınız var. Konuşmacı la rın biri sivil toplum örgUtü diye bahsetti ama biz esnaf 

ve sanatkaı· lar olarak kendi yag ım ızla kavru laıı biı· kuru l uşuz. GAP Idaresi'nin esnaf ve sanat

ka rlarımıza hangi sahada. hangi planlamayla yaklaştıgı hususunda çok geniş ve detaylı bilgi bi

ze u laşmamıştır. Zaman zaman ki şisel teşebbüslerimizle degerli idarecilerimizle konuşuyoruz. 

toplantılarına katılıyoruz ama bizim de hedefimiz yeni yapılacak olan bu katılımcı planda esnaf 

ve sanatkarların istedikleri. ihtiyaçl arı göz önüne alınmalı ve planlama ona göre yapılma lıdır. 

K ısaca isteklerimizi şöyle bir degeı· lend irmek istiyorum. Bunları gen iş anlatmak mümkün 

ama zaman ım ız yok. Bölgeye ait yeni politikalar gelişti ı·i lınel id ir. Bu bölgedeki esnaf ve sanatka

ra uygulanan veı·gi oı·a nları düşU ı·uımeli ve bölgedeki esnaf sanatkaı·lan yan ında asgari ücretle 

ça lıştıran işçi lerden vergi a lınmamalıdır. Bölge insan ın ın vergi borçlarına ait gecikme cezası ve 

faiz cezası bir defaya mahsus olarak affedilmelidir. Vergi toplama süreçlerindeki geı•eksiz bü ı·ok-

41 



ı'atik işlemler azaltı lmalıdır. Kredi mevzuatında Türkiye Halk Bankasınca esnaf ve sanatkarlan

ınıza kullandıran kooperatif kredilerinde. dogu ve güneydoRu illerimizdeki esnaf ve sanalkarla

ı' ımız için faiz oranları bugün uygulanmakta olan oı'andan 1 O puan aşagı çeki lmelidir. Gaye es

naf ve sanatkarlarımızı güçlendirmek. onun ekonomiye olan moLOr gücünü biraz daha hızlandır

maktır. Bu bölgedeki kefalet kooperatiflerine yeterli plasman aktarılma lı. takibe intikal eden ko

operatifler için özel önlemler alınmalıdır . Teşvik yanında yeni işçi istihdam eden esnaf ve sanat

karlar teşvik edilmelidir. Istihdamı çogaltmak için. Küçük sanayi siteleri öncelikle desteklenme

lidir. Bu sitelerde işyel'i olan sanatka rlarımızın orta ve büyük sanayiye yardımcı yan sanayi ola

rak çalışmaları için gerekli yönlendirmeler yap ılmalıdır. Küçük sanayi siteleri kurulurken mes

lek kuru luşl arının görüşlerinin alınması mutlaka saglanmalıd ır. 4325 sayılı kanun ile OlaRanüs

tü Hal Bölgesi'nde ve kalkınmada öncelikli yörelerde uygulanmak üzere getirilen kolaylıklardan 

istihdam yaratılması . yatırımla rın teşvik edilmesi önemlidir. 193 sayı lı kanunda yapılan teşvik

ler genellikle 10 ve üzeri i şçi çalı ştıran işletmeleri kapsamaktadır'. Vergisel ayrıcalıklardan ya

rarlanılabilmesi için öngörülen işçi sayısının limiti aşagı çekilmelidir. 

Sosya l güvenlik. bölge esnafım ızın Bag-Kur prim boı'çlar ına ait gecikme borçları ve faizlerı 

esnafın içinde bu lundugu sıkıntıla ı'ı göz önüne alarak bir defaya mahsus olarak affedilmelidir. 

Bag-Kur'un saglık hizmetlerinin iy ileştirilmesi . esnaf ve sanatkarlarımızın ilaç ve tedavi giderle

ri de eklenmelidir. Digel' karakterimizin. bölgede yapılan yatll'lmın inşaatı sırasında ihaleyi alan 

kuruluşlar genellikle bölge insanının söz konusu iş lerde istihdam etmemekte ve gerekli malzeme

leri bu bölgeden almamaktalar. Bu tür yatırımlarda ihaleyi alan kuru luşl arın belli bir oranda 

bölge insanını istihdam etmeleri ve a lımlarının belli bir miktarını bölge esnaf ve sanatkarların

dan temin etmeleri için devlet ihale yasasında gerekli düzenlemeler yapılmalıdır . Kamu kurum 

ve kuruluşlarının yardımlaşma sand ıgı. vakıf vs. gibi kuruluşlar vasıtas ıyl a yürüttükleri Licari 

faaliyetler esnaf ve sanatkarlara haksız bir rekabetin gel işmesine neden olmaktadır. Bu tür fa

aliyetlere en kısa zamanda son verilmelidir. 

Enerji kullanım kriterleri ve fiyatla l'ı yeniden düzenlenmeli. bölgenin doga şartları ve enerji 

nakil şartları bölgenin esnaf kesimi lehine dikkate alınmalıdır. 

Son olarak kalkınmada öncelikli bölgelerde uygulamaya konulan ve konulacak olan ekono

mik. sosyal. kültürel ve saglıksal programla rı hazırlanması ve uygulanmasında Türkiye Esnaf 

ve Sanatkarları Konfederasyonu ile mutlaka işb irligi yap ılmalıd ır. Biz de kuruluş olarak işbirli

gine hazırız. Saygılar efendim. teşekkür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın AKBIYIK. Şimdi Sayın Naci IPEK'e söz veriyorum. 
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Nacl IPEK (Kiş isel Katılım) : 

Bu güzel kentin Şanlıurfamızın güzide misafirlerini. bürokı·aUarın ı . GAP Idarecilerini saygıy

la selamlıyorum. Şanlıu rfamıza hoşgeldiniz diyorum. 

3 gündür Şanlıurfa'dasınız. Sabahki konuşmalarda tekn isyen arkadaşlaı·ımın. bilge kişilerin 

konuşmalarını dinledik. Bize içinde bulundugumuz tablonun ötesinde çok pembe tablolar çizdi

ler. bizi umutlandırdılar. Fakat acı gerçek öyle degil. Ben bu memlekelin eviadı olarak söylüyo

rum ki. önümüze seı·ilen her umut sofrasında maalesef hüsranla kal'şılaşıyoruz. Arad ıgııııızı bu

lam ıyoruz. Bugünlerde acı tablolarla karşılaşıyoruz. Şimdi ufkumuz 201 O'da var. F'akat biz bun

dan evvel. GAP ilk gündeme geldiginde. 2000 yıllarında GAP'ın nerede olacagını tahmin ed iyor

du k. Bugünlerin hayaliyle yaşıyorduk. F'akat bugünlerde bakıyoruz ki. tabir caizse. özür dileye

rek belirteyim. dag fare dogurdu. Ben heı·hangi bir hususta uzman falan degilim. Ben bir Şanlı

urfa sevdalısıyım. Ben Şanlıurfa'dan ald ıgım sevgiyle konuşuyorum. 

Şimdi GAP diyoruz. Plan. pı·ogram ve güzel şeyler geliyor insanın aklına. Yaşım icabı 

1 960' 1arın Devlet Plan lamasına uzanıyorum. O zamanlar Devlet Planlama Teşkilatla rı kuruldu. 

Bizler kanat taktık uçtu k. Uçar hale geldik. F'akat planlamadan hiç mi hiç bir şey anlamadık. Da

ima siyasi otoritenin. üçkag ıtçının aredersiniz hegomanyasında kaldık. Bürokrasiyi çalıştırınak

la memleketi istismar etmek. memleketin varlıklarını kendi arkalarma peşkeş çekmek. Durum 

budur. şimdi GAP diyoruz. GAP plan ve projeciler getiriyor. Fakat görüyoruz ki. yatırımcı daiı•e

ler arasında hiçbir koordine yok. Ornek tümen tümen. diyelim Karaköprü Belediyesi. yeni belde 

oldu. Orada bir GAP Idaresi galiba oı·aya iına ı·a a l dı. GAP'tan geçecek. GAP Başkan l ıg ı'dan ge

çecek. Yani Şanlıurfa'da ne olursa GAP'tan soı·u l ur . F'akat bakıyoruz ki. Şanlıurfa'nın merkezin

de 30 katlı gökdelenler yükseliyor. GAP'tan nasıl geçti? Vatandaşın haberi yok. Yazıyoruz. çizi

yoruz. kimsenin haberi yok. Bu nasıl planlaınadır. bu nasıl GAP ldareciligidir. bu nasıl memle

ket sevmektir. 

Şimdi 3-5 sene evvel. malumalin iz. basında yer a ldı. Türkiye ayaga kalktı. Dogu Holdingler 

ku !'Uldu. bize umutlar enjekte edildi. Işte Dogu Holding Şanlıurfa'ya gelecek. yatırımlar yapacak. 

istihdam artacak. işsizlik önlenecek. şunlar bunlaı·. Dogu Holding Bölge'ye geldi. bu şehı-e geldi. 

Benim Ozelldare'min özel imkanlarıyla tesis ettigi bir fidanlıgı ald ı. Ben onun bugünkü durumu

nu söyleyeyim. Gidin görün. 750 dönüm içinde 1 tutam yeşillik yok. Bir fidan üretilmiyoı· ve ge

len de teknisyenler degil idareciler. Bu bir hizmet degil bir ihanet getirmiştir buraya. bölgeye. 

Bunlar kötü örnekler. Şanlıurfa trafigi malum. keşmekeş içinde. Bazı duraklarda. gecikmeler

de 15-20 dakikalık oluyor. Yazıyoruz. çiziyoruz. gelene gidene söylüyoruz. ya kınıyoruz. Biz mil

letvekilimiz çıktı dedi ki üst geçitler halledilecek. Tamam diyoruz. olmaz diyoruz. F'akat bakıyo-
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ruz üç geçitierin Bakanlık't.an Karayolları'ndan onayı alınmış. Uzmanlar. bilirkişiler. mühendis

ler . d ipioma lı titirli adamlar projeler hazırlıyorlar. işte şimdi çıkıp görelim. 6 tane üst. geçilin te

melleri atıldı. Ayak direkleri çıktı. Ondan sonra TEDAŞ dıyorki efendım benim üsUen yüksek ge. 

rili m hatları m geçiyor. yapamazsınız. erde kaldı GAP'ın bıze getırdı~i nimeller'? Şimdi bu koor

dinesiz ça lışmadan ben ne anlayacagım. Orası ornek olarak gözler önünde. Gelip geçen turisller. 

yabancılar diyor bu hangi devirden kalmış. resimlerin ı çekıyor. Bizi afişe ediyor. Gidin öyle. gı

dip bakalım. Oy le degil mi hemşehriler. Şanlıurfalılar. Şanlıurfayı bilenler'? Ayıptır. Biz GAP'I<'ln 
güzel. dünyaya uygun hizmetler bekliyoruz. 

Biz de katılımcı o la lım . Ama Ankara bana bir gömlek gönderiyor. boyu ı metre uzun geliyor. 

kolu uzun geliyor. yakas ı dar geliyor. içinde kayboluyoruz. Şimdi buna katılımcı diyoruz. Sago. 
lun. geldiniz. teşrif ettiniz. Bizim bünyemize göre göml~imizi biçin. !"akat bu gömlek biçilirken 

de siyasilerin elini istirham ediyorum. ~er kanuni mevzuat müsaıtse. üzerinde çekin. Bütün 

Şa nlıuı·ra·nın davası degil. bülOn Türkiye'nin davası. Omillerımiz çok hangi birini anlatayım bil· 
ıniyorum. 

Şimd i GAP Idaresi. GAP Idarecileri ku sara bakmasın 5-6 sene evvel Şanlıurfa 'da Harran Oni· 

veı·sitesi'nde bir reklörlük binası yaptılar. Koca binaya. devasa binalar milyarlar. belki trilyon· 

lar sarfeuileı·. Yani benim bir vatandaş olarak onun rakamlarına aklım ermez. F'akat 4-5 yıldır 

oraya bir mala vurulmadı. bir çivi çakılınadı. Sayın Rektöre diyorum. bunu niye yapmıyoruz. Di· 

yorlar GAP Idaresi bizi karştırmıyor. Bize devrediise biz kendi imkanlarımızia yaparız. Bu dev

let ne Iran gibi peLı'OI babası. ne Amerika gibi dolar babası. Millelin verdigi parafar çarçur edili
yor. 

8-1 O senedir bir devlet hastanesi yapılacak. hala i kefet halinde. en kazı duruyor 3-5 senedir 

SSK Hastanesi Şanlıurfa 'ya 500 yataklı hastane yaptıramaz ise. Şanlıurfa'da efendim müsait 

arazi yok. Yahu koskoca memfekette 3 dönümfük. 5 dönümlük arazi yok mu? asıl bulunmaz? 

Benim buna aklı m mantıgım şaşıyor. Yani bunu bir yerde yapıp bir yerde bozanfal' mı var'? 20 

senedir Akçakale yolu. yani o Şanlıurfa protokol yoludur. Gelen giden oradan geçer. belki zat-i 

alileriniz de oradan geldiniz. havaalanından gefdiyseniz. Daha yeni yeni birşeye benzer oldu. 20 
senedir bu yol yapılacak. 1990'da Şan lıurfa-Diyarbakır yolunun son kesimi yapılacaktı. Halen 

ihale de edilmiştiı·. Halen de yapılınıyor orası ve biı· ölüm kavşagıdır. Şan lıurfa-Gaziantep yolu 

15-20 senedir öyledir. Viı·a nşehir yolu öyledir. GAP diyoı·uz. Yarın benim ürünüm olacak. Ben 

bunu neyle taşıyacagım. nası l götür~im? Ben bunu yıllar evvel Sayın Kenan MORTAN'a ben
den evvel kon uşma yaptı . Cu mhuı·iyet gazetesinden tanış ırız . dedim ki Sayın MORTAN. buraya 

başka bir iş için gelm işti. Şanlıurfa'da mahsul dar geldigi zaman da çiftçi sıkıntıdad ı r . bol geldi· 

gi zaman da Agabey dedi. bu nasıl oluyor? Şimdi geldigi zaman Ofise satar bekledigini alamaz. 
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gelmedi~i zaman da zaten hal malum. Devlete Ziı·aa t Bankası'na boı·cu vardır. Onun da Ofisten 

a laca~ı vard ı r. Yahu birbirine t.akas edelim. Siz de Devlet müessesesiniz. Yok efendim. Ofis pa

rayı ödeme-t. Ziraat Bankası icracı getiı·ir. Bu olmaz. 

Geçen sene bir pamuk destekleme prim davas ı çıktı. 600 küsur vatandaş adli savcılı~a veril-

di. 15-20 fabrika adliyeye verildi. Evet. bunlar hırsız lık yapmış. Bunlar elbette cezalandırılacak. 

Istiyoruz da ceza landırı lsın. Fakat bu i şi kendi başla ı·ına yapamadı lar. Bundan nıuhtar suçlu. zi

raat odaları suçlu. Buna müsaade eden teknisyen suçltı. 5 dönümlük araziyi 50 dönüm. 500 dö

nüm. 1500 dönüm yapan ve onu imzalayan teknisyen de suçlu. Bu suçları çıkarmak için bilge

lik sahibi olmaya. teknisyen olmaya gerek yok. Buı;ıün artık uzaydan nokta tahminler yapı lıyo ı·. 

Benim gibi 3-4 tane vat.andaşın önüne geçsin. Ben şu şu hıı·s ız lı~ ı yapmıştı r . şu şu sahte imza 

atınıştır diye çıkarayım . Iki gündür Ziraat Bankası önündeki keşmekeşi görüyorsunuz. GAP'tan 

biz bunu mu bekliyoruz? Dürüst vatandaş, namusunun bedelini acı ödüyor ama minareyi çalan 

kılıfını hazırlıyor. O itibarlı. zengindir. Benden iyi yaşar. Hepinizi sagyıyla selamlıyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Sayın IPEK'e teşekkürler ediyoruz. Şimdi Kanlıavşar Belediye Başkanı Say ın Ramazan BA

YAR beye söz veriyorum. 

Ramazan BAYAR (Kanbavşar Belediye Başkanı) : 

Sayın katılımcılar . Bu toplantının burada oluşu Şanlıuı·fa için büyük nimettir. Fakat katıla n

ların az o luşu üzücü bir olaydır. Atalaı·ım ızın bir sözü vard ır. Herkez mezarlıga gitm iş. kendine 

dua okumuş. 

O GAP kelimesi nereden geldi. nereden başladı . nereye gitti? Bild i~im kadarıyl a GAP Alatürk 

Baraj ı'ndan bu ismi aldı. B il medigiın yerleri sayın idareciler düzeltebilirler. Atatürk Baı·a jı Bozo

va Bölgesi'nde kuruldu. yapıldı. Şimdi yine bir terim var. Ev senin ama içeı·i girme. Devlet bize 

bu oyunu oynak gibi hareket etti. Tamam. Atatürk Barajı sizin. yapısı sizde. işçi dışarı dan. Sür

güne giden senin vatandaşın . 25 köy, 30 köy boşalmış. d ı şarıya magdu ı· olarak dagılmış. o da 

biı· tarafta. hizmet Mardin'e ulaşmış. Bowva ha lkı hala susuz. Biz Suruç Projesi yıll ardır. bugün 

geldi. bugün gidecek. bugün ihale yapılacak. bize sakız atar gibi bizi oyalı yorlar. Egeı· bize üvey 

anne muamelesi yapı lacaksa yetişecek neredeyse. biz hala içecek su bulam ıyoruz. 

Bunun dışında yıllardır Bozova altyapı kanalizasyon pı·ogramını GAP'a sunmuşuz. Bugün 

Devlet Planlama Teşkilatı bu gibi yapıl arı Devlet Planlama Teşkilatının kendisine baglı kurulu ş

laı·ı afet bölgesi ilan edip on ları ödüllendiriyor da. Bozova'yı neden çıkarınıyar bu a l tyapı prog

ramında? 
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Daha çok konuşmak isteı•dim. fakat biraz sinirlenip bazı yerlere çatacagım için özür diliyo

ı·uın . Hepinize teşekkür ediyorum. 

ı~rof.Dr.Tamcr ARPACI : 

Teşekkürler Sayın BAYAR. Şimdi sıra Sayın Sedat ZEYTU LU. 

Sedat ZEYTUNLU (Şanlıurfa lı Çevre Müdürlügü) : 

Sayın misafirler. hepinizi saygıyla selaınlıyorum. Sayın Başkandan da rica ediyorum. Bu 

öneri lerimizin üst ve en yetkil i makamlara ulaştırılsın. 

Degerli konuşmacılar söylediler. GAP olmasın . somut ad ımlar olsun. Belediye Başkan Yar

dımcısı Sayın Haluk ÇOŞKUN beyefendi. halkın karar süı·ecine katılması lazım geldigini söyledi. 

Bütün bun lar ın tavassut etmesi lazım. Buı·ada boşuna konuşacaksak. Say ın Başkan'dan rica 

ediyorum. Burada boşuna kon uşacaksak. konuşmaya lım. Sayın Başkan'dan rica ediyorum. Bu

rada söyleyeceklerimin en üst yetkili makaınla ı·a iletilmesi gerekir. Madem ki en başta söyledi 

sayın Vedat ÖZ BILEN beyefendi. 

Bir örnek vereyim. Hepiniz gürültüden rahatsız olu ı·sunuz. Gece sessizliginde bi ı· mobilet ku

lak ların ızı çın latınca rahats ız olursunuz hepiniz. Süren de bilmez. yatan hasta varın ı . yaşlı var 

ın ı evin içinde. Çözümü kökten halletmeniz için o mobileti çıkaran fabrikatö ı·ün kulagından tutup 

gel bakalım sessiz çal ışan bir• motor üret eın ı·ini vermeniz lazım . Buda neyle olur? Kanun hük

münde kararnameyle. Orada gördük. kanun hükmünde karamame çıkartt ı karşım ıza bir deger

li konuşmacı. Yoksa burada laf yapacaksak hiç konuşmayalım. O fabrikatörü tutacaksın kula

gından. gel buraya. bu insan kıymetl idir. Gece rahatsız etmeyeceksin. onun için sessiz motor ya

pacaksın. gel buraya diyecegiz. kulagını tutacagız. Onun için en üst düzeyde bunların ele a lın

nıası lazım . Madem ki temel yaklaşımımız insan. dile getirildi. kalkınmanın insanı hedef ald ıgını 

söylüyorsa. degil mi? 

Benim acizane görüşlerinı şun lardı r . Şimdi çok degerli konuşmacılar çok degerli fikirler söy

lediler. Ama en önemlisi somut ad ımlar atmak bence. Evet. hızla gelişen bir tarını potansiyeli 

var bölgemizde. Ne ekilecek o topraklara? Tabii ki tohum edilecek. Ama siz o tohumları bir ülke

nin tekelinde elde ederseniz. ya ı·ın o ülke o tohumu stratejik mal olarak kullanır. Tohum piyasa

sın ı ele geçirmiştir. dur bakalım der. bazı tavizler koparır sizden. O zaman o ülkenin. ben ısrail 

ola ı·ak biliyorum tohum piyasasın ı elinde bulunduran ülkeyi. yanlış olabilir. bölge mühendisle

ri. Köy Hizmetleri Al'aştırma Enstitüsü'nün Ziraat Fakültesinin degeri i hocalarının bu yönde ça

l ışması laz ım . Ben koca çekirdekli karpuzu cidden özledim. Yiyemiyorum. ısra il'in tats ız karpu-
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zu bana hiç hoş gelmiyor. Tohum piyasasın ı ele geçiı'memiz lazım . Egeı' bu yönde ça lışma yap

mayacaksa bilim adamlarımız. yazık. 

Geçen üzücü. bir haber okudum gazetede. Üniversitelerimiz makale fakiri. buluş fakiri. Yani 
ilmi bir buluşLa bulunmuyorlar. Ben çok üzüldüın. Evet bu bölge insanı birçok kültürlerin mer
kezi durumunda. Arap. Küı'L. Türk ve diger milletler o la biliı'. Ve burada ben. acizane kanaatim. 

branşım da biyoloji. genetik bir zenginlik var. Ve bölgemizde çok zeki insanlar çıkacagına da ina
nıyorum. Bu beyinterin tespit edilmesi lazım . Bu beyinler niye Amerika'da. asa'da ça lışsın? Ne
den ça lışsın? Gelsin kendi bölgesinde hizmet etsin. kendi bölgesinde kendi i nsanına hizmet etsin. 

Degerli konuşmacı lar sosyal adaletten bahsettiler. Sosyal adalet saglan ıyorsa yetkili insan
lar. yetkili kişiler. zengin ve fakir arasındaki bu uçurumu derhal kapatma yoluna gitmeleri gere
kir. Maalesef Şanlıurfamız'da zengin de çok fakir de çok. Artık o zenginlere nasıl etki edilecekse. 
zekat mı a lınır. sadaka mı a lınır. başka yöntemler mi düşünülmelidir. onu da yetkililerin düşün

mesi lazım. Yani sosyal adaletin gerçekten saglanması yönünde ciddi adımların atılması lazım. 

laf degil. Egitim i saglaınak lazım diyoruz. Bölge insanını egiteüegiz. okur yazar hale getireüegiz. 
Evet bu sonucu ama çok önemli. en önemli konu. Ben bir egitimciyim. Ve geçen bir talebem dok
tor oldu. O mutlulugu da sizlerle paylaşmak istiyorum. 

Şimdi egitimde en önemli gayret iletişimi sagıamak. Iletişimi saglamak da halkın seviyesine 
inmek olur. Bölge ha lkın ın dilini de bu bagıamda kullanmamız gerekir. Eger bölge halkıyla ileti· 
şim kuramazsak. bölge ha lkının diliyle bölgede i letişim kuramazsak. biz bölge halkını nası l egi
tecegiz? Bu yönde de Naci IPEK agabiyimiz dedigi gibi yine siyasete iş düşüyor. Devletin halkın 
yanında o lması lazım . karşısında degil. 

Kıymetli dinleyiciler. beni sabırla dinlediniz. Kıymetl i vaktinizi almak istemiyorum daha Faz
la. Hepinize teŞekkür ediyorum. 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkür ediyoruz Sayın ZEYTUNLU. Şimdi TEAŞ'tan sayın Mustafa SÖNMEZ beyefendiye 
söz veriyorum. 

Mustafa SÖNMEZ (TEAŞ, TürkJye Elektrl.k Üretim Lletim A.Ş. Gaziantep 11 . Grup Mü
dürü) : 

Sayın Başkan. degerli konuklar. saygıdeger basın mensupları. Ben Gaziantep şebeke tesis 
11 . Grup Müdürü M!lstafa SÖNMEZ. TEAŞ Bölge Müdürlügü adına Şanlıurfa illimizdeki eneı' ji 

yatırım larıyla ilgili katı lımcılara kısa ve öz bilgiler veı'mek istiyorum. Bu arada benden önce ko
nuşmuş olan degerli konuşmacılar ve beyin Fırtınası kısmında da bazı konuşan gerek Esnaf ve 
Sanatkarlar Odazı Başkanımız Sivil toplum örgütlerinden Şanlıurfa'yı seven ve aşık olan ve 
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onun aşık olmasından gurur duydugumuz konuşmacının ve diger konuşmacıların TEAŞ Genel 

Müdürlügü'nün enerji yatırımla rıy la ilgili olan kısımlarıy la ilgili ya pıcı. uyarıcı bilgilerine kısa ve 

öz olarak cevap vermek istiyorum. 

TEAŞ Genel Müdürlügü taşrada enerji üretim santralleri 380 kilovoltluk ve 154 kilovoltluk 

enerji ilelim hatları. 154 kilovoltluk trafa merkezleri, 380 kilovoltluk trafa merkezleri yap ıp ka· 

mulaştı rmasıyla beraber GAP Master Planı kapsaını içerisinde 1989'dan beı· i bu bölgedeki pro

jeleri 7 senedir ben Gaziantep'te Bölge Müdü ı•lügü yapmaktayım . Adana'dan Şırnak'a kadar 10 

ilde bölge müdürlügüm görev yapmaktadır. Bu 7 sene ça lıştıgımız süı·e içerisinde GAP Master 

Projesinde Şanlıurfa iline yapılan enerji yatırım ları zamanla yapılm ış. biti rilmi ş. halkın hizmeli

ne sunulmuştur. Bu projeleri de bitirmekten Genel Müdüı•lügümüz olaı·ak gurur duyuyoruz. Ne

dir? Ben biı· Bölge Müdürü olarak Şan lı urfa lıya. Ada na lıya. Osnamiyeliye hizmet götürebildiy

sem. eger eve girdigimde. lambaya bastıgımda ışı k ya nıyorsa. dünyası aydınlanmışsa ben on

dan gurur ve mutluluk duyarım . 

Genel Müdüı• lügümüz Şanlıurfa ilinde. Atatürk hidroelektrik santrali enerji üretiyor. Daha 

önce Şa nlıurfa'da 70 kilometreden enerji alınıyordu . Gerilim ve voltaj düşüklügü vaı·dır. Biz bu

nu 1998- 1999 yılında 70 kilovoltluk. 380 kilovoltluk hat yaparak. O kilometreden besledik. Şa 

nıurfa tüneli çı kışındaki DSI'nin yapmış oldugu 50 ınegawattl ık santral in sag tarafında 380 ki

olvolt luk Şanlıurfa trafa merkezi vardıı· . 4 bin 200 milyar. 12 ayda bitirilmiştiı·. Şanlıurfa 'nın 

hizmetine sunulmuştur. Organize Sanayi Bölgesi'ndeki Evren Sanayi Sitesi'nin oraya yapılacak

tı. yer verilmedi. Ama sayın valimizin yardımlarıyla. organize sanayi bölgesindeki 2 trilyon lira

lı k yatırımın yeri valilik tarafından hemen temin edildi. Şu an Organize Sanayi Bölgesinde ça lı 

şan fabrika ların hizmete sunuldu. Daha önce Sigorta Hastanesi'nin arkasındaki Şan lıurfa trafa 

merkezi 20 kilometreden beslenmekteydi. Yine Şanlıurfa Biı'ecik Santra li'nin Atatürk'le Şanlıur

fa'yla irtibatı olan 380'1ik hat. Biz Kurban Bayramı 'nda o hattı bitirdik ve devreye aldık . Yani Bi

recik Barajı'nda yarın üretilecek enerj i de enterkonnekt sistemiyle Şanlıuı·fa'ya da gelecek. Bu 

arada Karkamış Bara jı 'nda üretilen enerji enterkonnekt sistemine aktarılmaktadır. Bunların 

hepsi Şanlıurfa'nın GAP Masteı· Planı 'nda olan yatırımları. 

Diger kısımlar. Viranşehir trafa meı·kezi. 1 trilyon 356 milyar. 1.5 ay sonra 5 ay içerisinde 

meı·kezi bitirildL 2x1000 200 megavoltluk trafa devrede. 2x50 idi. Yetişmed igi için. Şu anda Vi

ranşehir'de. Sulamadan sıkıntısı olan vatandaşlar için mobil trafa şu an devrede. Burada benim 

ifade etmek istedigim şu . 1999 yı l ında TEAŞ Genel Müdürlügü'nün Gaziantep Bölgesi içerisinde

ki 1 O ilcteki yatırımı 45 trilyon 200 mi lyar. Geçen seneki yatırımımız 22 trilyon kadar Şanlıur

fa'ya yatırım yaptık. 10 vilayetin içerisinde dikkatinizi çekiyorum. 2000 yılında da bu 22.5 tril

yon içerisinde 2000 y ılı ödenegi de 14 tri lyon. Diyeceksiniz ki aradaki açıklık ne? Şanlıurfa 380 
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t ı·afo merkezinin Kızı tepe 2'ye yapacagımız 157 kilometı·eli k 380'1ik hattın 200 milyar. 2000 yı· 

lı içerisindeki Birecik trafo merkezinin Viı·anşeh ir trafo merkezindeki trafo ilavesi 5 ayl ık bi ı· sü· 

re içinde yapılaı·ak Şanlıurfa'nın hizmetine sunulacaktır. Burada Esnaf ve sanatkarlar Odasını 

temsilen katılan arkadaşımızın önerisiyle ilgili. hel' ne kadar TEAŞ müessese müdürlügünün il· 

gilenmesine ı·agnıen. 1999 yılı için kamuoyunun da bilgilennıesi için söylüyorum bunu enerji. 

elektrik borcu olanlara faizle ilgili biı· uygulama getirildi. Anapara al ınacak. faizi silinecek. Ta· 

rıınsal sulamayla ilgili Bakanlar Kurulu kaı·aı· ı var. Zaten 25 bin liradan indirinıli satılıyor. 

Bu kısa bilgileri akLardıktan sonra TEAŞ Genel Müdürlügü'nün Şanlıurfa ilinde GAP'ın ener· 

ji yatırı mlarıyla ilgili olan kısmında biz en iyi şekilde görevimizi yaptıgımız kanaatindeyiz. Ka· 

m ulaştırmalar da dahil olmak üzere. Bu arada bizim yatınmlarımızla ilgili DSI' nin. TEDAŞ'ın ve 

GAP Bölge Başkanlıgı 'nın. ben Diyarbakır'daki toplantıda da söylemiştim. kesinlikle eşgüdüm ve 

koordinasyonu saglanınası lazım. Neden bunu söy lüyorum? Ben burada trilyonluk yatırımlar 

yapıyorum ama enerjinin altını kuru labilmesi için diger kurumları eleştirmek degil. yapıcı tenkit 

eder degil. birleştirici ve uzlaştırıcı koordinasyonun saglanarak. benim yaptıgım hizmetlerin he· 

men halkın hizmetine sunulabilmesi için diger kurumla ı·ın kooı·dinasyonunun saglanarak halkın 

hizmetine baglantıların ı yapıp sunulması lazım. Bu hususta geçen Şanlıurfa Valiligi koordinas· 

yon topla ntısında da söy ledim. Ben tesis yapıyorum. buı·ada TEDAŞ' ı yada diger kurumları eleş· 

tirın iyoruın . hat yok o ı·tada. 14 tane, Şan lıurfa ilinde 154 tane trafo merkezi var. Bir tane 380 

trafo merkezi vaı·. Benim baktıgını 10 ilde Adana ve Gaziantep dahil, bu kadar merkez sayısı 

yok. Genel Müdürlügüınüzün GAP Bölgesi kapsaınındaki 380 ve 154 kilovoltluk enerji üretim te· 

sisleri faaliyetleri hakkında kısaca bilgiler veı·ip sözü bitirmek istiyorum. 

Güneydogu Anadolu Projesi. GAP kapsamındaki Adıyaman. Gaziantep. Diyarbakıı·. Mardin. 

Şa nlıuı·fa. Batman. Siiı'l ve Kilis illerini kapsayan entegre bir bölgesel ka lkınma proje olup. baş· 

langıçta 19 büyük üretim tesisi birleşmesinden oluşmakta. 22 baraj ve 19 tesis bölgesindeki 

proje say ısı artmaktad ı r. 2000 yılı progranıında GAP kapsamında 37 iletim tesisi projesi yer al· 

ınakta olup. bu projelerden 8 adedi yeni projelerden oluşmaktad ır. GAP Pı·ojesi'nin kapsadıgı 

bölge Türkiye'nin toplam yüzölçümünün % 9.5'ini oluşturmakta 74 bin metrekaralik bir alan sa· 

hiptir. Bu proje sonuçlandıgında 1. 7 milyon hektar arazi sulamaya açılacaktır . GAP Projesinin 

kapsadıgı bölge. Türkiye'nin toplanı yüzölçümünün % 9.5'ini teşkil etmeye. 74 bin metrekarelik 

bir alana sahiptir. Bu proje sonuçlandıgında 1.7 milyon hektar arazi sulamaya açılacaktır. 

Enerji açısından bakıldıgında 7500 megavatlık kuı·ulu kapasiteyle yılda 25 mi lyar ki lovat sa· 

at elektrik enerjisi üı·etilecektir. Bu enerj i Tüı•kiye'nin ekonomik gerçekleştirilebilir hidroelektrik 

potansiyelinin bugün için o/o 20'sine tekabül etmektedir. Güneydogu Anadolu içeı·isinde kalan 

hidrolik santrali tarafından üretilecek olan elektrik enerjisinin bölge içeı·isinde kalan illerin sa· 
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nayi ve tarımsal işletmelerinin elektrik ihtiyacını karşılaması ulusal elektrik sistemimizin ihtiya

cı kadar enerji saglaması için Genel Müdürlügümüzün genel yatırım politikası dogrultusunda 

enerji iletim projelerinin biLirilmesi hedeflenmiştir . 

lletim tesisleri yönünden kısa bil~ i arz etmek istiyorum. 2000 y ı lı yatırım programı GAP pro

jesi kapsamında yer alan 380 kilovoltluk ve 154 kilovoltluk enerji iletim hatları trafo merkezle

rine ait 37 adet projenin toplam 2000 y ıl ı yatırım ödenegi 35 trilyon 550 milyard ı r. Bu projenin 

1999 yı lı tahmini yatırım harcaması toplamı 11 trilyon 530 milyardır. Ödenekler bu proje 

24.04.2000 tarihine kadar yani 4 ay l ık süre içerisinde 1 trilyon 334 milyar TL yatı rımı yapıl· 

m ıştır. Bu harcamada parasal olarak % 20. fiziki olarak % 4 gerçek leşme olmuştur. Enerj i ile

tim hatları yönünden 2000 yılı yatırım programı GAP Projesi kapsamında yer alan enerji iletim 

hatlarından . 380 kilovoltluk 4 adet 4 74 kilometre. 154 kilovoltluk 8 adet 365 kilometre olmak 

üzere toplam 839 kilometrelik 12 projenin yatır ım ı öngörülmüştür. 1999 yılı yatırım programı 

kapsamındaki projelerin tahmini harcama toplamı 7 trilyon 105 milyardır. 2000 y ılı yatırım 

programı ödenegi 23 trilyon 420 ıni lyardı r . Bu ödenekler 24.04.2000 tarihine kadar da 384 mil

yar TL yatırım harcaması yapıimıştır. 

Trafo merkezleri yönünden ise 2000 yı lı yatırım program ı GAP Projesi kapsam ında yer alan 

trafo merkezlerinde. 380 kilovoltluk 5 adet 154'ten 20 adet toplam 1400 MV toplam 1400 MV 

25 adet trafo merkezi yapımı öngörülmüştür. 1999 y ılı yatırım programı kapsaınındaki projele· 

rin tahmini yatırım harcama toplaını 4 trilyon 425 milyar TL olup. 2000 yılı yatırım ödenegi 12 

trilyon 100 milyard ır. Bu ödenekler 24.04.2000 tarihi itibariyle de 950 milyar TL para harcan

mıştır. 

Sayın katılımcıla r. benden önce kon uşan gerek hocala rıın ızın gerekse diger katılımcı ların ifa

de ettikleri ama katılımın az olması nedeniyle halkın bilgilendirilmesi daha net ve açıklayıcı ku

laktan dolma bilgiler olmaması nı gerçekten diliyorum. Aramızda çok degerli basın mensupları 

var. Basınımız ve medyamız tarafından da buradaki toplantının ana net ve dogru bilgilerle ka· 

ınuoyunun aydınlatı lması hususunda onlarında bizlere yard ımcı olmasın ı dileyerek beni sabı rla 

dinlediginiz için Genel Müdürlügüm, Grup Müdüı· l ügüın ve şahsım adına hepinizi saygı ve sev

giyle selamlıyorum . 

Prof.Dr.Tamer ARPACI : 

Teşekkür ediyoruz. Sayın SÖNMEZ. Şimdi Tarım Kredi Kooperatiflerinden Sayın Murat AK· 

TAŞ'a söz veriyorum. 
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Murat AKTAŞ (Tarım Kredi Kooperatifleri) : 

Teşekkür ediyorum. Sayın Başkan . Müsaade ederseniz yerimde konuşayım. vakit nakittir di

ye. Sayın Başkan. degerli dinleyenler. lsmim Murat AKTAŞ Tarım Kredi Kooperatifleri Genel Mü

dürlügü'nde Araştırma Planlama Müdürü olarak görev yapmaktayım . Katıl ım az da olsa seviye

li geçen bu toplantının ve toplantıda alı nacak karar ların GAP Bölgesi'ne ve ülkemize faydalı ol

ması dilegiyle topl antıya ve katılımcı lara başarı lar diliyorum. 

Ogleden önceki oturumu dikkatle dinledim. GAP Idaresindeki uzman arkadaşlar konularda 

bize bir çok bilgi verdiler ve çok önemli kavramlar ortaya çıktı. Katılım. ortak payda. paylaşım . 

sorumluluk. denetim ve kontrol gibi kavramların Master Planda bun ların altının çizilecegi vur

guland ı. Hatta Birleşmiş Milletler'in 1992 yılındaki kalkınınay la ilgili toplantısında eşitl ik. ada

let. katılım ve insan kaynaklarının geliştirilmesine önem verildi. Özellikle kamu ve özel sektörler 

vurguland ı. 

Ancak burada birşeyin eksik oldugu kanaatindeyim. Kamu sektörü. özel sektör. sivil toplum

da zaman zaman vurguland ıysa da bir şey atıand ı gibi geliyor bana. Bugün dünyaya baktıgım ız

da özell ikle gelişmiş ülkelere baktıgımızda 3. sektör olarak. geçtigirniz çagda önemli fonksiyon

lar üstelenen gelişmiş ülkelerde h ızla büyüyen. ilerleyen 3. sektör olarak kooperatifçilik burada 

vu rgula nmadı. Bugün Avrupa ülkelerine ve gelişmiş diger ülkelere baktıgımızda. birçok alanda 

kooperatifçilik gerek ülkenin GSMH'ları açısından büyük bir paya. istihdam açısından büyük bir 

paya ve hizmet sökteı·leri açısından büyük bir paya sahiptir. özellikle Avrupa ülkelerine baktıgı

mızda turizm. egitim. saglık. bankacılık ve tüketim gibi kooperatifçilik büyük hizmet vermekte

dir. Bizim ülkemizde de yapı kooperatifi. tarım kredi. sulama ve esnaf kooperatifleri gibi koope

ı·a tif ler var. Fakat diger alanlarda da kooperatifçilik geli şmel i. 

Neden kooperatifçi lik dedigimizde de. biraz önceki kavramlaf'dan yola çıktıgımızda da neden 

oldugu an laşılıyor. Demokratik katılım , demokratik yönetim. paylaşma. sorumluluk dedigimizde 

de işte kooperati fçilik bu. Insan faktörü dedigimizde kooperatifçilik akla geliyor. Neden? Koope

ratifçilikte ana tema i nsand ı r. Herşeyin altı nda insan vardır. Kendi gücü vardıı'. Kendi kaynagı 

vardır diye düşünüyorum . Hatta Haşim OCOT beyefendi insan merkezli katıl ım diye bir ifade 

kullandılar. 

Kooperatifçilik de insan kaynaklı bir katılımdır. Buna dikkati çekmek istedim. Master Planın 

da başanya ulaşması için egitim ve örgütlü topluluklar önemli olsa gerek. Kooperatifçilik ayn ı 

zamanda bir örgüttür. Hau.a şu anda bile bir anket formu elimde var. Burada da kamu kurulu

şu . sivil toplum örgütü. özel sektör. yerel yönetim diyor. Burada baktıgımızda kooperati fçilik gö

remiyorum. Burada bir eksiklik oldugu kanaatindey im. Kooperatifçilik özel sektörde degildir. ka-
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ımı ~uruluşu da degildir. Bunların dışındadıı·. Dünya da zat.en bunu 3. sektör olarak tanımlıyor. 

onun ıçın. sonuç olarak. bu planda da kooperatifçil igin ve kooperatifçi lik egitiminin ve koopera· 

ııfçılı~ bılıncinın yerleştirilmesi için ön planda kooperatifçilige yeı· verilmesini öneriyorum. Bu 

konuda kooperatifçilik kuruluşları vardır. Bunların da katkıda bulunacagı kanaatindeyim. Benı 

dınlt'dı~ıniz içın teşekkür ederim. 

ı•ror.Dr. Tamer ARPACI : 

Tcşe~kOrler Sayın Murat AKTAŞ. Yine Tarım Kredi Kooperatifleri'nden Say ın Önder ULU· 

lAR. Buyrun efendim. 

Önder ULULAR (Tarım Kredi Kooperatınerl) : 

Teşckküı· ederim. Ben Önder ULULAR. Taı·ını Kredi adına toplantıya iştirak ediyorum. Onre· 

lık le toplantıyı düzenleyen GAP ldaı·es i 'ne Leşekküı· ediyorum. 

Bahsedilen yeni Master Planın 3 tane temel unsuru var. Bunlardan biı· tanesi kamu yatırım 

programları. Diger ikincisi özel sektör katılımları. Diger üçüncüsü sürdlirülebilil' insani kalkın· 

ma. Malumların ız oldu~u üzel'e kamu yatı r ım ve progı·amla ı·ının tenıelnıaksad ı hizmet. özel sek· 

ılının ıse kar amaçlı hizmet. Sül'dül'lilebilil' insani kalk ı nına dediginıizde. bu Master Planda yer 

alnıayan kooperaLifçilige öl'nek ola ı·ak toplumsal katıl ımı arttırmaya yönelik katılımcı planlama 

w kalıcılıgın sagıanınasında çok yönlü hizmet verme yeı.enegine sahip Lal'ım kredi kooperatifle· 

rının bizzatihi ayrıca dikkaLe alınınası kanaatindeyim. Neden olarak. bir ileti şim aklıma geliyor. 

Yöre halkından oluşan çalışanları GAP Bölgesinde ve Türkiye çapında 1500'ü aşmış yönetim. 

ilrtışiınde network agı. bilgisayarın yönünde. yöre halkından oluşan pı·esonelin etkisi ve ikna ka· 
bıliyctı. 

lletışıının neticesinde oluşan etkileşim ikinci unsur. Içiçe yaşamdan ötürü toplumsal katılım· 
da etkileşını sonucunda iştirak yüzdesi artmaktadır. Inandırıcılık ve güvenilirlik yörede uzun sü· 

rcde yaygın bir şekilde 90'ın üzerinde kooperatifçiye hizmet vermesinden ötürüdür. 

Teknolojik bilgi transferi. Çalışanların teknik eleınan ve ziraat mühendisi olmasından ve ık 
sık hizmetiçi egıtime tabi tutulması ile hem gelişen çag yakalamakLa. hem de bu gelişmelerin ka· 
tılııııı •c sOrdünilebilir oldugundan birebir aktarılması saglanmaktadır. 

l!u konuyu kısaca belirtlikten sonra ben iki yıl önce Gaziantep'Le yaşad ıgım bir olayı anlat· 
ııııık ıstıyorum Buı·ada b .. t.. h 

· u un ocalar. uzmanlar. yöre ha l kı özellikle belirttiler. yani GAP Idare· 
~ı kuruldu ama ctenişikl'k ö . . 

. 6 1 g renıedık dıye. Gaziantep'te bir çiftçiyle solıbetimizde iki yıl önce Ozü· 
nıun kılosu 25 bin liı·ad 
ı . . an loptancıya sattıgını ifade eLLi. Hale gittim. dedi ayn ı çiftçi kendi kasa-
ı,ımdıın kendı üzümOmu La d . . 

n ı ım . 50 bın lı ra yazmış ustllne. Şimdi bir üzümü ne kadar zaman· 
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da yetiştirir'. 1 y ıl da. 20 bin liradan % 60' ı nı maliyeL sayarsan ız. 1 O bin lira kar etse. bir ayda 

1 lira düşmez iken 1 günde aradaki koınisyoncu 25 bin lira kazan ıyor. 

Bu arada şu konuya özell ikle deginelim. Sayın Kenan MORTAN hocam dedi. biz dışarıda ya· 

palıın bu LOplaııtıyı. daha iyi olur'. hakikateıı d ı şa rıda yapalım 1 günde 25 bin li ı'a kazanan bir' 

koınisyoncu. bir yılda 1 O bin lira kazanamayan bir çiftçi. O halde çözüm nedir? Çözüm paza ı' la· 

ınadan geçmektedir. Eger üreten çiftçiler pazarlamada yer almazlarsa. nihai noktadaki pazar'la

ınada söz alanıaziarsa kesinlikle hala bu 20 yıld ı r devam eden gelir seviyesi düşüklügü devanı 

edecek gibi gözüküyor. Pazar' potansiyelini kısaca özetlemek istiyorum. Ortadogu. Kuzey Afı'ika 

dedigirniz ülkeleı'e. 24 ülkeye ki. bunların nüfusları 650 milyon. Orta Asya'da yer' alan 600 ila 6 

ülkede 60 milyon nüfusun. 2000 ila 2000'den sonraki 20 yıllık süre zaı'fında. 2020 yılı arasın

da 2020 yılında da nüfus aıtışından ötürü 1.1 milyara ulaşacagı tahmin edilmektedir. Et. süL 

yumurta gibi ürünlerin % 100 gibi yani tahmin etmeye bile gerek yok. açık olacagı ortadadır. 

Et açıgı 1.5 milyon ton. süt açıgı 11 milyon ton. tahıl ve baklagil açıgı 82 milyon tona yüksele

cek. Orta Asya'da yem açıgı 26 milyon ton. yenı açıgının ithalaLla karşılanması çok zor oldugun

dan yeme daya lı ürünlerin açıgı olacagı buradan da anlaşılanıaktadır. 

Bunun yanında sınır ülke. örnegin 1990'a kadar 2 ila 2.5 milyon baş canlı küçük baş hay

van ihracaatı yapılıyor idi. sın ır' ülkelere. Biraz önce sayın Melik Bey'de sınır ticaretini özellikle 

belirttiler Toplanı ilıracatımızın % 45'ini tarını sektöründe sınır ülkeleı'i oluştururken. bugün bu 

pazar her ne Il i kınetse Avrupa Birliginin ve Amerika'nın eline geçm iştir. Eger oralara Biı'leşmiş 

M illeLler kanalıyla ihracat yapamıyorsak . diger ülkeler de yapama malı. Eger onlar yapıyorsa biz 

neden yapamıyoruz. Bir ressam resim yaparken önce çerçeveyi çiznıel i. en sonunda dagdaki 

manzarayı yapmalı. Eger onlar yapıyorsa biz neden yapamıyoruz.? 

Bu Master Planda dünyadaki pek çok şey incelenmiş. Avrupa Biı'ligi'ne yer veı'ilmenıiş. Şu 

anda Avrupa Bi ı' ligi'ne yer veriliyor ama daha önemlisi en yani başımızda duran sı nır ülkeleri

nin etkisi. sınır ülkelerine ticaret. en önce. birinci sırada. sınır ülkeleri ticaretine yer verilmesi 

kanaatindeyim. Kısaca GAP'tan Suriye. !talya. Arabistan. Kazakistan. Lübnan. /\lmanya. ABD. 

Özbekistan. Kırgızistan. Romanya. Rusya. F'ransa. !srail. Belçika. Azerbeycan eligerleri diye gi

diyor. Bu ülkelere ihracaat yapılmakta. ihracat ürünleri ise bugday. sentetik makine halı. ca nlı 

koyun. kuru kayısı. un şeker. margarin. bitkisel yaglar. pamuk. kuru fasu lye. antep f ıstıgı. kıı'

mızı mercimek ve diger' diye devam etmektedir. Yani görüldügü üzere dünyanın birçok ülkeleri

ne birçok satış potansiyeli var. ama yanı başımızdaki ülkelere biz ticaret yapamıyoruz. Bunun 

Master Planda 1. dereceele yer verilmesi kanaatindeyiz. Gelişen önümüzdeki çagın da gıda çagı 

olmasından ötürii. nüfus arttıgı an ve LOplumsal ürünler' sınırlı olduguna göre tolıuınl uga aynca 

önem vet'ilmesini istiyorum. Beni sabır' la clinlediginiz için hepinize teşekkür ediyorum. 
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Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkür ediyoruz sayın ULU LAR. Şimdi izni n izle sırada küçük bir degişiklik yapacagım. Ma

zereti ne binaen ayrılmak durumunda olan bir sayın konuşmacı öncelik rica ediyor. Şehir Plan

cısı Sayın Eyüp Sabri GÜRSES Bey·e söz veriyorum. Buyrun. 

Eyüp Sabri GÜRSES (Şehir Plancısı) : 

Efendim size çok teşekkür ederim. Şunu belirtmek istiyorum. Sabahki konuşmasında Sayın 

Kenan MORTAN Bey'i dayanamayarak alkışladım . Çünki burada şu ana kadar birşeyler konu

şuluyor. ben dinliyorum. Iki gündür konuşu luyor. Beyin fı rtınası degil de sadece beyin fırtınasız

lıgı konuşuluyor. Bir tek iyi bir eleştiri geldi. Ben dedi Master Planı begenmiyorum. Biz Master 

Planın içindeydik. Hatta bütün planların içindeydik. O yüzden ben de birazcık farklı olarak. eleş

tirisel yönde konuşmak istiyorum. 

Şunu belirtmek istiyorum. Hani Türkiye'de derler ya, demokrasi olmuyor. Ben Belediye'de 

çalışmaya başlad ıktan sonra bunun farkına vardım. Ya olur mu Avrupa'da oluyor? Türkiye ger

çegi var derlerdi. Efendim Şanlıurfa'da da Şanlı urfa gerçegi var. Asker kaçag ıyım . Geçen Viran

şehire gittim. Yolda Jandarma gerçegi var. Tabii bizi aldı l ar içeriye. O sırada jandarma karako

lunda birşeye rastladım. Köylülerin listesi çıkmış. Biz demokrasiden. katılımdan bahsediyoruz. 

Hepsine cahil. cahil. cahil yazmışlar. Ve biz burada katılımdan bahsediyoruz. Şanlıurfa gerçegi 

içinde. 

Şunu da belirtmek istiyorum GAP Idaresi halktan kopuk bir kurum. Çok faydaları olan bir ku

rum. Fakat GAP Idaresi çok kibar. Olcay Bey'in şahsında da. çok nezih bir insan. Fakat biliyor 

musunuz. Şanlıurfa 'da GAP içerisinde bir insan seviliyor. Orada gittiginiz zaman size çay veren. 

Şemse hanımdı herhalde. hemen gözüne bakıyor. keke hoş geldin diyor. Insanlar hep mutlu olu

yor. Yani ben hep mutlu oldum. Şunu belirtmek istiyorum Olcay bey Ankara'da oturarak. plan 

yapılmaz. Hatta ben bu toplantıda artık dayanamadıgımdan konuşuyorum . Efendim. havanda 

su dövüyoruz biz. Şanlıurfa'da GAP Idaresi engel. Tarım Reformu engel. Biliyorum. dün basma 

böyle bir konuşmamız olmuştu. Tarım Reformu Bölge Müdürü. Efendim tarım alanı için GAP 

Projesi yapıldı. Tarım alanla rını koruyalım. Efendim Organize Sanayi'de 500 tane insan dilekçe 

verm iş fabrika yapalım. Yer yok. E kendi ta rlamda yapayım. Bir Master Planım ız var ya kalkı

nacagı. e yapacagız? Bütün arsalar ranta yatmış şu anda. Kemal POLAT Bey. bir soralım ba

kalım fabrika kurarken. neler çektiniz? Gene de yaptın ız. Hep yaşadık. Ve ben GAP Idaresi'nin 

hakikaten. yani belki birkaç tana agabey insan o lsayd ı GAP Idaresi'nde agabey nasılsan. iyi mi· 

sen diyen. halkla daha iç içe. Biraz ters gelebilir ama bana ters gelmiyor. 
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Efendim tabii ki egitim gerçegi var. Ben bir de GAP Idaresi'ni teknik gezi ekibi olarak nitelen

diriyorum. Çok büyük fayda ları var. Tabii turizm geli şmes ine büyük katkıları oldu. Belki biraz 

agır bir laf. Mesela ne yapabilirdi GAP Idaresi? Altyapı için 2. Organize'yi hayata geçirebilirdi. 

Belki ısrail'den para gelebili rdi. Olabilirdi. Yani tekn ik gezi için ugraşma k yerine. 2. Oı·ganize ha

yata geçirilebilirdi. Büyük imar alanla rı oluşturulabi li rdi. Şanlıurfa'da a ı·sa fiyatlarından tutun. 

ev fi yatları 100 bin dolar. Ankara seviyesinde. Tabii ranta yatıyor ya. paralar arsalar yatıyor. 

a ltyapı yok. 

Bir de en önemlisi biz yine burada havanda su dövüyoruz. Yani kimisi kurumunu anlatıyor. 

şunu yapacagız. bunu yapacagız. Efendim Harran elden gidiyor. GAP belki teknik gezi kulübü ol

mak yerine Harran için bir çalışma başlaLsa ki. başlatıldı biliyorum. çevre. fiziki bir plan yapıl

dı. Harran çölleşiyor. Bir önerim var. Belki GAP Idaresi bunu düşün ür. bunu yapsaydıhatta ben 

diyorum. keşke buraya o köylüler gelseydi. Yani önemli olan bence onlarla katılımı saglamak. 

Ankara burada. E tabii Şanlıurfadan da birkaç tane bürokrat burada. Havanda su dövüyoruz. 

Ne yapı labilirdi? Şan lıurfa'da mesela pamuk desteklemesi yapıldı. Ondan önce gübre destegi 

vard ı. Şanlıurfa'nın yüzlöçümünün 5 misli Şanlıu rfa'ya para girmesi lazımdı. Ben bir noktada 

seviniyorum. 3. bankadan daha az para girdi. Hoca m belki 1 O'da bir degildir. Belki bir çözüm 

olabili r. Belki bir çözüm olabilir. Pamuk destekleme yerine insanlara yani GAP Idaresi bir proje 

geliştirebilir . Adam bilmiyor. Adam hakikaten buradaki toplantıdaki insan ların 20 yıl gerisinde. 

30 y ı l gerisinde belki. Arkın ı aç ıyor suyunu topraga veriyor. Yahu belki damlama sistemiyle bel

ki pamukta. gübrede yapı lan ı sübvanse edilebilir. Havanda su dövdügümüz kanatindeyim. Çok 

teşekkür ederim. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın Sabri GÜRSES. Şimdi Saglı k Bakanlıgı'ndan Sıd ıka CANDOGAN hanıme

fendiye söz veriyorum. 

Sıdıka CANDO~AN (Saghk Bakanhgı) : 

Teşekkür ediyorum. Sayın Başkan 3. gündür yapılan toplantı larda gözüme çarpan bir nokta 

var. Bu p lanın revize ça lışmasında nüfus artışından hiç söz edilmemiş. Sabah ki konuşmalardan 

Belediye Başkan Yardımcısı Haluk ÇOŞKUN'un da belirttigi gibi. Şanlı uı•fa 'nın nüfusu son yı llaı·

da 250 binden 1 milyona çıkmış . Buda gösteriyor ki 2010 yılında 4 milyon olacak. Peki bu plan 

aşamasında . bunların bir k ısmının söz ettigini biliyoruz. köylerden gelen göç. Ancak büyük bir 

bölümü dogurganlık hızının fazla olmasından kaynaklanmaktadır. Batıda % 2 iken bu bölgede 

% 4 .2'ye çıkmaktadır. Bu aşamada aile planlaması ça lı şmalarının bu planda yeterince göz önü-
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ne alınmadıgı kanısındayım . Bu bazda egitimin. dolayısıyla egitim le dogru orantı lı olarak sagıı. 

gın. özelde de aile planlamasının bu plan sürecine katılması gerekLigini düşünüyorum. 

2. bir isliram ı m var. GAP Master Planı'nın 1989'dan bu güne kadarki ı O yıllık sürede su. top

rak. çevre. altyapı. hava. turizm üzerindeki etkilerinden hiç bahsedilmedi. sulu ı.arımın insan 

saglıgı ilzerindeki ti'Opikal hastalıklar olsun. sıtma olsun. suyla birlikte gelen hasta lıklar üstün· 

deki etkileri ne dui'Umda? Bu ileriki süreçte ne olacak? Bunların planın hazırlanma aşamasında 

plana konması gerekLigini düşünüyorum. Teşekkür ederim. 

Prof.Or. Tamer ARPACI : 

Biz de teşekkür ederiz Sayın CANDOGA . Şimdi Anadolu üncü Çiftçi Birligi Başkanı Sayın 

Mehmet Sait ME LIK beyefendi. Buyrun efendim. 

l\1choıct Salt I\1ELIK (Anadolu Öncü Çtnçl Birilgi Başkanı) : 

Sözlerime başlamadan sayın dinleyicilerden özür dilemek istiyorum. O genç arkadaşımızın 

belki tecrübesizligine yoracagım . Havanda su dövüyoruz dedi. Hayır biz burada havanda su 

dövmüyoı·uz. Burada hakikaten çok ciddi. gerekli bir· şey yapıyoı·uz. GAP Idaresinden özür dili· 
yorum. 

Benim bir öneri m vardı. öneriden önce birkaç şey daha söyleyecegim. Bu konuşmalar beyin 

fırtınası şeklinde geçmiyor. Arkadaş ların düşünceleri olabilir. onları geniş geniş oı·aya çıkıp an· 

!atıyorlar. Elektrikçi TEDAŞ'ın an lattıgı gibi. Ona da kısaca yan ı t vereyim. Sanayide elektrikleı· 

çalışmıyor. Bir elektrigin gitmesi bir fabrikanın bir hafta kapanınasına neden oluyor. Artık ma· 

kınalar elektronik. Bugün bize bunlaı·ı anlatmal arına gerek yok. Benim bir öneri m vard ı. Bu ara· 

da GAP Idaresine teşekkür ederim. Güzel meyveyi hep taşlarlar. Şimdiye kadar GAP Idaresi ol· 

masaydı Şanlıurfa ve Güneydogu Anadolu Projesi'de bu kadar yol almazdı. Bütün devlet kurum· 
larımız onlar kadar çalışsa. inşallah daha fazla yol alacagız. Bunu biliyorum. 

Benim bir önerim var. Sivil toplum örgütlerini Şanlıuı·fıı'da Güneydogu Anadolu'dA çogalta· 

lım. Bunu bir yeı·e yazalım . Sivil toplum örgütlerine ihtiyacımız var. Biz kendim iz bir biı·lik kur· 

duk. Sagoısun GAP Idaresinin büyük destegini göı·üyoruz. Fakat Şanlıurfa'da ve Güneydogu'da 

bu bir eksiklik. Eger sivil toplum örgiiLieı·i çoga lıı·sa. belki konuşmalarını ız düzelecektiı·. daha iyi 

tartışmalar yapabiliriz. beyin fı rtınalaı·ı da güzel biı· şeki lde geçecektir. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Sayın M ELIK' e bizde teşekkür ediyoı·uz. Şimdi Erciycs Oniveı·sitesi'ııden Paruk AKTAN IR Be· 
yerendiye söz veriyorum. 
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Faruk AKTANIR (Erclyes Üniversitesi ögretlm Üyesi) : 

Çok teşekküı· ederim. BaşLa Sayın Başkan ve degerli katılımcı lara saygı larıını sunuyoru ın. 

Ben veeşim Eı·c iyes Üniversitesi'nde OgreLim Üyesiyiz. Ankara'dan ısra rla soruldu. üniversite· 

yi temsilen 1-2 ögretiın üyesi katıl sın diye. Erciyes Üniversitesi'nde 5 yıld n· görev yapıyorum. 

Onelan evvel 15 sene Aciana'da Çukurova Üniversitesi I nşaat Mühendisligi Bölümünde Yardımcı 

Doçent. Doçent. vs. olarak ça lıştım ve hatı r la rsanız. Çukurova Ünive ı·s itesi. özell ikle Ziraat F'a

kültesi bu GAP Projesi'nde çeş itli akademik ve uygulamaya yönelik ça lışmalara katı lmıştı. Bun

lann bi ı· kısmına ben kısmen katılm ışt ım . Erciyes Üniversitesi'nde ise GAP'la ilgili hiçbir ça lış

ma yok. 

Ben bu beyin fırtınası konusunda size veya ilgili bir makama ODTÜ'nün. ITÜ Inşaat Mühen

disilgi'nde !smail BÜYÜKYILDIZ Beyefendinin ve bizim Çukurova Üniversitesi'nde Seyhan ve 

Ceyhan nehirlerinde yaptıgımız hidroelektrik üretimi optimizasyonu konusunda GAP'a proje tek

lif sunmak istedigimi söyleyecekti ın. Yani beyin fırtınası. Bu konuda ben demin ki müracaat for

muna e-mail aciresimi fa lan da yazd ım. Eger bu şek ilde bir şey mümkünse nası l proje teklifi vc

rebilecegimizi bize bildirirseniz çok memnun olurum. 

lsteı· istemez fazla uıa tmadan birça konuşmacıya bazı konularda yorum yapma zorunlulugu 

hissediyorum. affını za sıgınarak. 3-5 dakika müsaade ederseniz. Birincisi demiryolu olayına bir 

T.C. vatandaşı ola ı·ak kalben hakikaten çok geç kalmış oldugumuzu söylemek istiyorum. Yani 

feryadım ız ı duyurmak istiyorum. Ö1'11egin AnLalya'dan Şanlıurfa'ya kadaı· uzanan bir hızlı tren 

hattı olsaydı. AnLalya ·ya 1 haftalıgına gelen turistleri bu hızlı trenle getirip bu Nemrut'Lı fa lan 

gösteı· i p. bu GAP ' ın güzeli ikierin gösteı·seyd ik. çok renkli süslü bir· turizm faa liyeti olurdu. l~ger 

demiryollar ı agı kurulmuş olsaydı emin olun çok randımanlı olarak kullan ılırdı. Nedense maale

sef 1930'1ardan sonra demiryolu iş leri durmuş. Ama hala 3-4 günde dogudan adı ekspres olan 

Dogu Ekspresi 3-4 günde Dogu·dan Anka ı·a ·ya geliyor. Bunu vaLandaşlarımız bu haliyle bir çok 

kullanıyorlar. Şehiriçi hafif ray lı sistemler. metro sistemleri. bunlm· da çok geç ka lmıştır . Şehiı·i · 

çi tı·afik keşmekeşine ve hava kirliligine çok büyük katkısı olacaktır . O beyefendiye bütün kal

bimle katılıyorum . 

Ikincisi Erciyes Dagı·nın eteklerinde milyon. milyar tonlaı· mertesesinde gayet güzel gı·onü l 

pomza ve yaLaklar ı vardır. MTA'cı arkadaş söyledi. Biz bu konuda Laşıyıcı hafif beton projesi 

üzerinde çalışıyoruz. E ger mesela raylı sistem olsaydı veya nakliyesi mümkün olsaydı bu çoı·ak

laşma çok büyük bir sorundur. Hak ikateıı egitim de çok önemli bir pı·oblem . Hem okul egitinıi. 

hem genel egitimimiz. Maalesef ülkemizde halkımızın. ben de dahil. egitim seviyesi düşük . H ı rs 

ve açgözlülükten do layı. aşırı sulamadan dolay ı . maalesef bu güzelim Harran ovasının su la ıııa· 
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ya açılan ta rlaların bir k ısmı yakın bir zamanda çoraklaşabilir. Bu pomza ilavesi ile bunun ıs lah 

edi lmesi bence çok çok önemli ve ciddi bir proje. Şimdiden bunu ka ile almak lazım . 

Bu konu daha. üniversitelerin makale fakiri oldugu söylendi. Ben kendimi tenzih ederim. 

Ovunmek gibi olmasın. çok afedersiniz. Beni şahsen gelip görebilir herkes. Hiç kimseye telefon 

etmeden. yalvarmadan. bi legirnin hakkıy la akademik aşamalarımı rahatlı kla yapmış birisiyim. 

Hala bu sevda içindeyim. Özellikle uluslar arası. dergilerde. saygınlıgı olan dergilerde ve şerefl i 

b ilimadamlar ı da akademik personel de bu dava üzerine baş koymuştur. Efendim. çok a ffı nıza 

sıgınıyorum. Hiçbir müzik egitim i almadan. ortaokuldan terk. adı fa lanca olan hepimizin agzının 

suyu akarak her akşam şovunu seyrettigimiz o hanımefendiler trilyonlar kazanırken. biz de on

l arı eglence şovu diye seyredeı·ken . biz bi limadamları güç bela uluslar arası bir dergide makale 

yayınladıgımız zaman. sagolsunlar TUBITAK 100 milyon lira veriyorlar. Ben de bunu gururla 

ve zevk le a lıyorum. Birçok ödül a ldım bunu da gururla söyleyeyim. Ben. üniversitelerimizin hep

si ve bütün ögretim üyelerimiz maalesef bu iddiaya katılamayacagım. makale fakiri degildir. Ül

kemizde de aşama yapmak oldukça zor. özellikle doçentlik aşamasında. 

Ben bu egitim konusu üzerinde çok güncel bir örnek vermek istiyorum. Eşimin apartmanın

da kahyorum şu an. On tarafı çok dar bir cadde. Hakikaten yogun mobilet gürültüsü var. Fakat 

ilk alınd ıg ı zaman o egzozlar ses yapmıyor aslında. Ama şa rı ku llanma veya kasten delme sonu

cu. bu egzozlar gürültü yap ıyor. Işte geri ka lm ı şlıgımızın en bariz örneklerinden birisi bu. Bunun 

engellenmemesi. Bu dolmuş keşmekeşi . Evin önünde 1 metre genişl iginde bir kaldırım var. In

sanlar birbirine çarpa çarpa. tüküre tüküre yürüyorlar. Evin arkasında 100 metre genişliginde 

şahene bir bahçe var. Ve o apartmanda kalan insanlar balkanda aşagı çöpleri döküyorlar. Gü

zelde bir yer. Dikilitaş'a yakın bir yer. Merkezi bir yer. Apartmanın idarecisi yazmış bugün sa

bah. ya lvarıyorum. lütfen ya lvarıyorum . güzelim bahçeye çöp dökmeyin. Altına da şunu yazmış. 

Bu yazı siliniyor. Bu yazıyı silenin ..... şimdi bakınız biz i nşa llah daha hoşgörülü . gelişmiş ülke

lerin fayda lı kısımlar ın ı a lıp taklit etmeye çalışarak belirli bir seviyede gelecegiz. 

Benim kanaatim Çetin ALTAN'ın benim çok sevdigim bir fikir adamı. yani siyasi olarak ko

nuşmuyorum beyefendi. siz sevmeyebilirsin iz. teknik hizmet devleti dedigi bir kavramı var. Işte 

bu bu hadise. Ben bugün geldim. Bu faaliyet devletimizin teknik hizmet devleti olma yolunda ol

dugu nun samimi ve iyi niyetli bir göstergesidir. Bence çok taktir edilecek bir hadisedir. Kimisi 

havanda su dövüyoruz der. kimisi demez. Bunlar olagandır. Bu tür fikirler tabii ki ortaya çıka

caktır. Bunlara hazımlı o la lım. Neşe ile beraber geldim. Neşe, dedim. biz Ogretim Üyesi'yiz. In

şallah bir protokol s ıras ı falan vard ı r. izdiham olacak. acaba yer bulamazmıyız? Sabahleyin ge

liyorum. bakıyorum . heyhat. megerse çok rahat bir salonmuş ve bakın ız ilginçtir. Gaziantep'te 

ne kadar yogun olmuş. Demekki Şanlıurfa'da bir kadercilik var. bir umursamazlık var. Demek-
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ki onun da bir göstergesi bu. Veya Şanlıurfa lı gelip burada bagırsın çagırs ın. yine konuştukla
rını bana kalacak kötümserligim içinde. herhalde ümidi yok. Konuşsa veya dinlese bu gelişme

leri ki o yüzden bu toplantıya ilgi göstermem işler. Ama Gaziantep'te bu top lantının tıka basa dol

ması. Şanlıurfa'da böyle boş olması. .... ki Şanlıurfa GAP'ın merkezi bana sorarsanı z. Gaziatnep 

taa uzaktan bunu tıklayıp pastanın büyügünü kapmaya ça lı şıyor olabilir. Helal olsun. Bakınız 

nasıl girişimciyim. Çok teşekkür ederim. 

Ben elektrik üretimi artı sulama suyu artı taşkın zararı üçünü birlikte opti nıize etmeye ça lı

şan akademik yayınlarımızın . broşürlerimizin oldugunu söylemek istiyorum. En son TÜBITAK'ın 

en son dergisine bakılabilir. International Association of Sciences var lngilı.erede. Onun dergisin

de de kabul oldu. Biz Keban-Karakaya-Atatürk üçlüsüne yapmak istedik. saygımız var. DSI Ge

nel Müdürlügü bu dataların gizli oldugunu söylediler ve bize vermediler. Biz de bunun üstüne 

Seyhan ve Ceyhan Nehirleri üzerindeki baraj larımızın optimizasyonu üstüne çalı ştık. TÜBI

TAK'ta yayınlandı. e kadar mutluyuz. Yarın yurtdışında yayınlanacak. Bu şekilde biz de kendi 

işimizi yapmaya ça lışıyoruz. Böyle bir toplantıda olmaktan da gurur duyuyoruz. Çok teşekkür 
ederiz. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Sayın Faruk AKTANIR hocaya biz de teşekkür ediyoruz. Akademisyenler adına konuştugu 

için ayrıca teşekkür ediyoruz. Şimdi efendim 15 dakikalık bir ara veriyoruz. 15 dakika sonra de
vam edecegiz. 

Prof.Dr. Tamer ARPACI : 

Şimd i efendim. toplantıımza devam ediyoruz. Biz küçük deg işiklik yapıyorum buradaki top

lantının amacı ve yöntemi hakkında söz isteyenler oluyor. Birde konuşmaların kapsam ının kay

bolması itibariyle. her konuşmacının konuşmasının kapsaınında ana fikir nedir. bunu kısaca bir 

tahta getirerek buraya kaydetmek istiyoruz. Mesela oturumda demiryolu. ulaştırma . madenci

lik. köy hizmetleri. esnafın talep ve dilekleri. Şanlıurfa lı vatandaşın GAP ve uygu lama la ı·ıy la il

gili gözlemleri. enerji. kooperatifçilik. pazarlaına. şehir imar planları. bunun yarattıgı rant. nü

fus artışı. aile planlaması . sivil toplum örgütlerinin lüzumu. devlet demiryo lla rı turizm ilişkisi. 

toprak çoraklaşma ve su gibi konularda degeri i katkılar oldu. Ancak yine bir husus var ki bu ko

nuşma sOremizin kısa olması nedeniyle bir sıkıntı yaratıyor. Mümkün oldugu kadar konuşınala

rı planın revizyonuna katkıda bulunacak konulara münhasır kı la lıın. K işisel anekdotları müm

kün oldugu kadar katmayalım. Şimdi buradaki amaç ve yönetimi hakkında Sayın Prof. Kenan 

MORTAN'a söz vermek istiyorum. Mikrofonu oraya iletmek mümkün mü acaba? 
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Pı•of.Dr. Kenan MORTAN : 

Teşekkür ediyorum Sayın Başkan. Pazla meşgul etmeden maruzatıını arz edecegiın. Sözün 

özü halisane olanıdır diye bir özdeyiş biliyorum. Şanlıurfa'da tan ıdıgım insan olan ve artık bü

yük diye ses lendiginı Naci IPEK beyefendi san ıyorum ögleden sonı·aki beyin fıı'Lınasının en an

lamlı konuşmasını yaptı. Dedi ki. herşeyden önce bugün ka l kınmanın önündeki çakıl taşlarını 

kald ıral ım . Hadise aslında sosyo-ekonomik kalkınma önündeki çakıl taşlarını kaldırmak. Şimdi 

11 y ıl sonuna geldiginıizde göı·üyoı·uz ki hala birçok şeyin başlangıç noktasındayız. O yüzden 

ilcaba beyin fırt ı nası adı altında çok daha amaca dönük. hadisenin bu çakıl taşlarını kaldıracak 

bilekiere dönük biçimini nası l saglarız diyorum. Siz hemen bunu tespit etmiş bir kara tahta yön

ı emi geliştirmişsinizama galiba ikincisi bu sabahki dilegin yerin eleligini gösteı·iyor. Açık alan

laı·da galiba çok daha yaratıcı oluyoruz. En azından bundan sonraki toplantı larda açık havada 

çok daha verimli olacagımız kanatindeyim. Çünkü göı·dügüm kadarıyla ası l sorun olan 11 Yılda 

GAP'ın geldigi noktayı tartışmada zaman zaman zaafiyetler gösterebiliyo ı·uz. Teşekkür ederim. 

t•I'Of.Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın MORTAN. Şimdi yine söz sırasına göı·e söz vermeye devam edecegim. An

cak lütfen konuşmaların lütfen GAP Plan ıyla ilgili k ısım laı·a münhası r kılınmasın ı rica edecegim. 

Şimd i sözü Türkiye Gübre Sanayi A.Ş."den Sayın Reşat GÜLBAY"a veriyorum efendim. Sayın 

GÜLBAY. 

Reşat GÜLBAY (Türkiye Gübre Sanayi A.Ş.): 

Sayın Başkan. degerli katılımcılar. hepinizi saygıyla selamlıyorum. Türkiye gübı·e sanayi ül

ke genelinde gübrenin %30"una varan üretimi ile en büyük kapasiteye sahip kuruluştur. Urfa'da 

GAP Bölge Müdürlügü tesis ettik 15 bin ton kapasiteli depolarımız var ve GAP Bölgesi'nde de 

so·e yakın bayii ile hizmet veı·mekteyiz. Teknik bilgiler konusunda GAP Idaresi'ne her türlü yar

dıma hazır oldugumuzu belirtmek isterim. GAP Idaresinin hazırladıgı Katılımcı Planlama Pı'Oje

sinden büyük memnunluk duyuyoı· ve GAP Idaresini kutl uyoı·um . 

Aslına bakılırsa yörede gecikmiş bir yatırım projesi olan GAP Projesi bundan 50 yıl önce ger

çek leşmiş olsaydı biz bugün bu konuları konuşmuyor a lacaktık. Başka pı'Ojeler üzeı·inde konu

şuyor olacaktı k. En azından bu yöı•ede bir egitim sorunu olmayacaktı. Oç döı't eşlilik evlilik so

ı·unu o lmayacaktı . feodal yapı sorunu olmayacaktı ve az gel işm iş lik sorunu o lmayacaktı. Şunu 

ifade etmek istiyorum burada kamu kuruluşlarının yanında GAP Idaresinin büyük bir rolü var 

ve ona çok büyük göı·evler düşüyor. Bunun yanında yerel yönetimlere görev düşüyor ve en 

önemlisi Urfa ve Güneydogu aşıklarıııa çok büyük görevler düşüyor. 
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E~er GAP Projesi 2020 yılında buı·ada feodal yapıdan bahsedilmeyecekse. ~er ~ilim o/o 

95'1ere çıkarılacaksa o zaman GAP Projesi amacına u laşmış olacaktır. Teşekkü ı' ediyorum. 

Prof. Dr. 'famer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın GÜLBA Y. şimdi sözü Kültür Bakanlı~ından sayın Mehmet Akif IŞI K beye 
veriyorum. Buyrun Sayın IŞIK. 

Mehmet Aklf IŞIK (Kültür Bakanlı~ı) : 

Sayın Başkan d~erli katılımcı l ar hepinizi saygıy la selamlıyorum. Ben GAP Projesinde "Kül

türel Varlıkların Korunması" konusuna d~inınek istiyorum. Bil indi~i gibi GAP PI'Ojesi kapsa

mında yer alan Baraj Gölleri a ltında bir çok Kültürel Varlıklarımız kalmış ve hala da kalmakta

du·. Bunların kazıları zaman zaman bakan lı~ımızca zaman zamanda sporsor kuruluşlaı' ve üni

versitelerdeki ö~retim üyelerince sürdüriilmektedir. Ancak Bakanlı~ımız bütün bunlara yeliş

rnek için gerekli olan maddi güce sahip d~ildir. Bu nedenle GAP Idaresinin daha önceki yıllal'

da Hasankeyf örn~inde oldu~u gibi bizim kazıla ra maddi katkıda bulunmasını teklif ediyorum. 

Bazı konuşmacı arkadaşlarımız GAP Projesi çel'çevesi içerisinde Turizm gelirlel'inin artmasının 

planlandı~ını belirtti. Bilindi~i üzere Deniz ve Kış turizmi olmayan yerlerde tul'izmin gelişınesi 

kültürel varlıkların korunınası ile mümkündür. Ul'fa'da ancak bunu yapabiliriz. Kültürel vaı· l ık

ları koruyabilir gelenlerin istifadesine sunabilsek biz buraya turisti çekebiliriz. Önümüzde 2 ta

ne Kültürel varlıkların ortadan ka ldırı lması problemi vaı' Birincisi Baraj gölleri a ltında kalanla ı· 

elden gidiyor. ikincisi sulama a lanı içinde yeı· alanlar ortadan kalkıyor. 

Sulama a lanlarında küçük araziler birleştiri lerek tapulaştırma işlem i yap ılmaktadır. Tapu

laştırma işlemi yerine Hazine arazileri verilmekte ve bu araziler ve bu araziler içerisinde Tarihi 

Eser olarak nitelendirdi~imiz eski yerleşim yerleri olan Höyük'lerde bulunmaktadır. Al'aziyi alan 

şahıs bilinçsiz bit' şekilde höyü~ün ne old u~unu belki bilmeden belki bilinerek tarım al'azisi aç

mak için höyükleri yok etmektedir. Bunların ortadan kaldırılması için bi ı· koordinenin sa~lanma

sı ve hazine arazilerinin hak sahiplerine verilirken illerdeki müze müdürlüklerinin yetkililerinin 

arazi tahsisi s ırasında görevlendirilmesi ni önermekteyim. Birde sadece bakanlı~ımız ı degil her

kesi ilgilendiren bir husus var şimdi bir taraftan GAP Projesiyle tarım alanlarını su lay ıp verim

li hale getirmeye çalışıyoruz. Bir taraftan da verimli arazileri sanayi ve konut için kullanıp oı·ta

dan ka ldırıyoruz. Bunun en açık örn~i Çukurova'dır. Bu böyle devam edecek olursa ikinci bir 

GAP daha bize gerekecek kanaatindeyim. Arkadaşlar istirhamım yapılan ları köLülemek yerine 

artık onları geliştiı·mek için bir yol çizmeliyiz. Hiçbir iş mükemmel d~ildir . Anayasamız bile gü

nün şartlarına göre zaman zaman d~iştirilmektedir. Biz GAP Projesini nasıl veı·imli hale getir

meliyiz konusunu burada tartışma lıy ız. Hepinizi saygıy la selamlıyorum. 
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Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkürler Sayın IŞIK. Şimdi DSI Harran Ovası Işletme Başmühendisi Ahmet KASIMOC· 

LU'nu davet ediyorum. 

Ahmet KASIMOGLU (JDSIJ Devlet Su Işleri Harran Ovası Işletme Başmühendlsl) : 

Sayın Başkan. d~erli katılımcılar 1993'ten beri burada GAP'la ilgili seminer ve toplantılara 

katılıyorum . GAP Proje alanından yararlananlar ~er GAP Projesini yönetirlerse en iyi sonuç a lı· 

nır. GAP ' ın yönetim merkezi 9 ilden birinde almalı örn~in: Diyarbakır veya Şanlıurfa. Degine

cegim hususlardan biri sektörel dengesizlik. Enerji sektöründe gerçekleşme %80'e yakın Ta

rım sektöründe gerçek leşme ise % 10 civarında. oysa projenin adı ne. Bölgesel Kalkınma . Bu 

enerji nerede tüketil di; Marmara Bölgesinde. TEAŞ'ın yöneticisi açıklandı Viranşehir'de geçen y ı l 

çek önemli enerji sorunla rı yaşandı. Bu sorunları çözmek için acilen bir mobil tesis kurulmuş. 

Halbuki ayn ı dönemde Marmara bölgesinde enerji sorunu yaşanmadı. Yani enerji burda üretilir· 

ken bir başka yerde tüketiliyor. Bir başka husus ise ödenek yetersizligi sorunu vardır. Hem Ka l

kınma Idaresi başkanı hem de bölge müdürü sık s ık açıklama yapar yılda 500 milyar dolar ge

rekir ama bu proje bitmez. 2010'a endekslenıniş 2010'da bitecek 500 milyar dolardan eger ek 

proje konmasa bile 2050'de bitecek. en yakın b itiş tarihi 2050 olacak. Yan i ödenek yetersizligi 

sorununun biran önce giderilmesi l azım. 

Yine GAP Idaresi'yle ilgili biı· başka d~inmem olacak. GAP Bölgesi dışında zaman zaman 

bazı sorularla karşı karşıya ka lıyoruz. Yani Türkiye kamuoyunda genelde bir yanılına var. sanı

lıyor ki GAP"n sulama projelerinin tümü işletmede işte gördük Bozova Belediye başkanımız söy

ledi Mardin'e su u laşmış ama ben biliyorum. Mardin ara kanalı henüz yukarı Harran ovasını iş· 

fetecek konuda bile degil. Henüz inşaatına yeni başlandı. Yine bir diger örnek verecegim. Su la· 

ma Birlikleri örn~i tabi bu açıklamalarda bugünkü otururnun ad ının da çok büyük etkisi oldu 

bende. merkezi planlamadan katılımcı planlamaya yani bu iş merkezden degil buradan yöneti· 

lecek. Faydalananlar tarafından bu proje yürütülürse daha verimli olur diye düşünüyorum. Çü n· 

kü GAP'ın toplantılarından benim ögrendigim bu, dogrusu ben daha önce bilmiyordum. Ama 

GAP toplantılar ı sonucunda ben bunu ögrendim. Yine bir diger deginmede bulunacagım sulama 

birlikleri faydalananların tesisi devraldıgı işlettigi bir kurum kooperatiflerden yönetici arkada

şımız degindiler, ben bir örnek vereyim: 1997 Yılında Hükümet sulama birlikleri konusuna izin 

vermedi kooperatifler içinde gelin sonra kurulmanıza izin verelim dedi. 8 ay ugraştılar 8 ay ka

bu l edilmedi. Eger 8 ay yaptıgın onlarca başvuruda kabul edilmiyorsa bence Türkiye'de koope

ratifçilik b itm iştir. Sulama birlikleri ile ilgili yine bir örnek vermek istiyorum. D~erli arkadaşlar 

sulama sirlikleri yöneticileri zaman zaman bize başvuruda bulunurlar sulamayı ne zaman baş

latacaksınız. Oysa bu soru yanlış bir soru. ben dedim ki bunun sizin tarafınızdan kararlaştırıl -
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ması lazım . Yani siz sulama birli~in i olarak karar verin deyin ki biz şu tarihte sulamaya başla· 

mak istiyoruz. DS! olarak gerekli ça lışmalar yüı·ütülür ve zamanında size su verilir. 

Ama sulama bi rli~i yöneticileri burada sulama başiatı lmazsa hemen Ankara'ya gidiyorlar. 

Ama GAP idaresi burada olsa ve koordinasyonu daha iyi yerine getirirse sulama birli~i yöneti

cilerinin Ankara'ya gitmelerine gerek kalmayacaktır. Teşekkür ederim. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkür ederiz sayın KASIMOGLU. Şimdi Belediye Başkan Yardımcısı Sayın Suat EKIN 

Bey'e sözü vermek istiyorum. 

Suat EKIN (SIIrt Belediye Başkan Yardımcısı) : 

Sayın Başkan degerli katı lımcılar sizleri en derin saygılarım la selamlıyorum. Bölgesel kalkın

ma planı toplantısı benim açımdan çok yararlı olmuştur. Güneydo~u Anadolu'da hayırlı olsun. 

Yalnız benzeri bir toplantının Siirt ilimizde de en k:ısa zamanda yapılmasını temenni ediyorum. 

Teşekkür Ederim. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI: 

Sayın Ekin teşekkürler ediyorum. Şimdi sayın Ahmet KARTALKAYA söz istediler. Buyrun sa

yın KARTALKAYA 

Ahmet KARTALKAYA (Maden Tetklk Arama Enstıtüsü GAP Koordinatörü) : 

Sabahki oturumda söz alm ıştım ancak zamanınızı fazla almamak için çok k ısa kesmiştim. ko

nuşmam ı ancak konuşma ları dinledikten sonra GAP'la ilgili olmayan bir sürü şeyde gündeme 

getirildi üzüntüyle dinledik. Burada bir hocamız PO MZA 'dan bahsedince bana da söz hakkı düş

tü ben daha net daha somut örnekler geliştirmek üzere bu ikinci etapta söz ald ım. Şimdi GAP 

bölgesi madencilik bakımından zengin bir bölgedir. Türkiye'deki fosfatların tamamı. Türkiye'de

ki asfaltiLlerin tamamı GAP Bölgesinde yapı lmaktadır. GAP bölgesinde MTA'nın tespit etmiş ol

du~u maden kaynakların ı ismen geçecegim. Aliminyum. bakır. çinko. kurşun. demir. krom. man

ganez. asbest. çimento hammaddesi gibi 22 adet m aden çeşidi tespit etm iş bulunmaktayız. Şim 

di GAP bölgesi sadece petrol ve fosfat zengini bir bölgemiz degildir. Madenci l i~e ba~lı olarak su

ni gübre sanayi geliştirilebilir . Demir çelik sanayi geliştirilebi lir. teknoloji sanayi. refrakter sa

nayi geliştirilebili r ve yapı malzemeleri sanayi geliştirilebilir. Ben bunlar hakkında 1-2 dakika 

konuşmak istiyorum. Somut öneriler olması açısından ve GAP Bölgesini yakından ilgilendiriyor 

olması açısından. GAP Bölgesi üretime geçti~i zaman sulamada ku llanılacak olan gübre. bura

nın ihtiyacı için Mersin ya da ıskenderun'dan taşıma sistemleriyle karşı lanmaya ça lışılacaktı r. 
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Halbuki Mazıdagı 'nda MTA'nın ça lışmalarında açıga çıka ıttıg ı 70 milyon ton rezerve bir fosfaL 

yatagımız va ı·dır. Bu şu anda kapalı bulunuyoı· çünkü enerji girdileri oldukça fazladıı· eger Iran

da veya yakın dügu ülkelerinden dogaı gaz getirimi olursa bu tesisin faaliyete geçmesi ancak bu 

şeki lde olacaktı r. Bingöl Genç'te 60 milyon ton fosforlu demi ı· cevlıeı· i va ı·dır . Bu demiı· cevherı 

konsantre edilerek dogal gaz ile birlikte çelik üretiminde kullan ı labi l ir . Siirt'te 25 milyon ton re
zerve bakır-pirit yatagı bu lunmaktadır. Bun laı·ı n degeriendirilmesi lazım gelen yataklaı·ımızdır. 

1984 yılında bunun için bir konsorsiyum kuruldu uzmanlar ça lıştıl a ı· yatagın 32 yılda ışletme· 

ye açılacagı 711 kişinin istihdam edilecegi 124 milyon Dolar yatırım yapı la rak 89 bin ton bakır 

konsantresinin elde edilecegi hesapland ı ancak çeşitli nedenlerden dolayı bu proje hayata geçe. 
med i. Türkiye'nin hatta dünyanın en önemli profirik yatak ları Pötürge'de isten yataklaı·ı ise BıL· 

lis ve Bingöl'de bu lunmaktadır. Bunlara ilave olarak güçlü bir ateş tug la sı sanayi kurulabilır. 

Bölge çimento. a lçı. kireın it ve hafif yapı malzemeleriyle mermek ve asbert gibi ınadenler bakı

mında n da oldukça zengindir. Yap ı malzemeleri·sanayi kuru lması çok önem l id iı·. Çünkü şu anda 

nüfusu 1 milyon olan illerimiz ilerde 4-5 milyona ulaştıklarından konutlaşma olacaktı r. Sason. 

Lice ve Hani yörelerindeki önemli barit. ferre barit. Çelikhan yakın la rındaki floı·it. Diyarbakır 

Çermik'teki mika yatakları'da degerlendirilmelidir. Ener ji kaynak ları da Şırnak 'ta bulunan 74 

milyon ton asfatit rezerve ve Batman'da bulunan Türkiye Petrolleri tarafından petrol üretimide 

ayrıca deginilmesi yapılan gereken biı• digeı· konulardıı· . Soru la rın ız var ise yanıtlamaya hazırız 

aradada soı·ab ili rsiniz zaman ı nızı Fazla almak istemiyorum. Teşekkür ediyoı·um. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Sayın KARTALKAYA 'ya teşekkür ediyoruz. Efendim son iki konuşmacımıza söz ve~im 

Cayın Ceylan ORHUN buyrun efendim 

Ceylan ORHUN (Ana Kültür Derne~l Başkam) : 

Ben Ceylan ORHUN. Ana Kültür Başkanıyım 4 seneden beri başta Urfa olmak üzere Bölgede 

kadına yönelik bölgenin sosyo-ekonomik ka lkınına sürecinde kültürel etkin likler yapan bir kuru· 

mun yöneticisi olarak burada bulunuyorum. 

Şanlıurfalı degilim Gönülden GAP'cıyı m ama resmen GAP' lı degilim. Bu baglanıda beni din· 

leınenizi istiyorum. Hiçbir art niyet ve sa ldırı veya eleştiri getirmiyoruru bölge i nsanına ve Şan· 
lı lı rfa' lılara bu konunun da a ltın ı çizerek bir kenara koymanızı istiyorum. Ancak dışardan gelen 

ve dışardan gözleyen ve de kadın larla dolayısıyla kadının oldugu yerde çocuk ve gençlerin oldu· 

gu biı•ik i ınimden kaynaklanarak da sizlere ev ev ka pı kapı merkez merkez dolaşarak ve bır rfr 
gunuzun girmedigi köylere girmiş biri olarak GAP'a getirmiş oldugunuz öneı· ilerin hepsine kaıı 
lıyorum. GAP'a .beniınde eleşti ri leriın önerileri ın. izlenimlerin var özellikle çocuk. genç. kadın ko-
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nusunda ve kültür konusunda. Ancak Namus cinayeti Berdel, başlık parası, kızların okumasının 

ayıp oldu~u bir yerde GAP' ne yapmasını bekliyorsunuz. Çok özür dileyerek bu bölge insanının 

ve öıellikle Şanlıurfa"nın ayıbıdır diyorum. Bu baglarnda eger katılımcı planlamaya gerçekten 

katılmak istiyocsanız Tarım Birlikleri. Sulama Kooperatifleri. şu anda adını hatırlayamadıgım ve 

burada olup olmadıgını bilmedigim Milli Egitim Müdürlükleri. Belediyeler. Kültür Müdürlügü siz

Iere çok önem n sorumluluklar düşüyor_ Bu bir kültür meselesidir. Kalkınma demokrasi. Kalkın

ma sürecinde kadının katılımı. siz genel kültür anlayışınızı degiştirmedikçe geleneklerinizi degiş

lirmedikçe ve de nüfusun % 50'sini oluşturan kadın bu sürece birebir katılmadıkça bu proje ek

sık kalacaktır. Teşekkür ederim. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI : 

Teşekkür sayın ORHUN. şimdi Sayın Nevval SEVINDI Hanımefendiye sözü veriyorum. Buy

run sayın SEVINDI. 

Nevval SEVlNDl (GAP Bölse Kalkınma Planı ProJe Danışmanı) : 

Çok teşekkür ediyorum. Hanımefendiler Beyefendiler ben galiba son konuşmacıyım Çok ge

nel olarak ba~tı~ımda bir kere istatistiki olarak agırlıkla kamu kuruluşları çok az sivil toplum 

kuruluşları yani birey olarak sivil olanlar var birey bazında veya sivil toplum örgütü olarak ve 

herkeste ortak bir pozisyon bakışı oldugu açıkça görünüyor ve müthiş bir savunma dürtüsüyle 
konuşuluyor . Oysa beyin fırtınası özellikleri burada merkezi planlamadan katılımcı planlamaya 

dedi~imiz zaman her ikiside merkezi olmayan bir bak ış açısı ister yani varoldugunuz oturdugu

nuz pozisyon degil. Masada oturdugunuz pozisyon dışında bir pozisyonda olman ız lazım . Masa

nın üstüne belki çıkmanız gerekiyor ama başka açıdan bakmak gerekli. Bu kadar savunmacı 

olup bu kadar sadece kendi pozisyonuna reaksiyon veren bir bakış açısıyla katılımcı planlama 

çok güzel çok hoşlanıyoruz bundan dedi. Herkez hemfikirdi ama bunun ne anlama geldigi anlat

maktan hiç kimse hoşlanmayabilirdi. Işte bunun anlamı hoşlanmayacagın ız bir şey, çünkü in

sanla rın eleŞtirilmesi konunun ne olduguna dair bakış açılarının eleştirilmesi tartışması kendi 

bakış açısının diger bakış açısıyla yan yana oturup konuşabilmesid ir. GAP deyince de akla hep 
KOltür Bakanh~ından konuşan arkadaş hariç ve Ceylan'ın yaptıgı kadın konusundaki konuşma 
hariç çünkü ona kadar hiç katılımcı planlamada kadın lafı geçmemesi hayret verici birşeydi ger

çekten. Hiçbır resmi kuruluş ve digerleri kadından söz etmediler ve Kültür Bakanlıgı haricinde 

de hiç kimse neredeyse bir Naci Ipek beyefendi hariç GAP denince tarım, tarım a lanları barajlar 

hep geliyor akla ama kendi pozisyonundan bakarak aklıma gelen şeyler var yada oysa burda 

yaşayan insanlar çok renkli farklı diller. dinler. insan toplulukları giyim kuşam yaşam tarzı var 

ve bütün bu insanlarla birlikte bir planlama çalışmasını GAP Idaresi ilk defa deniyor. Bu Türki

ye içinde önemli bir deneyim çünkü Türkiye bugüne kadar merkezi planlamaya başkoymuş bir 
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ülke olarak şimd i bundan sora başka ortaklı yani ayn ı masa etrafında herkesin birer sandalye

ye sahip oldugu katılımcı bak ış açısı istiyor. Burda herkes daha önce emir alan emir uygulayan 

duruınundayken rollerini yeniden düşünmek zorunda ve hangi roldeyim ben. bu rol bana uygun 
mu. bana verilen iyiıni kötüınü? l stiyormuyuın. istemiyormuyum. veya istedigimi dürüstçe söy

leme cesaretine sahip miyim? Bir cesaret söz konusu eger masanın etrafındaysan ız bir sözü

nüz olmas ı lazım. eger sözünüz yoksa sizin altınızdan o sandalyeyi alabilirler almakta da çok 

haklıdırlar çünkü orda cesurca söylemek zorundasınız. Katılmak denen şey budur yanı katılım

cı olmak için konuşmak zorundasınız. Konuşmak gereksiz degil çok gerekli birşeydir. Çünkü ko

nuşurken ku lla ndıgımız sözcükler davranış biçimleı·imiz.mimiklerimiz ve düşünce biçimimizle 

anlattıgıınız kendi hayat felsefemizdir. yaşam tarzımııd ır ve bütün ipuçlarını verir hiç gizlisi sak

lı s ı yoktur bu anlamda biz ne kadar gizlesekte Naci IPEK bey Urfa'lı biri olarak tabi burda plan

lanan herşeyin insan olduguna belki en iyi örnektir ve planlamadan hiçbir şey almad ı klarını çok 

güzel dile getirdi planlamadan hiç bir şey alamazla rd ı çünkü planlar onların bir şey almalarına 

dönük yapılmam ıştır . Böyle bir planlama teknigi. bak ış ı yoktu. O yüzden a lmaları zaten hedef 

degildi. Bünyeye uygun olması isteniyordu evet bünyeye uygun olması da şimdiye kadar hedef 

degildi. Yan i işte size elbise dikilmiştir isteı· giyeı·sin iz ister giymezsiniz. bolda gelirse önemli de

gil. 

O yüzden benim ilgimi çeken nası l kadın konusunun katıl ı mcı planlamay ı seven herkez taı·a

fından asla göz önüne alınması gibi ikinci bir durumda bu bölge tümüyle OHAL bölgesidir. Siya

si anlamda en karmaşık bölge. silahlı çatı şmanın yaşandıgı bölge ama hiç kimse bundan söz et

medi sanki burda öyle bir duı·um yok burada hiç öyle şeylerden yaşanmadı bunun dışında baş

ka bir şey yapılıyormuş gibi. Bunu göz önüne alınadan nas ıl bir sosyal planlama yapılacak na

sıl teknik altyapı hazırlanacak çünkü andada birçok mazeret olarak belirtilen durumlar siyaset

çileri n tutum larıyla birlikte bu tür kısıtların olmasıydı. Demek ki biz bu OHAL durumunu ve si

yasi pozisyonu da dikkate almak buradaki politik sorun l arı da .dagıtı lan köyleri. göçen insanla

rı. yeniden yerleşimleri. buna baglı olarak varolan kültürel sorunları işte sosyal yapıları yanı 

inan ılmaz bir sorun boyutu var o yüzden yanı sizin kurumunuzun işlem leri o kadar önemli de

gil insanları ilgilendirmiyor yani. Sizde katılımcı planlamaya bak ış açısından ve katılımcı olarak 

bakmadıgın ız. Için savunmacı bir bakış açısı geliştirmiş durumdasınız. 

Bir diger eksik ise benim dikkatimi çeken 21.yüzyılday ız. hiç gelmeyecek dedigirniz yüzyı l gel

miş bulunuyor ve buna da bilgi çagı diyorlar Bilginin üretimiyle ilgili çok küçük bir deginme ol

du üniversitelerle ilgili ona da hemen itiraz geldi ama bilgi üretimi yok. olmadıgı içinde bilgi ça

gı konusunda dünyada yeni bir yapılanma var GAP Idaresi'de katılımcı Plan lamayı önererek ye

ni bir yapılanma önerm iş oluyor. Türkiye'nin yeniden yapılanınası ve bölgenin yeniden yapılan

ınas ı çok iyi bir ömek olma lı ki öyle bir örnekleınden yola çıkarak Türkiye'ye çok yardımcı ola-
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bilirler. Yani Türkiyeyle bölge arasındaki etkileşimi h ızlandırmak çok mümkün olabili r ve artı k 

geçmiş yüzyılın kitlesel olan biz yaparız felsefesi bireysellige kay ıyor tamamen insan odak lı ol· 

ması birey odaklı olması demektir zaten. peki nerede buranın girişimcileri? Kim yetiştirecek 

bunları nerde kadın girişimciler? Kadınlara destek.kurumsal açıdan kadın lara dönük bak ış açı· 

sı? Kadının önünü açacak planlamalar? Bölge kadını olmadan kalkınacagı zannediyorsa çok ya· 

nılıyor. son olarak ciddi eksik bu bölgede sinema yok. Sinemaya gittigi için öldürülen kadının 

eşiyle ve o sinemadan yaralı çıkan kızla röportaj yaptım . sinemaya gitmemişti sadece girip çık· 

ın ıştı sadece ama sinema kötü anlamda anlaşılıyor artık bu bölgede sadece sex filmi oynatılan 

bir yer diye sinema kültür aracı olmaktan çıkarı lmıştı. Yani sosyal etkileşim a lan l arı olmayan 

bir toplum nelerle karşı laşacak sosyal etkileşim alanları olmad ıgı gibi kültürel etkileşim alanla· 

rıda yok. bunun karşı ligında iyice küçülen içine kapanan cemaatler an lamındadır. Buda sorun· 

ların odagı halini alır ve zaten bu bölge sorunlu bir bölge Bunun yapılacak her türlü maddi ve 

mühendislik yatırımından daha önemli oldugunu sanırım samimi olarak herkez kendine itirar 

eder çeşitli nedenlerden do layı itiraf edemese de yani bunu gözü açık olan herkes görebilir. Bu 

bölgenin en büyük sorunu bu. 

Kültürel ve sosyal örgütlenme biçimleri. Eger bunlar üzerinde düşünmeden ve bunları yeni· 

lerneden asla ve asla GAP idaresi bütün iyi niyetine ragmen burada bir şey yapamaz. Bunu GAP 

Idaresinin düşündügü kadar bölge halkınında bölgedeki diger kurumlarında böyle düşünmesi 

gerekiyor ve katılımcı planlamaya önce ailenizden ve kendinizden başlamal ısın ız diye düşünüyo· 

rum. Çünkü a ilede katılımcı olmayanın sokakta olacagını hiç sanmıyorum. Teşekkür ederim. 

Prof. Dr. Tamer ARPACI: 

Teşekkürler Sayın Sevindi. 
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ŞANIJURFA KATIIJMCI LIST~I 

ADI SOYADI KURUM TEL 
A.D. n~SK INER KOY IIIZM. ARŞ. ENST. 0414 313 28 83 
ABDULKADIR AKÇIN GEBZE YÜK. TENK. ENST. 0262 653 84 95 
ABDULKADIR AKSU TCDD GENEL MÜD. AI'K 03 12 :nı 9515 
ADALET BUDAK GAP IDARESI 314 17 50 
ı\ DIL& t\I~IAZ TE Mı\ 0414 316 52 49 
AJIM~:T AKBIYIK Ş. UR~A ESNAP ODALAR BIRUCI BAŞ. 215 45 89 
AIIMb'T AL BAYINDIRI,JK 0414 3132600 
Af! M ~;T ÇI KMAN KOY IIIZM. ARŞ. ENST. 0414 313 28 83 

AIIMET DÜZGOR 
AIJM~T r:KE DIYARBAKlR KOY HlZ. BOl. MÜD. 
AHMET KARTmMET MTA 312 287 34 :Kı 
AIIMf:T KASIMOGl.U DSI XV. BOLGP. MÜD. 0414 3132910 
AIJ MI~:T YAŞAR Ş. URFA Br~I.EOIYESI 0414 31316 34 
Al.l GÜL HALFI';TVARGIL BELEiliYE BAŞKANI 758 22 62 
ALl KAYA KOY IIIZME:TI.ERI BÜl.GI\ MÜI>ORO URr'A 
ALIM ÇOPUROGLU GAP IDARESI 0312 4400215 
ASLAN ODABAŞI URPA TARIM RF.PORMU BOL. MÜD. 0414 3132380 
AYCt\N ALTAY GAP IDARESI 442 23 24 
AYÇA ERGIN IDEA 0312 442 00 44 
AYDAN F:MIRAI .• I GAP IDARF.SI 442 23 24/1631 
A YGÜL f'AZLIOGW GAP IDARF.SI 440 13 02/145 
AYNUR YÜKSEl. I>SI 3123041 
AYŞE YILDIZ PAKYÜREK fiARRAN ONIV. ZIR. PAK. 0414 247 04 03 
AYTEN ÇlMEN OCRENCI (KIZ MESLEK JJSI-;sl) 3125599 
BAHRI KARLI IIARRAN ON. ZIRAAT PAK. 247 03 84-86 
BEKIR EROL AK IJARRAN ÜN IV. ZIR. f'AK. 0414 247 26 97 
BEI..Ilt\ KÜnlK DSI 313 2910 
BILAL YAPICIER ŞRTTV 0414 315 49 42 
BURHAN TANRlKOL DIIM~G. MÜD. 2126120010 

CAN KArDACLI GAPIDARESI 0312 4400215 
CEMALALTUC ÇEVRE IL MOR. YRD. 414 314 5138 
CEMAL CAHIT COŞKUN GONEYDOGU TV. 0542 516 57 97 
CERENMF.R GAZIANTEP GAP GID&\1 0342 2:Kl05 29 
CEYLAN ORIIU ANA KÜLTÜR 0212 249 00 26 
Çı\CLAR TAMER AI..IIU OTURUM BAK 
ÇE.iiN ŞEN TEMA V 0414 24i 08 32 
Dü~l7. ŞENSOY GAPGIDEM 0414 3133642 
DILEK 0'/.ER CAP IDARESI 31417 50 
DR. PRRZAN ı\VŞAR KIRR\AREJ.I KOY. HlZ. AlA. ARŞ. 288 21448 85 
DR. NAMIK KIRAZLAR TAR. VE ~OY IŞI •. BK. APK 312 425 19 00 
DURMUŞALIATALAY DICLE ON IV. Zl~. PAK. DEK. 0412 2488510 
EKREM GÜMÜK GAP IDARE:SI 314 17 50 
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ADI SOYADI l UR UM TEL 
EKRE.\1 YAu;IN IJSI 313 2910 
EIIIXEAKIN GAI'IDAR~ 0312 442 23 24 
~'VER Blıı:l~ Sli!BIR 0312212 7902 
ERDAL ERDEM GAI' lDARf:SI 314 17 50 
ERDE~I ONER TAR. V~; KOY IŞI. BK. YAYlN 466 82 74!258 
ERKAN AIE.\IDAROCW GAP IOAR~ 

ERKk\ŞAIA GAP IDARESI 314 17 50 
EROL OZQRPK:ı GAPIDARESI 0312 442 23 24 
&'iRA TLIIURTı\Ş GAP IDARESI 3141750 
~.ılt!lo:TEPE GAP IDARESI 314 17 50 
f1U7.1XX'ıA.'iAY GAP IDARESI 0312442 23 24 
ftiAT YllKSEL IJSI I5. BOl.. 33132910 
GOI.IIA.'I METIN GAP IllARESI 0-114 314 17 50 

GOIAY ASLA.'I MlllJ EC. Bı\K. m: 3124131480 

®ER S.~YGIIJ KOY llrlMETERI GENEL MÜD. 
Gü~~*) ERIXtA.~ GAP IDARESI 3124405210 

Gl}jAII DALGlÇ GAP IDARESI 314 1750 

II.IBRAIIIM AKŞIT HARRAN KAYMAKAMI ().1 14 4412001 

II.IBRAIIIM YII.\IAZ KOY IIIZ~I. ANK. 312 287 8100 

ILIKAN BKZIRCI GAP IDARESI 0312 442 23 24 

IL\IJLAGAII GAP IDAR~:sl 0312 442 23 24 

ll~UL GEI.Em KIIEKIJ 3124132 

IL\ULPOUT KOY IlA V. ARı\Ç 313 2883 

IIAIAJKCOŞKUN ŞANUUR~A BIJJ. BŞK. VK. 3136200 

IlAMIT ÇALlŞ Ş. URFA I'LANI.ı\MA MÜDÜRÜ 
IL\NDAN GIRAY GAI' IIlmsl 442 23 24 

HARUN O'lASWI GAP lllARI':Sl 314 17 50 

HASAN AKBı\Ş URFA TARI~! RE~'ORMU 1101. MÜD. 0414 3132380 

IlASAN ÇALlŞKAN ŞANIJURFA SANA Y1 VE TI<'J.RET IL MD.LOCO ().1 14 313 40 911 

IlASAN DURSiN KIIGM ANK. 28733ım681 

HASAN KOROOW IJSI XV. BOl. MÜD. 0414 3132910 

IlAŞIM 0001' GAP IDARESI 0.112 438 53 33 

IIIKMET KARAZEYBEK IIARRAN ONIV. TIP FAK. ().114:1165523 

HIZXI ERCM TAR. RE~'. Bl. MD. 3132941 

IIÜSEYL'I ALkX'ıUJ K0Y.IIl1. GEN. MÜD. YRD. 312 28712 20 

IIOSEY~ DtliiR GAP IDARESI 
IIOSEYL~ lllJiM GAP IDAR!:sl 0312 44002 15 

IBRAIIL\1 ACKX:W YAYKlK llEIE.DIYE Bı\ŞKANI 717 3012 

lllSAN AIJltl YRAK URFA KOY IIIZ. ARAŞTIRMA Kt\ST. 04143135769 

II.KER (Yt,G(JR GAP lllARI':Sl 314 17 50 

LIIAN GEI'GIR PIJ//JVA BELEDIYESI 7115878 

IRFAN t~LNAOO HARRAN OXIV. 414 3131552 

IS\I~IL lPAR IJSIXV. BOI..MOD. 0414 3132910 
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ADI SOYADI KURUM TEL 
IS.It\11, SI-:Yib\N MTA 312 287 34ll 
IS.IJ.\11, YAMAN GAPIOAR~ 31417 50 
ISli llL YII.OIZ 001 XV. BOL. MOO. 0-114 3132910 
l&ln:r Oıxo:L IIASVAK Ş. URPA ŞUB. BAK. 312 45 79 
I7N.AKII, Ş. URfA &\CUK IL MOIJORO 314 19 85 
IZZiiT lnRIKÇIOCI.U DIYı\Rili\K1R BASlN-YAYlN IL MÜD. ().112 228 66 40 
KA\,~ I'~:Kf:R Ş. URf'A VAIJ YARDIIIOSI 
KıliliR ~r:VIK ŞRT ().1143154942 

KAn Y'\'iiNOK CıAPIOAR~ 

K.~ZIM Ct\NLI TARIM REIIORMU 414 3132380 

W.lllllRMIR 00115. BOLGK ().114 2132910 

KAZlM (rWII. TARIM Rf:f'URMU 4143132380 

KEIIAL KıWı\F DSI 313 29 10 

Kf:llı\1, KURT GAP-Gl Of: M AOIYAMıiN 21602 65 

mi•\I,I'OIJIT TIC. VE SA,~. ODA. 215 1199 

Kf:NAN MORTı\N GAPIDAR~ 

l.lİHlYY. KIRGf:L KOY IlA V. ARAÇ 313 28 83 
M. AKiriŞlK KÜLTüR B,\KANIJGI 0312 :nı 25 40 

M.AI.IAKIN KOY IIIZ\1. 314 36 27 

M.:li.IAI.TtJN KÜY 1117.. ADANA KI •. MD. 322 346 20 47 

M.SIITMf:LIII T1C. 1 E SA,~. Ollıl. 0532 6.% 74 20 

MAIIMUT ARSlANilAN TOJO 1 I.OOI.Gf: MOOÜRI.OCO 0322 45.131 50 

MWM~i Al.l ASI.Aı~ GAI'OERGISI 3128685 

m:IIIIET AP AYDIN MTA 0312 287 34ll 

MEIIIIET ÇAG~IAN URFA KOY 1117.. BOl. MÜIJ. ().114 31334 42 

MP.IIMbi PAKSOY GJ\P IDARf:sl 314 17 50 

~~t:ıt\lf:l YilDIRIM EYOP ~EBI BUl. BŞK. 414 529 1003 

Mf:llllf:T YIIJJIRIR GAPIOAR~ ().114314 17 50 

Mf:IIIIET URAL BOZOVA BLO. IlŞK. 7115878 

MY.1F.KÇmiAK Gı\Piom:sı 

MWIIAT YUR1iAŞ GOVE.~UK ŞUBf: ().114 312 22 20 

MERAI.ONF.Y DilMIŞ G. MÜD. 2126120025 

MITIIAT ALYURT Ml~ll Y.C.MDR. !Y.ı35 716 68 59 

MURAT AKTAŞ TAR. KREDI GEN. MÜ ll. 0312 215 28 42 

MURAT GANOF.MIR Ş. URfA GAP Gl DEM ().114 313 36 42 

MURAT KURT ŞANUURFA Bf:ı.miYESI ().114313 2888 

MlJS..IAKAY ZIRAAT ODASI BŞK. YRD. 0414 262 14 94 

MUıi!Af'A ı\YilOCilU GAPIDAR~ 

MU~WA BUW~MAı KAPlKAYA lli.O. BAŞK. 0532 295 52 38 

MU~WA GAVUN GAP llf:RGISI 3128685 

MU.\iAVAGÜL llıll.~l:TVARGII.Ilf:LEOin;sl 758 22 62 

MU~ıAFA OZERilf:M Gı\P lllARf:SI 314 17 50 

MUSTAFA PIRII.I IIARRANONI. 0542 390 14 15 

70 



ADISOYADI KUlUlll TEL 
llllı'Tı\FA~Mir:l GAZIANTEP TEAŞ BÖl. MÜD. 0342 321 50 28 
iı.ıniPEK GA1.~:TECI URYA 0414 2151663 
'i!tln KJRMrllllli'Rı\K TEDAŞ 247 171l6 
\il:\ n CUlA.~ GAP IDARESI 0312 442 23 24 
\il:\ n nımız 001 313 29 10 
\llllf.'I'Tt~ BOı'fiKK!uç URFA ORMAN llÖt. MÜD. 0414 2Hi :1460 
'i!m'TCU.EL GAPIDAR~~ 314 17 50 
~AI..\L\C~ KOY ll \V. ARAÇ 313 28 H3 
~ll\1-lA.\lR E11C~ O~IVERSITESI 0352 437 00 00 
'iey:T \'UiAL KOY 1117. BOL Ş. URFA 313 34 42 
M'IVALSE\I~DI GAP IDARESI 312 442 23 24 

~l~TKARA TEYAll YAK~ 316 52 49 
w.IR~ IW: BANK BÖL. MD. 414 313 7300 
~Uf~ KIRDL\1 GAP IDARESI 0312 440 <10 93 
NLro\~ &\ YSAL DIYAR&\KIR GAP.CIDI\.\1 0412 228 ~ 45 
(U~f.R~ GAP IDARESI 0414 314 17 50 
flTIYSt:l.GIN K~ 3144122 
CUAYO~I-ER GAPIDARESI 
OIIIIAN OOC.IN KOY IIIZM. MIK. 312 287 72 55 

~\IAN Ö'llÜRK TEAŞ GF,N. MÜD. 3122126900 
ÜMER !'ARUK ACAR GAP IDARESI 3141750 
OIIEI1 KAFA!' 001 313 2910 

0.\DER KAW.OC.W AIJ\RKO IIOUJING 0212 25979 55 

0.\0ER KULUIJ\R TAR. KREDI GEN. MOD. 0312 215 54 74 

()'/.GüR AVŞAR GAP IDARESI 314 17 50 

I'Rüf. OOK. ALMER YÜ(U IIARRAN 0N. 1.1RAAT YAK. 0414 247 ro s:ı 

PROF. DR. 'FJAT BERB&ROCLU ANAOOLU ON. 222 335 88 95 

RAJII~ımıı.ııız DOCU HOIJJING 0414 2157313 

RAIIIME BIU:R OCRBNCI (Krl M~I.~:K IJSESI) 312 4512 

RA\IAZAN BAYAR KANUAVŞAR ııt:l.t:DIYE lli\ŞKANI 718 2007 

RAUJIKINAa 001 313 22 17 

RE.IIZJYEGOKAIJ' OCRENCI (Krl Mt:st.EK !.ISESI} 312 07 47 

R~TGOI.BAC TOGSAŞ 03122120080 

RUIISAR YJIJ.ICO~ GAP IDARESI 442 23 2411482 

SABRI GO~ ŞANUURFA BELEDIYESI 0414 313 28 88 

SEDAT ZEmJKW Ş. URFA ll. ÇKYRE M0D0RU1CO 314 5138 

SELMAGö~K TOGsıiŞ ffi12 2120000 

SE.\1111 DKt.GI GAPIDARESI 0414314 17 50 

SEliRA EREN EMEKIJ OCRbıAIEN 0414 3133280 

SEI'GIO'lEL GA1' IDARESI 3141750 

SBELALM~W GAI' IDARESI 314 17 50 

SIOOIKA CAı\lXX':A SACUK &\KANUCI 435 64 >MY1152 

Sl~O'lDEN GAPIDARI*il 0414 31417 50 
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ADI SOYADI KURUM TEL 
Sil'KI BAYAR KANIJAVŞIIR BEI.EDIY~ 0-114 71B 20 00 

SUAT f:KIN SIIRT B!:IJWIY~ BŞK. YRD. ().164 223 22 00 

SÜIIEYI.A AI.TIPı\R~~IK KMEKU OGRETMilN 312 22 59 
ŞÜKRAN KAYACAN Db'rı\Ş MÜ~MOD. ().1142471851 

ŞÜKRÜ AŞÇI GAP IDARI:sl 0012 442 23 24 

TtiiliR AKli. IJSI XV. BOl. MÜD. ().1143132910 

TAIIIR KF.m:ciOCl.U GAP IDARESI 314 m~ı 
m'ARUK IIAKTANIR ı:RCIYKS ÜNIVERSITESI 0052 437 0080 
TOI.IN ONANER GAP IDARf:sl 
TüRKAN Mf;I.IK DSI XV. BOl. MÜD. ().ll43 1 :ı 29 12 

TORKf:R SÜMER DIJI 315 61 41 
UflJK KIRMIZI GAP IDARESI 312 442 23 24 
ıt.UR Kıii.KAN IJSI XV. BOl, MÜIJ. 0414:1132910 
VAIIIT ARtiS Gt\Zf:TECI 312 280 2Hi4 
vm,\ T ÖZBII.f:N GAP BKI 312442 23 24 
vı:I.IDECIRMENCI KÖY IIIZM. ARŞ. 8N&T. w14 313 28 s:ı 

Vf:RDA Al. GAP IDARF.SI 314 17 50 
VEYSI DOZER DSI 313 2!1 12 
YAIIYA DEMIRKOL ŞANlJURVA SANAYI VE TICARr;T IL MD.I.tlCO ().114313 40 98 
YALÇIN llULUT ŞANIJURrA VAU YARDIMCISI 
YAI.ÇJN OOCANER TARGEV 0312 287 68 68 

YASIN G0RF.5Çl Ş. URFA GAP-GlDEM 313 36 42 
YllNER AKAY GAPIDARESI 314 17 50 
IIIJJIZ IŞIK MILI.I EGITIM BAKANIJCI 0012 413 14 82 
miUF KARAf)JBAN Ş. URFA IL ÇtlVRf; M000Rl.tlCO 0414 314 51 38 
YÜKSEL DEMIR DSI 313 29 10 
Zt'YNEP AKl NO GAPBKI 312 442 23 24 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYooGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKINMA iDARESi BAŞKANLIGI 

ADRES: Willy Brandt Sokak. No: 506680Çankaya- ANKARA- Tel: (0.312) 442 2324 Fax: (0.312)440 1384 
BÖLGE MUDURLÜCJ.i . Şanlıurfa luneli Çıkış Agzı, PX 155 ŞANLIURFA- Tel: (0.414) 314 17 50 Fox (0.414) 313 50 73 

E·mail: gap-x@gap.gov.tr ınternet : www.gap.gov.ır 

GAP BÖLGE KALK! MA PLANI 
PROJE EKJBI 

Cinna!ı Cad. o. 9619 
06550 ÇankayalA KARA 

Tel: (0.312) 440 52 10 • Fax: (0.312) 440 52 76 
Iniemel: www.gapplan . .;ıg 
e-mail : ozbilen@gap.gov.lr. 

Afşaro§lu Matbaa so • 425 22 44 - ANKARA 
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